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URESNIČEVANJE DRUŽBENEGA PLANA V LETU 1989

KRIZA V DRŽAVI NI OBŠLA OBČINE RAVNE
Dragica Hafner—Lorenci

Leto 1989 je bilo leto hude gospodarske krize v državi in hiper
inflacije, k ije  obilo presegla 1000 odst. V zadnjih mesecih leta je 
bil zabeležen največji upad proizvodnje zaradi bistveno poslabša
nih gospodarskih razmer, ponovne okrepitve državne regulative in 
napak v tečajni politiki. V decembru je k padcu proizvodnje prispe
vala tudi srbska gospodarska blokada in splošna negotovost zaradi 
sprememb gospodarskega sistema.

Zaradi visoke inflacije in spremembe obračunskega sistema pri
merjave s preteklimi leti v celoti niso možne, iz drugih kazalcev 
pa se vseeno da razbrati, da stanje ni zavidljivo.

PROIZVEDLI SMO MANJ KOT LETA 1988

Industrijska proizvodnja v letu 1989 ni dosegla obsega iz predla
nskega leta, saj je  bila za 4,4 odst. nižja. To potijuje nekajletno 
ugotavljanje, da proizvodnja konstantno upada, kar se odraža tudi 
v doseženih finančnih rezultatih. Struktura industrijske proizvodnje 
se lani v primerjavi s prejšnjimi leti ni spremenila in še vedno 90- 
odst. prevladuje proizvodnja reprodukcijskega materiala.

Lani se je nadaljeval trend zniževanja zalog končnih izdelkov, 
ki so dosegle 87,1-odst. raven leta 1988. Najbolj so se znižale za
loge blaga za potrošnjo, porasle pa so zaloge sredstev za delo za 9,4 
odst.

Pogoji gospodarjenja v kmetijstvu, še posebno v živinoreji, so se 
poslabšali. Porušena cenovna razmerja, odliv dohodkov zaradi hi
perinflacije in še vedno premajhno upoštevanje posebnosti hribov
skega kmetijstva so neposredno vplivali na dosežene rezultate. Ta
ko se je  prireja mleka v primetjavi z letom 1988 zmanjšala za 2 
odst., odkup govejih pitancev pa celo za 16 odst. Na takšen padec 
so vplivale predvsem prenizke cene.

GRADBENIŠTVO, TRGOVINA, TURIZEM

Upadanje del v gradbeništvu že nekaj let sili gradbena podjetja 
k iskanju del zunaj občine, kjer so od skupne vrednosti opravila 
30 odst. del. Stanovanjska gradnja še vedno stagnira, saj je  bilo v 
vsem letu zgrajenih le 29 stanovanj, in sicer v Črni 2, v Mežici 12, 
na Prevaljah 8 in na Ravnah 7.

To je  najmanj v zadnjih 11 letih, ko se je stanovanjska gradnja 
gibala takole:

1979 187 stanovanj 1984 127
1980 74 1985 81
1981 151 1986 59
1982 157 1987 74
1983 101 1988 45

Podatki o prometu v trgovini na drobno podobno kot drugi po-
datki o obsegu proizvodnje kažejo realno upadanje kot posledico 
zniževanja življenjske ravni. 89 prodajaln v občini (zajet je  družbe
ni sektor) je  doseglo realno za 20 odst. nižjo prodajo.

Lani je bilo v občini evidentiranih 13.229 gostov, od tega 16 odst. 
tujih. V primerjavi z letom 1988 je bilo število gostov manjše za 
9,5 odst. (tudi kot posledica zelene zime). Podobno se je  znižalo 
tudi število nočitev za 2 odst., vendar se je  število nočitev tujih gos
tov dvignilo za 44 odst.

Poprečna zasedenost prenočitvenih zmogljivosti je  bila lani za 
20,4 odst. nižja kot leto poprej, poprečna bivalna doba gosta je  bila 
3,8 dni.

ZAPOSLENOST UPADA, BREZPOSELNOST NARAŠČA

Uresničevanje politike zaposlovanja je  lani potekalo v odvisnosti 
od poglabljanja družbeno-ekonomske krize, ki se vse bolj kaže na 
vseh nivojih. Gospodarstvo ni predvidelo povečanja zaposlenosti, 
saj ekonomski rezultati tega niso dovolili. Poleg tega vse bolj do
zoreva spoznanje, da kvalitetno prestrukturiranje proizvodnje ne 
bo možno ob pretiranem zaposlovanju, še posebno delavcev na 
nižjih izobrazbenih stopnjah.

Vzporedno z zapiranjem možnosti zaposlovanja se zmanjšuje tudi 
fluktuacija delavcev, posebno tistih brez strokovne izobrazbe ali s 
suficitarnimi usmeritvami. Poleg tega podjetja fluktuacije ne nado
meščajo v celoti. Na ta način se jim  odpira prostor za reševanje pre
sežkov delavcev.

Ugotavljamo, da se fluktuacija posebno na nižjih izobrazbenih 
stopnjah zmanjšuje. Najbolj mobilen kader (po katerem je v občini 
in tudi širše zaenkrat povpraševanje še višje od ponudbe) so delav
ci na IV. zahtevnostni stopnji. To pa ne velja za ženske v teh po
klicih.

Gibanje kadrov na višjih izobrazbenih stopnjah (posebno na VII.) 
ima pozitiven predznak, saj se število teh kadrov povečuje. Izbolj
ševanje izobrazbene strukture je rezultat več dejavnikov:

-  nenadomeščanje fluktuacije na nižjih zahtevnostnih stopnjah
-  zaposlovanje pripravnikov
-  izobraževanje ob delu
-  selektivnejša kadrovska politika.
Takšno stanje kaže, da se pri kadrovanju že dogajajo kvalitativni 

premiki, ki bodo ustvaijali pogoje za postopno prestrukturiranje 
gospodarstva.

IZ O B R A Z B E N A  S T R U K T U R A  ZA PO SL E N IH
Stopnje

izobrazbe
S tan je

š t .
31/12-88

?
Plan
š t .

31/12-89
%

S tan je
š t .

31/12-89
%

I . 2729 21,5 2630 20,8 2538 20,0
I I . 1346 10,6 1301 10,3 1344 10,6

I I I . 996 7,8 998 7,9 1020 8,1
IV. 4034 31,8 4086 32,3 4086 32,2

V. 2468 19,4 2448 19,4 2519 19,9
VI. 672 5,3 691 5,5 688 5,4

V II. U149 3,5 469 3,7 462 3,6
V III. 17 0,13 20 0,16 19 0,15

S K U P A J : 127H 100,0 ? 12643 100,0 % 12676 100,0 %

Vendar so ti premiki prepočasni. Delež delavcev na nižjih zahtev
nostnih stopnjah se prepočasi zmanjšuje. V prihodnjih letih bo 
zmanjševanje deleža nekvalificiranih vse težje dosegati le z nenado- 
meščanjem fluktuacije, saj se le-ta zmanjšuje zaradi manjšega pov
praševanja. Izobrazbena struktura zaposlenih se torej počasi izbolj
šuje.

Zmapjšanje števila nekvalificiranih delavcev je bilo doseženo z 
nižjo stopnjo nadomeščanja fluktuantov, medtem ko nekatera po
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djetja še vedno razpisujejo nove potrebe po nekvalificiranih delav
cih, kjer za zadnje čase v vse večji meri zaposlujejo delavci z raz
nimi poklicnimi in srednjimi šolami, ki ne dobijo zaposlitve v svo
jem  poklicu.

Zaposlenost generacije v letu 1989 je bila izredno nizka -  le 54 
odst., kar je  pod poprečjem v regiji. Poleg tega med zaposlitvami 
prevladujejo razmerja za določen čas, s čimer se del problemov 
glede zaposlovanja mladih prenaša v naslednja obdobja. Vendar nam 
praksa kaže, da mladi v glavnem tudi po končanem pripravništvu 
ostajajo v delovnem razmerju. Kljub temu to ne zmanjšuje proble
mov na daljši rok, saj zaenkrat v koroški regiji ni jasnih razvojnih 
perspektiv, ki bi mladim dajale zagotovilo, da se bodo po konča
nem šolanju lahko zaposlili v svoji regiji.

Poleg tega je stanje zaskrbljujoče tudi zaradi t.i. podzaposlenosti, 
saj imamo v Sloveniji v poprečju 20 odst. preveč zaposlenih (glede 
na družbeni produkt, ki ga ustvarjamo), kar še dodatno zmanjšuje 
možnosti zaposlovanja mladih.

Zaradi zmanjšanja zaposlitvenih možnosti je  bilo pričakovati, da 
se bo v občini brezposelnost povečala. Ob koncu leta 1988 je bilo 
pri skupnosti za zaposlovanje prijavljenih 339, ob koncu leta 1989 
pa že 413 iskalcev zaposlitve, od tega 311 žensk.

število brezposelnih v občini konstantno narašča in je po letu 
1972 doseglo najvišjo raven. Stopnja relativne brezposelnosti znaša 
trenutno 3,3 odst., kar je  enako poprečju v regiji in malo nad po
prečjem v republiki.

89 INVESTICIJ GOSPODARSKEGA POMENA

Konec leta 1989 je bilo v občini Ravne na Kor. v gradnji 99 in
vesticijskih objektov (10 več kot leto prej). Gradnja 12 objektov se 
je začela že v letu 1984, 11 v letu 1986, 12 v letu 1987, 22 v letu 
1988 in 24 investicijskih objektov v letu 1989.

Kar 89 objektov v gradnji je  gospodarskega pomena, trije se gra
dijo v negospodarstvu, pri 7 gre za stanovanjsko gradnjo.

Struktura vseh vlaganj je  relativno ugodna, saj se več investira v 
opremo za izpopolnitev in modernizacijo proizvodnih procesov, 
manj v zgradbe. Skoraj tričetrt predvidenih sredstev bo vloženih v 
domačo in tujo opremo (70,5 odst.), v gradbena dela objektov 21,3 
odst., v obratna sredstva 7,5 odst. in v druge naložbe objektov 0,7 
odst.

Skoraj polovica oz. 47 investicijskih objektov je prednostno usmer
jenih in predstavljajo 60,3 odst. predračunske vrednosti. Od tega je 
6 objektov usmerjenih v razvojno-tehnološko intenzivnejšo proiz-- 
vodnjo, 2 v izvozno usmeritev, eden v proizvodnjo osnovnih trt na 
jugoslovanskem trgu deficitarnih surovin, eden v proizvodnjo hrane, 
dva v gozdarstvo, 5 v energetiko, 22 v nujno komunalno oprem
ljanje zemljišč, 8 je stanovanjskih objektov.

IZVOZ NI DOSTI PADEL

Podjetja so lani dosegla 51,25 milijona $ izvoza oz. 1,5 odst. 
manj ko 1. 1988. Pri tem je bil konvertibilni izvoz za 7,4 odst. višji, 
v strukturi izvoza pa predstavlja 87 odst. Izvoz na klirinško območ
je  se je  znižal na le 13 odst.

Največji izvoznik je bila Železarna Ravne (samo tozdi v občini 
Ravne) s 36,46 milijona $, sledijo pa Rudnik Mežica 10,42 milijona

$, Lesna, Tovarna pohištva Prevalje 3,31 milijona $, Sladkogorska, 
Lepenka Prevalje 0,88 milijona $, Lek, Dren Prevalje, 0,62 milijona 
$ in Lesna, Žaga Mušenik, 16.723 $.

POLOVICA PRAVNIH OSEB V IZGUBI

Največji neuspeh ekonomske politike lani je  bila rekordna infla
cija. Cene proizvajalcev so se povečale za 1413 odst., cene na drob
no za 1306 odst. in cene življenjskih potrebščin za 1285 odst.

Primerjave finančnih rezultatov podjetij s prejšnjimi leti niso mož
ne in tudi ne bi bile realne. Gotovo pa z nižjim obsegom industrij
ske proizvodnje za 4,4 odst. podjetja niso ustvarila realno večjih 
prihodkov kot leto prej.

AMERIŠKA NAGRADA ZA OBRTNIKA S PREVALJ
Branko in Marija Ramšak sta 

17. novembra 1989 v Miamiju 
na Floridi v ZDA prejela 4. na
grado America Award. Te nagra
de vsako leto podeljnjejo tržni 
strokovnjaki podjetjem iz vsega 
sveta, ki izstopajo po kakovosti 
svojih izdelkov in storitev. Iz 
Jugoslavije sta jo prejela le še 
obrtnika iz Murske Sobote.

Pot čez lužo v sončni letoviš
ki Miami je bila doživetje poseb
ne vrste, nagrada pa priznanje za 
dolgoletni trud. Začela sta I.
1981 skromno s proizvodnjo 
harmonika vrat in krožnih žag 
za hobi program. Danes izdelu
jeta vse vrste orodij za obdelavo 
lesa. Trgnjeta doma in na tnjem, 
konkurenčna pa sta predvsem s 
kvalitetno izdelavo in kratkimi 
dobavnimi roki. Vsako priznanje 
pa odpre še kakšna nova vrata.

D obitn ika v iso k eg a  priznanja s  sod elavci. Od leve  proti desni: 
Irena Oder Darko Oder, Adi Sedar, Marija in Branko R am šak  ter J o že  Juvan
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NAGRADI IN PRI7.NAN.IA 
OBČINE RAVNE NA KOROŠKEM ZA LETO 1990

Ob občinskem prazniku je skupščina občine Ravne na Koroškem 
podelila dve nagradi in troje priznanj za uspešno delo v občini. Ob
činsko nagrado sta dobila Janez Pačnik, direktor Rudnika svinca 
in topilnice Mežica, in Ignac Zdovc, član občinskega odbora ZZB 
NOV Ravne na Koroškem iz Črne. Priznanja občine Ravne so pre
jeli Mihael Kodrin, profesor SŠTNPU Ravne, Friderik Naglič in 
Milka Pušnik.

NAGRADI

Janez Pačnik je  dobil nagrado občine Ravne za leto 1990 na 
predlog IS SO Ravne na Koroškem za izjemni prispevek k razvoju 
občine in osebni delež pri ohranjanju življenjskega utripa Mežiške 
doline.

Rodil se je  leta 1948. Po osnovni šoli, ki jo  je  obiskoval na Pre
valjah, je  šolanje nadaljeval na gimnaziji Ravne na Koroškem in na 
ekonomski fakulteti v Ljubljani in Mariboru. Kot mlad in perspek
tiven strokovnjak se je  zaposlil v finančni službi Železarne Ravne. 
Zaradi svojega izrazito aktivnega odnosa in strokovno pronicljivega 
pristopa do dela pa se je  kmalu neposredno vključil v reševanje pro
blemov na ravni občine.

Ko so minili časi prestižnih funkcij v družbenopolitičnih skupnos
tih, ko se je  zaradi nekopičenih problemov znašla funkcija predsed
nika izvršnega sveta na nenehnem prepihu zaradi navzkrižja različ
nih interesov, je Pačnik leta 1982 to nalogo, predvsem pa odgovor
no delo prevzel nase. Velika je  njegova zasluga, da smo začetke 
krize v občini prebrodili brez večjih pretresov.

Leta 1987 smo s problematiko rudnika svinca in cinka v Mežici 
končno prodrli v republiki in dosegli sprejem zakona o postopnem 
zapiranju jame. Delovna organizacija je  bila pred dokončnim zlo
mom, za uresničevanje programov sanacije pa smo potrebovali spo
sobnega človeka. Ponovno je tovariš Pačnik breme prevzel nase, saj 
je  tudi za ljudi iz republiškega izvršnega sveta predstavljal potrjeno 
garancijo za to, da bo delovni kolektiv rudnika odgovorno izpolnje
val naloge iz dogovorjenega programa. Kolektiv svoj del nalog tudi 
izpolnjuje.

Predstavljeno delo kaže, da je  Janez Pačnik med tistimi, ki so naj
bolj aktivno posegli v družbenoekonomska dogajanja v občini v zad
njih desetih letih. V rešitvi marsikaterega problema je bil odločujoč 
njegov osebni delež. Bitka še ni končana in prepričani smo, da nje
gov delež še potrebujemo.

Kot je  z znanjem, delavnostjo, močno osebnostjo in izrazitim ob
čutkom za vodenje uspešno vstopil v delo in življenje v občini, bo 
prav gotovo pri reševanju gospodarske in družbene krize še naprej 
odgovorno prevzemal najtežja bremena sedanjega in prihodnjega ča
sa.

Skupno so pravne osebe v letu 1989 ustvarile 244.518 tisoč din 
dohodka. Po razporeditvi dohodka za udeležbo drugih v skupnem 
dohodku in za realizirane OD so pravne osebe ugotovile 120.716 
tisoč din dobička. (Tabela Razporeditev dohodka)

Glede na polletne in devetmesečne rezultate ugotavljamo, da so 
se rezultati konec leta še poslabšali. Med posameznimi pravnimi 
osebami jih  kar 21 ni oblikovalo akumulacije, med njimi Železarna 
Ravne in Rudnik Mežica.

V letu 1989 je poslovanje zaključilo z izgubo kar 18 pravnih Aseb 
oz. 50 odst. vseh v občini, ki štejejo 8882 delavcev ali 82,2 odst. 
vseh zaposlenih v gospodarstvu. Celotna izguba znaša 87.723.000 k. 
din in presega vrednost akumulacije za 84.284.000 k. din.

R A Z P O R E D IT E V  D O H ODKA
■ v" tiso č  k .d in  

1989
Struk tu ra v % 

I-VI/1989 I-DC/1989 I -m /1 9 8 9

I .  Obveznosti za potrebe
družbenih skupnosti 15*4.030 31,3 36,B *49,2

1. Davki in  prispevk i
iz  rezu lta ta 40.361 12,2 10,8 12,9

2 . Davki in p rispevk i iz  
osebnih dohodkov 113.669 19,1 26,0 36,3

I I .  Druge obveznosti 278 0,1 0,1 0,1
1. Udeležba drugih org .

v skupnem dohodku 278 0,1 0,1 0,1

I I I .  C is ti  OD in  skupna poraba 155.039 3*4,3 *41,7 »49,6
1. C is ti osebni dohodki 1*45.107 29,5 37,0 *46,4
2. Skupna poraba iz  OD 6.831 2,7 2,0 2,2
3. In v es tic ijsk a  skupna 

porabe 3.101 2,1 2,7 1,0

IV. Akumulacija 3.*439 3*4,3 21,14 1.1

RAZPOREJENI DOHODEK 312.786 100,0 100,0 100,0

Ignac Zdovc je  dobil nagrado občine Ravne za leto 1990 na pred
log Občinskega odbora ZZB NOV Ravne na Koroškem za obuja
nje spominov NOB in požrtvovalno delo v družbenopolitičnem živ
ljenju v občini.

Rodil se je  leta 1924 na Lokovici pri Prevaljah. Po osnovni šoli 
se je  zaposlil v bivšem rudniku premoga na Holmcu. Ker je bil zelo 
samoiniciativen in tudi razgledan, je že v rudniku imel prve stike z 
naprednimi komunisti, pozneje prvimi žrtvami -  talci.

V patizane je vstopil v maju 1944, in sicer v Koroški odred. 15. 
oktobra 1944 je  bil dodeljen III. koroškemu bataljonu, k ije  deloval 
onstran Drave na Svinji planini.

Po osvoboditvi se je  zaposlil v rudniku svinca v Mežici. Vseskozi 
je  aktivno deloval v delovni organizaciji in pri prostovoljnem ga
silskem društvu v Črni. Vključil se je  v delo DPO na ravni kraja 
in občine. Že vrsto let kot predsednik uspešno vodi invalidsko or
ganizacijo v Čmi.

Ima zelo razvit socialni in tovariški čut, obiskuje bolne tovariše 
borce ter predlaga ukrepe in pomoč.

V borčevski organizaciji predvsem skrbi za obujanje spominov 
NOB, sodeluje v šolskih krožkih in tako prenaša tradicijo na mlade 
rodove. Posebno vneto zbira gradivo in piše razne članke iz NOB 
za Koroški vestnik, TV-15 in Koroški fužinar. V komisiji za obuja
nje spominov iz NOB, katere predsednik je že vrsto let, je  izdelal 
tudi kratkoročni plan obnove in vzdrževanja pomnikov, ki so veza
ni na dogodke iz narodnoosvobodilnega boja.

Zelo lepo m u je  uspela obnova bolnice B— 11 Pepca pod Belo 
pečjo, v kateri se je  zdravil tudi sam, skupaj s številnimi koroškimi 
borci. Vedno rad sodeluje z mladino in jo  spremlja na pohodih. 
Poleg tega je član občinskega odbora ZZB NOV in član sveta za raz
vijanje in ohranjanje zgodovinskih pomnikov.

Za svoje delo je  prejel že srebrno priznanje OF in več vojaških 
državnih odlikovanj.

P R I Z N A N J A

Mihael Kodrin je  dobil občinsko priznanje za leto 1990 za živ
ljenjsko delo na področju izobraževanja tisočih maturantov in za ne
sebično delovanje v humanitarnih dejavnostih.

Frideriku Nagliču je  skupščina občine Ravne dodelila priznanje 
za izjemne zasluge pri razvoju gasilstva v kraju in občini ter za us
pešno prenašanje znanja na mladi rod.

Milka Pušnik je  dobila priznanje skupščine občine za vestno in 
predano delo z učenci in mladino ter za zasluge pri povezovanju 
šole s krajem.

(Vir: gradivo SO Ravne na Koroškem)

Od pravnih oseb v izgubi so štiri izkazale 18,47 milijona k. din 
izgube na substanci, 11 pravnih oseb je izkazalo izgubo zaradi ne
zadostnega dohodka, štiri pravne osebe (med njimi Železarna Rav
ne) pa izgubo zaradi nezadostnega dobička.

Po določbah Zakona o finančnem poslovanju velja, da se izguba 
tekočega leta krije v naslednjem letu, to je v letu 1990. Pri nobeni 
pravni osebi celotna nepokrita izguba ne dosega 50 odst. trajnih vi
rov.

Se pa stopnja kreditne sposobnosti in kazalnik trenutne likvid
nosti slabšata.

STANJE SE SLABSA

Začetek izvajanja programa gospodarske reforme sovpada s poslab
šanjem trendov v nekaterih ključnih gospodarskih gibanjih na preho
du v leto 1990 in se nadaljuje tudi v letošnjem letu. Po podatkih 
RAZOR-ja obseg proizvodnje še nadalje upada, izvoz je v primerjavi 
z enakim obdobjem lani sicer bistveno višji, vendar se zastavlja 
vprašanje nadaljnje rasti izvoza zaradi nerealno postavljenega tečaja 
dinaija.

Za lansko leto smo ugotavljali še dokaj veliko mero finančne sta
bilnosti pravnih oseb, v letošnjem letu pa se je  likvidnost gospo
darstva, tudi kot posledica zelo restriktivne kreditno monetarne poli
tike, močno poslabšala. Sredstva na žiro računih posameznih pravnih 
oseb, zlasti gospodarskih, ne zadoščajo za pokritje vseh obveznosti, 
zato prihaja do blokiranja žiro računov vse večjega števila uporab
nikov. Vse večje likvidnostne težave bodo vplivale tudi na odločitve 
o novih investicijah, ki bi bile sicer nujno potrebne, vendar jih bo 
ob takšni situaciji prav gotovo manj. Zmanjševanje obremenitev 
gospodarstva iz naslova občinskih prispevkov in dnevno iskanje 
možnosti za premoščanje tekoče likvidnosti je  več ali manj le gaše
nje požara, ki brez ustreznih tržno zanimivih programov ne daje 
osnove nadaljnjega razvoja.
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NOVA SKUPSCINA OBČINE RAVNE NA KOROŠKEM
D R U Ž B E N O P O L IT IČ N I Z B O R

IM E  IN PRIIM EK STRANKA

Jože Pratnekar 
Jože Božič 
Rudi Č retnik, dr.
Drago Cvitanič 
T one  Sušnik  
Peter Vujovič 
Ivan Potočnik 
Vdi B latnik 
F ran jo  Krivec 
Ciril R upar 
M atija Tasič, mag.
Adi C igler 
H erm an  Štirn 
M etka B orstner 
M ateja MešI 
H eda Lečnik 
Bojan B orstner, mag.
M iran Kos
A le n k i B om bek K olm ančič 
Vilko Č ernovšek

Z B O R  Z D R U Ž E N E G A  D ELA

Socialistična zveza Slovenije -  SZ D L 
Socialistična zveza Slovenije -  SZ D L  
D E M O S -  Z d ružena  opozicija 
D E M O S -  Z d ružena  opozicija 
D E M O S -  Z d ružena  opozicija 
D E M O S - Z d ružena  opozicija 
D E M O S -  Z d ružena  opozicija 
D E M O S -  Z d ružena  opozicija 
D E M O S -  Z d ru žen a  opozicija 
D E M O S -  Z d ružena  opozicija 
D EM O S -  Z d ružena  opozicija 
ZKS -  Stranka dem okra tične  prenove 
ZKS -  Stranka dem okra tične  prenove 
ZKS -  Stranka dem okra tične  prenove 
ZKS -  Stranka dem okra tične  prenove 
Slovenska o b rtn o  podjetn iška stranka 
ZSM S 
ZSM S 
ZSM S 
ZSM S

PR IIM E K  IN IM E ZA PO SLIT EV PR ED LA G A TELJ

K rautberger Branko 
Burjak H elena 
Č epelnik  H erm an  
K am nik Vlado 
Šegel Alojz 
P otočnik Vida 
G olob  Jože 
D retn ik  D ušan

Ž elezarna Ravne 
Ž elezarna  Ravne 
Ž elezarna  Ravne 
Ž elezarna Ravne 
R udnik  M ežica 
R udnik M ežica 
TRO Prevalje 
T P  Prevalje

D EM O S 
Skupina del. ŽR  
ZSM S 
D EM O S 
KOO sindikata  
K OO sindikata 
TRO  Prevalje 
D S T P  Prevalje

K eber F ranjo  
G rab n er Alojz 
Bevc Bine 
Rednak Ludvik 
B odner Stanislav 
Z avodnik Franjo 
Rus Friderik  
Lepen Jože  
Sonjak S im on 
V odnjov M arija 
K eber Štefan 
Božnik Vlasta

T O Z D  G ozdar. Č rna 
K m et
Stavbenik  Prevalje 
Integral Prevalje 
T P  K orotan  Ravne 
T P Jam nica  Prevalje 
G o lftu rist Ravne 
KPP Prevalje 
S am osto jn i obrtn ik  
KZD Ravne 
SSTN PU  
SO Ravne

Z B O R  KRAJEVNIH S K U P N O S T I

PR IIM EK  IN IM E

Savelli M ilan 
Prodnik  Igor 
Jančar Zdenko 
Pratnekar A nton 
O vnič Vlado 
S im etinger Sam o 
Plevnik P e ter 
G erdej M ira 
Kralj D ušan  
G o n an c  Janez 
B erložnik M arjan 
L odran t Franc 
Večko M aks 
Rek M arijan 
K otnik S im on 
Kert Jože 
š u le r  D arko 
M iklavc Janko 
K odrun Leopold 
G orenšek  Janez

KRAJEVNA SKUP.

Č rna na K oroškem
Č rna  na K oroškem
Žerjav
M ežica
M ežica
M ežica
Šentanel
H olm ec
Leše
Prevalje
Prevalje
Prevalje
D obja  vas
Stroj nska Reka
Trj> Ravne
Čecovje
Čečovje
Jav o rn ik -Š an ce
Javornik  -  šan c e
Kotlje

T O Z D  G ozdar. Črna 
TZO  »TRATA« Prevalje 
T O Z D  Stavbenik 
Integral 
T P  K orotan 
T P  Jam nica 
G olftu rist, Peca...
KPP Prevalje 
O brtno  združen je  
KZD Ravne 
SSTN PU
U pravni organi Ravne

PR ED L A G A T EL J

ZSM S 
D EM O S 
Svet KS
Slov. km ečka zveza 
KK SZ D L 
KK SZ D L 
Svet KS 
Z b o r krajanov 
Slov. km ečka zveza 
Svet KS 
D EM O S 
D EM O S 
Svet KS
Slov. km ečka zveza 
Slov. km ečka zveza 
Svet KS 
D EM O S 
D EM O S 
D EM O S 
KK SZ D L

POT V EVROPO

Spremeniti delovni čas in še marsikaj
S pomočjo kratke ankete sem 

skušala ugotoviti, koliko o spre
membi delovnega časa razmiš
ljajo delovni ljudje in občani ter 
tudi nekatere delovne organiza
cije. V njej je  sodelovalo 13 po
sameznikov in KPO Rudnika 
Mežica. Mnenja šestih moških 
in sedmih žensk se, ne glede na 
izobrazbo (poklicna, srednja, vi
šja in visoka) in različne dejav
nosti (šolstvo, zdravstvo, upra
va, trgovina, združeno delo...), 
med seboj niso bistveno razliko
vala. Ljudje v tej spremembi vi
dijo le malo pozitivnih in precej 
več negativnih posledic.

O novem delovnem času mar
sikje okvirno že razmišljajo (Le
penka, Rudnik Mežica), bolj 
konkretno pa le v Železarni 
Ravne. K tej spremembi težijo 
predvsem tisti, ki veliko poslov
no sodelujejo s podjetji v Za
hodni Evropi. Seveda pa je us
klajen delovni čas le eden izmed 
pozitivnih učinkov, ki jih želijo 
s to spremembo doseči.

Anketirani se s tem argumen
tom strinjajo, vendar menijo, da 
naj to novost vpeljejo samo tista 
podjetja, ki s tujino tudi sodelu
jejo. Res pa je, da se bodo mo
rale temu ustrezno prilagoditi 
vse ostale dejavnosti, pravzaprav 
bi moral biti to pogoj za uresni
čitev te zamisli.

Predvideva se, da se bo s spre
menjenim delovnim časom od
pravilo tudi zagotavljanje dvojne

socialne varnosti, kar velja pred
vsem za popoldanske obrtnike 
in polkmete. Prav vprašanje »si
ve ekonomije« pa je tisto, o ka
terem anketirani moški največ 
razmišljajo. Z njo si marsikdo 
dodatno služi za boljše življenje, 
sedaj pa bo postavljen pred dej
stvo, ali redna zaposlitev ali obrt 
oz. kmetijstvo. Da so rezultati 
boljši, če se človek posveti samo 
enemu delu, je  res, toda kako z 
našimi plačami živeti primerno 
iz meseca v mesec brez dodat
nega dela? Težave bodo tudi za
radi individualne stanovanjske 
gradnje, v katero ljudje vlagajo 
veliko svojega dela, ker so storit
ve raznih mojstrov zelo drage. 
Kako bomo reševali stanovanj
ske probleme? Znano je, da 
družbena stanovanjska gradnja 
nazaduje, spremenjen delovni 
čas in plače, enake sedanjim, pa 
tudi ne bodo spodbuda za indi
vidualno gradnjo. Predvsem pa 
so prepričani, da bo ta novost 
negativno vplivala tudi na dru
žinsko življenje.

Ženske ob besedi evropski de
lovni čas najprej pomislijo na 
otroke in dom. Zaskrbljene so 
predvsem zaradi varstva in vzgo
je, pa tudi zaradi stroškov, ki se 
bodo podaljšanemu varstvu pri
mem o povečali. Ne morejo se 
sprijazniti z dejstvom, da bodo 
otroci skoraj ves dan prepuščeni 
vzgoji drugih oz. samim sebi. 
Bojazen pa jim  vzbuja tudi to,

da bodo doma še bolj obreme
njene, saj jim  bo za gospodinjska 
dela ostalo veliko manj časa.

Posebej bi omenila še mnenje 
psihologa, ki, razen na že om e
njene pozitivne in negativne po
sledice, opozaija na skoraj goto
vo povečanje mladoletniškega 
prestopništva in učnih težav, pa 
tudi na problem odtujenosti v 
družini. Po njegovem se bodo 
zanesljivo razrahljale čustvene 
vezi med starši in otroki, prav 
tako pa tudi med zakonci sami
mi.

Problem uvajanja evropskega 
delovnega časa bo treba reševati 
celovito, saj bo ta sprememba 
vplivala na vsa področja našega 
življenja. Odločitev je prepušče
na podjetjem, čeprav bi morala 
biti akcija za takšno spremembo 
enotno zastavljena že na ravni 
republike, zanesljivo pa na ravni 
občine.

Najprej bo treba rešiti pro
blem otroškega varstva in osnov
nega šolstva. Sprememba bo do
brodošla v srednjem šolstvu, 
kjer začnejo s poukom ob 7. uri, 
kar je  le prezgodaj, saj se veliko 
dijakov vozi. Hkrati s tem pa se 
že postavlja vprašanje, kaj bo z 
izobraževanjem ob delu. Bomo 
zopet imeli večerne šole?

Delavci v upravi ter trgovci 
se bodo morali spremenjenim 
razmeram prilagoditi. Treba pa 
bo dobro razmisliti, katera vari
anta deljenega delovnega časa

bo za vse najbolj ugodna. Po
trebno bo tesno sodelovanje 
med odgovornimi delavci v po
djetjih in tistimi v ostalih dejav
nostih, da bi lahko ta prehod iz
peljali brez večjih težav.

Prevladuje mnenje, da naše 
razmere (še) niso zrele za takšno 
spremembo. Zelo dobro bo tre
ba pretehtati vse argumente za 
in proti ter se na podlagi ugoto
vljenega odločiti -  evropski de
lovni čas DA ali NE. Ljudje so 
nezaupljivi tudi zaradi izkušenj 
iz preteklosti, ko so bile večkrat 
sprejete nepremišljene odločit
ve, za katere kasneje nihče ni 
odgovarjal. Pričakovanje, da 
nam bo ta delovni čas sam po 
.sebi zagotovil večjo delovno sto
rilnost, je  nerealno, še  marsikaj 
drugega bo treba spremeniti, 
predvsem pa delovne navade, iz
boljšati organizacijo dela, lju
dem vzbuditi čut odgovornosti 
ter jih za njihovo delo primerno 
nagraditi. Tiste, ki se zavedajo 
samo svojih pravic, pa bo treba 
opozoriti tudi na dolžnost. Pogoj 
za uspešnost pa je tudi upošte
vanje vseh v tekstu navedenih 
pripomb, saj ob splošnem neza
dovoljstvu, pa naj bo evropski ali 
sedanji delovni čas, tudi delovni 
učinek ne bo takšen, kakršnega 
si želimo.

Marija Dretnik
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Gimnazija se vrača
Tone Golčer

V šolskem letu 1981/82 smo 
morali na vseh srednjih šolah 
v Sloveniji uvesti programe 
usm erjenega izobraževanja. 
Začela seje dem ontaža zelo do
brega in preizkušenega gim na
zijskega programa in leta 1984 
je  m aturirala zadnja generacija 
m aturantov po gimnazijskem 
programu. Gimnazijski pro
gram sta na Ravnah po velikih 
prizadevanjih raznih dejavni
kov v občini in koroški krajini 
nadom estila programa naravo- 
slovno-m atem atične in peda
goške usmeritve. Tako smo 
vsaj za silo nadom estili tisto, 
kar je  prej nudila gimnazija. Za 
družbeno-jezikovno in kultu
rološko usmeritev pa nism o 
imeli nobenih šans. D ružbo
slovno in jezikovno usmeritev 
sm o reševali v okviru naše pe
dagoške usmeritve.

Že v pripravi na usm erjeno 
izobraževanje smo opozarjali 
na nesm iselno razdrobljenost 
teh programov in da bodo s ta
ko drobitvijo prizadeti predv
sem manjši kraji, še posebej pa 
vsi dijaki, ki ne bodo mogli do
biti dovolj dobre splošne pri
prave za študij na univerzi. To
da vsa opozorila so bila takrat 
zaman. Sele ko so začele pri
hajati na univerzo generacije 
usmerjencev, so prišli do spoz
nanja, da bo treba nekaj ukre
niti. Najprej so popravili pro
gram naravoslovno-m atem ati- 
čne usmeritve. Všol. letu 1989/ 
90 smo uvedli B -sm er, tj. splo
šna smer, ki odgovaija nekda
njem u gim nazijskem u progra
mu. Ta program je  postal zelo 
privlačen za večino dijakov, ki 
nameravajo nadaljevati študij 
na univerzi.

Na večletno zahtevo slovens
ke javnosti je  16. 1. 1990 Stro
kovni svet za vzgojo in izobra
ževanje Republike Slovenije 
sprejel nov program »G im na
zija«. Tako so lahko vse srednje 
šole, ki so doslej izvajale nara- 
voslovno-m atem atične, peda
goške, družboslovno-jezikov- 
ne, kulturološke in računalniš
ke programe, v marcu 1990 raz
pisale nov skupni program 
»Gimnazija«.

Na naši šoli sm o tako razpi
sali 189 mest, tj. 6 oddelkov za 
nov gimnazijski program. Na 
razpis se je  prijavilo kar 210 
učencev iz vseh koroških ob
čin. Žal vseh ne bomo mogli 
sprejeti. Okoli 20 jih  bom o m o
rali preusm eriti v druge progra
me izobraževanja ali pa jih  iz
ločiti na sprejemnem izpitu.

Iz pojasnila »za starše in 
učence« Zavoda republike Slo
venije za šolstvo je  razvidno, 
daje  nov program »GIM NAZI
JA« nam enjen predvsem tistim

učencem , ki nameravajo na
daljevati študij na višjih in viso
kih šolah. Zaradi svoje zahtev
nosti je  program primeren zla
sti za tiste učence, ki so inte
lektualno in osebnostno dovolj 
razviti, da bodo mogli brez po
sebnih težav razum eti učno 
snov na abstraktni ravni in so 
že dovolj motivirani za dolgo
trajno in umsko naporno delo.

Bistvena značilnost zgradbe 
program a je, da vsebuje te
meljni del 80 -  85 % vsebin, 
izbirni del pa 15 -  20 % vsebin. 
Temeljni del zagotavlja sploš
noizobraževalna znanja, ki 
omogočijo učencem  uspešen 
prehod na višje oz. visoke šole. 
Izbirni del pa je  zasnovan tako, 
da om ogoča učencem  poglab
ljanje vsebin tem eljnih pred
metov, poleg tega pa lahko uče
nec izbira še m ed drugimi pred
m eti, ki so opredeljeni s prog
ram om  in jih  bodo šole ponu
dile učencem  v okviru svojih 
kadrovskih in m aterialnih m o
žnosti. V okviru izbirnega de
la bodo šole ponudile pred
vsem tiste predm ete, ki so že 
v dosedanjih program ih pred
stavljali specifično naravna
nost posam eznih šol, lahko pa 
šole ponudbo izbirnosti tudi 
razširijo. Na naši šoli bodo to 
predm eti in vsebine iz naravo- 
slovno-matematičnega, druž
boslovnega, jezikovnega in pe
dagoškega področja ter raču
nalništva.

Interese učencev bo šola pri 
izvajanju izbirnih predm etov 
lahko upoštevala le, če bo pri
javljenih dovolj učencev glede 
na veljavne norm ative. Smoter 
izbirnega dela programa je 
predvsem v zadovoljevanju in
teresov učencev in ne predstav
lja form alnih ovir za izbiro vi
sokošolskega študija.

Izobraževanje po program u 
»Gimnazija« traja 4 leta. V vsa
kem letniku bo predvidom a 38 
tednov, od tega 36 tednov teo
retičnega pouka ob 30-urni te
denski obrem enitvi za učence 
in 2 tedna dejavnosti (športne 
in kulturne dejavnosti, social
no delo ter ekskurzije). V skla
du s šolskim koledarjem bo za
ključni letnik trajal do 5. ju n i
ja. 30-urna tedenska obrem eni
tev za izvedbo temeljnega in 
obveznega izbirnega dela om o
goča šolam, da še 2 uri teden
sko nam enijo realizaciji takih 
vsebin, k ijih  do sedaj še ni bi
lo mogoče vključiti v učne na
črte ustaljenih predm etov, so 
pa še posebno zanimivi za uče
nce in jih  poznajo tudi v svetu, 
npr. teorija spoznavanja in o r
ganizacija učenja, antropologi
ja, ekonom ska in organizacijs
ka znanja za lastno ekonomsko

in dnevno učinkovitost, ekspe
rim entalna psihologija in d ru
go.

V program G imnazija se lah
ko vključi vsak učenec, k ije  us
pešno zaključil osnovno šolo. 
V primerih, ko bo v posam ezni 
šoli več prijav, kot je  prostih 
razpisanih mest, bo šola izve
dla izbor učencev po naslednjih 
kriterijih:

-  splošni učni uspeh v 6., 7. 
in 8. razredu osnovne šole 
(50%  točk)

-  uspeh pri sprejem nem  iz
pitu iz slovenskega jezika in 
m atem atike (50 % točk).

Ti izpiti bodo potekali na 
vseh gim nazijah v Sloveniji is
točasno. Podrobnejše inform a
cije o sprejem nem  izpitu bo 
učencem  sporočila šola.

Učenci, ki se bodo letos vpi
sali v prvi letnik, bodo oprav
ljali zaključni izpit. Ta bo pred
vidom a obsegal 4 izpitne enote 
(slovenski jezik in književnost, 
m atem atika, prvi tuji jezik, 
predm et po izbiri učenca). M a
tura z eksternim ocenjevanjem 
bo v Sloveniji predvidom a uve
dena v letu 1995, eksperim en
talno pa lahko že leto prej.

Program G im nazija ne daje 
poklica, pač pa solidno splošno 
izobrazbo. Učenci, ki iz različ
nih vzrokov ne bodo mogli ali 
želeli nadaljevati študija, se bo
do usposobili za različne po
klice z vključevanjem v ustrez
ne program e usposabljanja.

Na Ravnah smo ob prehodu 
v usm erjeno izobraževanje m o
rali zaradi racionalne uporabe 
prostorov in kadrov združiti 
obe prejšnji šoli -  gimnazijo in 
šolski center -  v srednjo šolo 
tehniško-naravoslovne in pe
dagoške usmeritve. Sedaj pri
pravljajo nove programe tudi 
za strojništvo in kovinarstvo.

Zlasti kovinarski programi bo
do bolj usm erjeni v praktično 
delo v delavnicah.

Na osnovi novih programov 
se bosta izoblikovali v bistvu 
dve programsko zaokroženi šo
li, tj. gimnazija, ki bo čez 3 le
ta imela 24 oddelkov, ter stroj
na in kovinarska šola, ki bo ta
krat imela 8 oddelkov strojnih 
tehnikov, 6 oddelkov kovinar
jev ter 4 oddelke skrajšanih pro
gramov m etalurške in kovinar
ske stroke -  skupaj torej 18 od
delkov.

Obe šoli bosta morali imeti 
prostorske pogoje za delo. Se
daj im am o velike težave s poto
vanjem učencev iz šolske zgra
dbe na Koroški cesti v zgradbo 
gim nazije in obratno. Veliko 
časa izgubijo tako učenci kot 
učitelji in še prom etni nevar
nosti so nenehno izpostavljeni.

Za gimnazijo bo dovolj pros
tora Na gradu 4. Za potrebe 
strojne in kovinarske šole pa 
bomo morali dograditi prizidek 
k šolski stavbi na Koroški ce
sti. Ta prizidek bi moral imeti 
vsaj štiri učilnice z ustreznim i 
kabineti, garderobe, jedilnico 
ter m orda tudi kakšno delavni
co.

Od kod dobiti v sedanji krizi 
denar za gradnjo prizidka? M o
žna je  odprodaja dijaškega do
ma, ki bi se m orda namenil na 
prim er za posebno osnovno 
šolo, ki bo m orala zapustiti 

rostore na Čečovju, kjer bo 
elezarna Ravne uredila stano

vanja ali pa m orda tudi za ka
ke druge namene.

S tem  denarjem bi lahko do
gradili om enjeni prizidek ter ta
ko zagotovili m inim alne pogo
je  za delo bodoče strojne in ko
vinarske šole.

Sedanja srednja šola ima 45 
oddelkov in je  po vseh peda
goških kazalcih prevelika. O pti
m alna srednja šola m ora imeti 
od 16 do največ 24 oddelkov. 
Na Ravnah bi z dograditvijo 
prizidka lahko zadostili pogo
jem  za delovanje dveh vsebin
sko zaokroženih šol, tj. g im na
zije ter strojne in kovinarske 
šole.
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Vse več je ljudi v stiski
Delo Centra za socialno delo Ravne na Koroškem v letu 1989

Zmaga Prošt

OTROCI IN MLADOSTNIKI, PRIKRAJŠANI ZA NORMALNO
d r u ž i n s k o  Ž iv l j e n j e

V skladu z določili Zakona o zakonski zvezi in družinskih raz- 
meijih smo za 1147 otrok in mladostnikov, prikrajšanih za normal
no družinsko življenje, izvajali ustrezno obliko varstva: za otroke 
brez staršev in za otroke, katerih starši niso sposobni izpolnjevati 
roditeljskih dolžnosti. Nekateri so rabili našo pomoč zaradi motenj 
v družinskih odnosih oziroma razveze staršev. Posebno skrb smo 
namenili tudi izven zakona rojenim otrokom.

Petnajst mladostnikov brez staršev je bilo pod stalnim skrbniš
tvom. Začasna in posebna skrbništva smo urejali za 43 otrok, ko 
so potrebovali zastopnika na zapuščinskih obravnavah in pri sklepa
nju pravnih poslov (razne pogodbe). Vsi skrbniki so zavzeto zasto
pali otroke in varovali njihove pravice in koristi.

Za 52 otrok smo izvajali naloge s področja rejništva. Enajstim je 
med letom rejništvo prenehalo. Pet otrok se je  vrnilo k staršem, 
šest je  postalo polnoletnih. Tem fantom in dekletom smo pomagali 
pri iskanju pripravništva oziroma pri vključevanju v delo. Pomem
ben dosežek predstavlja navezovanje osebnih stikov med otroki re
jenci in njihovimi starši.

Zaživelo je delo s skupino rejnic. Na družabnih srečanjih in pre
davanjih so izmenjavale izkušnje o vzgoji otrok in tako postajajo vse 
bolj stanovska združba, ki se zaveda svoje velike odgovornosti in 
se želi izpopolnjevati za še boljše delo.
Odkrili in pridobili smo dve mladi ženi, ki resno razmišljata o tem, 
da jim a postane rejništvo poklic.

S problematiko posvojitev se srečujemo občasno. Nekaj zakonskih 
parov se je oglasilo zaradi želje po posvojitvi otroka. Dobili so na
potke o poteku postopka. Z enim parom smo se pogosto srečevali 
in ga pripravljali na bodoče starševstvo.

Izvajali smo 175 postopkov za priznanje očetovstva. Število otrok, 
rojenih v izvenzakonski skupnosti, je  že nekaj let konstantno. Pra
viloma se mladi starši odločajo za skupno življenje brez sklenitve 
zakonske zveze. Te starše spodbujamo, da naredijo vse, kar je po
trebno za zdrav telesni in duševni razvoj njihovih otrok.

Ob razvezah zakonske zveze in takoj po njih se pogosto pojav
ljajo zahteve starša, ki ne živi skupaj z otrokom, da mu pomagamo 
urediti osebne stike z otrokom. Svetovali smo staršem 41 otrok. 
Svetovalni razgovori so bili za 28 otrok učinkoviti in so srečanja z 
drugim staršem stekla v skladu s sporazumom med staršema.

Preživninske obveznosti smo urejali za 636 otrok in mladoletni
kov ter 89 odraslih. V lanskem letu smo zaradi nagle rasti življenj
skih stroškov in osebnih dohodkov šestkrat opravili postopek us
kladitve preživnin. Za te naloge smo zaradi ročne obdelave podat
kov porabili precej časa in sredstev. Kljub temu pa so preživnine 
realno zaostajale v primeijavi z dvigom življenjskih stroškov.

V zvezi s preživljanjem otrok je 46 staršev sklepalo nove dogo
vore, 33 jih je  iskalo pravico otrok na sodišču. Ob koncu leta je  zna
šala najvišja preživnina 874,20 dinarjev, najnižja pa 33,00 dinarjev 
(zneski v novih dinarjih).

S sodiščem smo sodelovali v treh postopkih za prcdodclitev ot
roka drugemu staršu zaradi zanemarjanja in opuščanja ustrezne skrbi 
za otroka.

Za polno zaščito dveh duševno prizadetih mladostnikov smo ob 
njihovi polnoletnosti predlagali sodišču podaljšanje roditeljskih pra
vic.

OTROCI IN MLADOSTNIKI Z MOTNJAMI 
V VEDENJU IN OSEBNOSTI

Obravnavali smo 81 storilcev kaznivih dejanj, starih od 14 do 18 
let. 35 je bilo novincev, med njimi samo eno dekle.

Najpogostejša kazniva dejanja, ki so jih  storili, si sledijo takole: 
tatvine, poškodovanje tuje stvari in fizično obračunavanje z žrtvijo. 
Senat za mladoletnike pri sodišču v Mariboru je  devetim fantom 
izrekel nnjblažji vzgojni ukrep ukor, sedmim strožje nadzorstvo 
socialnega skrbstva, enemu namestitev v vzgojni zavod, enemu pa 
namestitev v prevzgojni dom Radeče. Večina teh mladoletnikov je 
vedenjsko motenih in izhajajo iz neurejenih družinskih razmer. Ne
kateri od njih močno odklanjajo sodelovanje z delavcem centra, kar 
je  oviralo izvajanje izrečenih ukrepov. Pri vključevanju teh fantov 
v življenje smo imeli vrsto težav pri iskanju zaposliteve.

Delo strokovne službe za vprašanja socialnega skrbstva v naši ob
čini v preteklem letu velja ocenjevati skozi prizmo razgibanih raz
mer, v katerih smo se znašli državljani, v našem primeru uporabniki 
in izvajalci zastavljenega programa. Dinamične, nepredvidljive in 
proti koncu leta že zastrašujoče družbenoekonomske in politične 
pretrese smo občutili tudi pri opravljanju našega dela. Zlasti v dru
gem polletju, ko je kronično primanjkovalo skupnostim socialnega 
skrbstva in otroškega varstva finančnih sredstev, s katerimi bi lahko 
sproti pokrivali naraščajoče potrebe po materialni pomoči ljudem v 
stiski, ali vsaj ohranjali realno vrednost že pridobljenih pravic v ob
dobju skokovite inflacije in sproti poravnavali obveznosti. Na re
publiški ravni izrečena priporočila za uskladitev denarnih pomoči 
smo doma izvajali z zamikom (socialno skrbstvo) ali sploh ne (ot
roško varstvo). Na našo pobudo so stanje ob koncu leta poskušali 
vsaj omiliti. Zlasti pomemben je bil sklep skupščine občine o dvigu 
prispevne stopnje za socialno skrbstvo na povprečno slovensko ra
ven.

Leto 1989 lahko označimo z vidika uveljavljanja materialnih pra
vic občanov in naših opravil v zvezi s tem kot leto preizkusov, pre
računavanj, poskusnih in primerjalnih izračunov, valorizacij, kom
penzacij,... poročil, analiz, apelov, skratka -  »ovacij«.

V takih razmerah zganjati socialo je  pravzaprav herojsko dejanje. 
Kajti dejavnost socialnega skrbstva prav gotovo ni samo dajanje ma
terialnih denarnih pomoči. Uspeli smo izpeljati vse naloge, ki nam 
jih  narekuje devet različnih zakonov, pravilnikov in samoupravnih 
splošnih aktov, še  več, vpeljali smo nekaj novosti, ki bi jih v Mar
kovičevem žargonu lahko opredelili kot »prodor na tržišče.« V mis
lih imam informativno svetovanje občanom v oddaljenih krajevnih 
skupnostih, začetke univerze za III. življenjsko obdobje, klub od
raslih duševno prizadetih na Ravnah in v Mežici, aktiviranje večjega 
števila prostovoljcev za pomoč različnim skupinam ljudi (mladost
niki, obsojenci, ostareli). Tudi načrti v zvezi s širitvijo sodelovanja z 
različnimi ustanovami, družbenimi in gospodarskimi dejavniki v ob
čini in zunaj nje so bili doseženi. Imamo vse možnosti in dobro 
startno osnovo, da v prihodnje postanemo središče socialnih akcij, 
povezovalec številnih dejavnosti, namenjenih izboljšanju socialne 
varnosti posameznih družbenih skupin oziroma dvigu kakovosti živ
ljenja ljudi v našem okolju. Vrata, na katera še nismo uspeli ali si 
upali potrkati, čakajo, da storimo korak in vstopimo.

Da bi lahko dobro strokovno delali, imamo za vsa pomembnejša 
področja izdelane razne preglede in statistike. Najbrž bodo tudi bral
ci Koroškega fužinarja lahko iz njih razbrali, kako široko in globo
ko vse bolj sega naše delo.

Vrste in število ukrepov ali storitev prikazujemo za posamezno 
skupino uporabnikov.
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Težavnost 17 otrok in mladostnikov i  asocialnim vedenjem se je  
kazala v agresivnem vedenju do vrstnikov, potepanju in izostajanju 
od pouka. V sodelovanju s starši in šolami ter psihohigienskim dis
panzerjem smo preprečevali stopnjevanje teh odklonskih pojavov. 
En otrok je bil zaradi nespodbudnega domačega okolja in močneje 
izraženih težav prešolan v vzgojni zavod.

Prekrškarjev je bilo lani 199, nekaj več kot leto poprej. Najpo
gosteje so kršili cestnoprometne predpise ter javni red in mir. Ker 
prihajajo na obravnavo k sodniku za prekrške po letu in dlje, odkar 
so naredili prekršek, je  le-ta neučinkovita. Zato smo se dogovorili 
za celovito teamsko obravnavo predvsem tistih mladoletnikov, ki se 
pojavljajo hkrati kot storilci kaznivih dejanj.

Že nekaj let opažamo porast kaznivih dejanj, ki jih storijo otroci, 
mlajši od 14 let. Prejeli smo 36 prijav, štiri več kot predlani. Polo
vica teh otrok je kradla, ostali so poškodovali tujo lastnino, se fizi
čno lotili vrstnikov in celo zažigali ogenj. Ugotavljamo, da je pojav 
pogostejši v mestnem okolju kot v manjših zaselkih, zlasti na Rav
nah in Prevaljah.

Otrokom in mladostnikom smo pomagali s svetovalnimi razgovo
ri. Usmeijali smo jih  v različne športne in kulturne dejavnosti, da 
bi bili primemo zaposleni v svojem prostem času. K sodelovanju 
smo pritegnili nekaj prostovoljcev. Na vseh osnovnih šolah smo pre
davali in se pogovarjali z učenci višjih razredov o tej problematiki. 
Na dveh šolah smo se srečali s starši.

OTROCI IN MLADOSTNIKI Z MOTNJAMI V TELESNEM 
IN DUŠEVNEM RAZVOJU

Spremljali smo 109 otrok in mladostnikov. Večina je bila vklju
čena v različne organizacije za usposabljanje. Nekaj predšolskih otrok 
z razvojnimi motnjami je obiskovalo vzgojno varstveno organizaci
jo. Trinajst otrok je bilo prvič v obravnavi.

Komisiji za razvrščanje je  bilo predstavljenih 27 otrok in mladost
nikov. Na predlog komisije je  sedem absolventov osnovne šole Ju- 
ričevega Drejčka nadaljevalo šolanje v skrajšanem programu usmer
jenega izobraževanja, eden se je zaposlil. Trinajst šoloobveznih laž
je duševno prizadetih otrok je bilo napotenih na šolo s prilagojenim 
predmetnikom. Ostale smo vključili glede na vrsto motenosti v spe
cializirane ustanove za usposabljanje (vzgojni zavod, center za ko
rekcijo sluha in govora, ZDUM).

34 otrok in mladostnikov je  bilo v celotni oskrbi organizacij za 
usposabljanje, 12 pa v rejniških družinah. Stroške oskrbe zanje je v 
pretežni meri poravnavala skupnost socialnega skrbstva, delno pa 
starši s svojimi prispevki.

Šest težko duševno in telesno prizadetih otrok in mladostnikov 
oskrbujejo mame. K štirim prihaja na dom specialni pedagog in iz
vaja program osnovnega usposabljanja. To je le majhen prispevek 
družbene skupnosti družinam s temi otroki. Pretežni del bremena 
nosijo družine.

Težave pri zaposlovanju mladih invalidov z zaključeno osnovno 
šolo s prilagojenim programom so se stopnjevale. Večina jih  je ob 
koncu šolanja sposobnih in pripravljenih, da se vključijo v življenje 
in delo. Prijavljeni so na skupnosti za zaposlovanje in imajo ob ar
madi drugih nezaposlenih iz dneva v dan manj možnosti za vstop v 
delovne organizacije. Ostajajo brez statusa, brez sredstev za preživ
ljanje, v breme svojih staršev. Zamisel o ustanovitvi invalidskih de
lavnic je  treba zato čimprej udejaniti.

INVALIDNE ODRASLE OSEBE

Med 178 evidentiranimi odraslimi invalidi je  bila v jetu 1989 dob
ra tretjina duševno prizadetih, ena četrtina telesno prizadetih, manj 
pa slepih in slabovidnih ter slušno prizadetih. Že več let se veča 
število živčno in duševno bolnih oseb, ki se ne morejo vključevati 
v življenje in potrebujejo pomoč pri zagotavljanju minimalnih po
gojev za preživetje.

Večina invalidov je v domači oskrbi pri svojih sorodnikih ali v 
tujih družinah. Najbolje je poskrbljeno za 20 srednje duševno pri
zadetih oseb, ki so vključene v delavnico pod posebnimi pogoji, in 
12 težko duševno prizadetih, ki so oskrbovanci socialnih zavodov.

Za varovance delavnice pod posebnimi pogoji smo vpeljali v so
delovanju z Društvom za pomoč duševno prizadetim novo obliko 
dela. Enkrat na mesec se ob sobotah srečujejo v klubu na Ravnah 
in v Mežici, kjer preživljajo prijetne ure sprostitve in razvedrila. 
Delo obeh klubov vodijo prostovoljci, prijatelji prizadetih.

V letu 1989 je ob doseženi polnoletnosti šest duševno in telesno 
prizadetih oseb pridobilo status invalida in pripadajoče materialne 
pravice v skladu z Zakonom o družbenem varstvu duševno in teles
no prizadetih oseb. Analiza o izvajanju tega zakona od 1984. leta 
dalje nam je pokazala, da je  za to skupino invalidov v naši občini 
zelo dobro poskrbljeno.

Ker je  zakonodaja, ki ureja statusne in materialne pravice za 
različne vrste invalidov, razdrobljena in necelovita, ostajajo posa
mezne skupine brez kakršnihkoli možnosti zaščite. Tako smo imeli 
največ težav in najmanj možnosti pri zagotavljanju primerne po

moči duševnim bolnikom in starejšim onemoglim gospodinjam, 
ženam upokojencev.
Precej preglavic nam je  povzročilo organiziranje najprimernejših ob
lik pomoči za dva mlada paraplegika.

VEDENJSKO IN OSEBNOSTNO MOTENE ODRASLE OSEBE

Skupina odraslih osebnostno in vedenjsko motenih oseb je štela 
55 ljudi. Kar polovica jih  je potisnjena na rob družbenega dogajanja 
zaradi alkoholizma. Pri 22 je močno izraženo asocialno vedenje, 
21 možakaijev je storilo kazniva dejanja.

Pomagali smo jim  pri urejanju minimalnih eksistenčnih pogojev 
(hrana, obleka, začasno bivališče), nekaterim pri iskanju priložnost
nega dela in uveljavljanju osnovnega zdravstvenega varstva.

V sklopu postpenalne pomoči smo delali s 17 obsojenci, ki so bili 
na prestajanju zaporne kazni (7 v Rogozi, 4 v Mariboru, 5 na Do
bu, 1 v Ljubljani). Obsojeni so bili na zaporne kazni od enega me
seca do petnajst let. Težave pri iskanju zaposlitve in reševanju sta
novanjskih problemov so bile tudi pri tej skupini ljudi močno izra
žene. Zato smo iskali prehodne in začasne rešitve. Ti ljudje imajo 
praviloma kopico osebnih težav, nerazrešenih stisk in so malo pri
pravljeni in malo zmožni narediti sebi v prid.

To se je  potijevalo tudi pri delu, ki so ga opravljali njihovi sve
tovalci -  mladi prostovoljci, saj nismo dosegli zastavljenih ciljev. 
Izkušnje so nam pokazale, da za to skupino ljudi v stiski ni primer
no vključevati kot svetovalce mladih žensk. Želimo, da bi se na naša 
vabila prijavilo več moških kandidatov. Morda pa je med nami še 
kdo pripravljen pomagati ljudem z obrobja družbe.

ODRASLE OSEBE, STARE NAD 65 LET

Spremljali smo 365 oseb iz predlanskega leta. Dodatno je bilo v 
obravnavi 147 oseb. Različne oblike varstva in pomoči smo nudili 
502 starejšima občanoma. Celotno število obravnavanih je bilo za 
15 odstotkov večje kot v letu 1988. Polovica teh oseb je rabila po
moč zaradi pojavov, ki spremljajo staranje, dve petini zaradi kro
ničnih obolenj, 73 jih je ostalo brez ustreznega družinskega varst
va.

Domsko varstvo smo urejali za 39 ostarelih ljudi. Večina jih  je 
bila sprejeta v Koroški dom  starostnikov v Crnečah. Med letom je 
bilo v domski oskrbi povprečno 147 naših občanov.

Obstoječi socialni zavodi nimajo možnosti za nove namestitve, 
zato z gradnjo socialnega zavoda v ravenski občini ne moremo več 
odlašati. Povprečno število čakajočih je v enem letu poskočilo od 30 
na 50. Prevladujejo takšni, ki so potrebni popolne medicinske nege, 
stalnega nadzora in torej nikakor ne morejo ostati v domači oskrbi.

I

Pritiski svojcev in drugih ljudi, ki jih oskrbujejo, so iz dneva v dan 
večji. V mnogih družinah so se zaradi preobremenjenosti z oskrbo 
ostarelega člana medosebni odnosi močno zaostrili.

Z izgradnjo socialnega zavoda na Ravnah bi imeli možnost za
gotoviti ostarelim občanom tudi druge oblike varstva in pomoči: 
dnevno varstvo, različne usluge (prehrana, pranje perila) in razne 
oblike pomoči na domu.
Tako bi lahko marsikdo od njih dalj časa ostal doma, širša družbe
na skupnost pa bi prihranila nekaj denatja.

Dodatno delo smo imeli zlasti v drugem polletju zaradi dvigova
nja cen storitev socialnih zavodov. Te so hitreje rastle kot pokojnin
ski in drugi prejemki, zato so se doplačila socialnega skrbstva in pri
spevki svojcev spreminjali iz meseca v mesec. Ob koncu leta niti 
borčevska pokojnina borca s polno pokojninsko dobo in statusom 
borca pred 9.9.1943 ni zadoščala za poravnavo stroškov oskrbe v 
zavodu.
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Za 26 ostarelih smo organizirali sosedsko pomoč. Pomoč na domu 
sta izvajali občasno dve prostovoljki. Starejši ljudje so bili z njiho
vim delom zadovoljni, neradi pa so prispevali nagrado za opravljeno 
delo iz lastnega žepa (del dodatka za pomoč in postrežbo).

DRUGE ODRASLE OSEBE

Za 450 odraslih oseb smo opravili različne storitve.
Program svetovanja mladim pred sklenitvijo zakonske zveze smo iz
vajali individualno. Več informacij o pomenu zakonske skupnosti in 
vzgoji otrok smo dajali staršem izven zakona rojenih otrok.

S 50 pari smo opravili pred razvezo zakonske zveze svetovalni 
razgovor. O rezultatih smo obveščali sodišče. Večina zakoncev se 
je odločila za razvezo, saj so bili odnosi med njimi docela porušeni. 
Na svetovanju so dobili informacijo o pravicah in dolžnostih do ot
rok ob razvezi in po njej (dodelitev in vartvo otrok, preživljanje, 
stiki) ter o možnostih za urejanje drugih pomembnih zadev (za
poslitev, stanovanje, premoženje).

Pri dogovatjanju o teh stvareh je bilo največ neusklajenosti glede 
dodelitve otrok v vzgojo in oskrbo enemu od njih, pri urejanju 
stikov med otrokom in staršem, ki se je odselil, ter pri razreševa
nju stanovanjskega problema. Ker je  razveza zakonske zveze hud 
stres, so ti zapleti razumljivi. Ob daljšem vodenju so se s pomočjo 
opore strokovnega delavca skoraj vsi ti ljudje dokopali do uvida 
celotne situacije in bolj realistično presojali lasten položaj ter načr
tovali prihodnost zase in za otroke.

152 zakoncev oziroma partnerjev (izvenzakonska skupnost) je  iska
lo pomoč svetovalcev zaradi motenj v partnerskem odnosu. V času 
zakonskega svetovanja so uspeli tisti, ki so bili dobro motivirani za 
obstoj življenjske skupnoti.

Manj uspeha smo imeli pri urejanju družinskih razmer, kjer je  
prisoten alkoholizem, delomrzništvo, nasilje močnejšega nad slabot
nejšimi -  ženo in otroki. Spodbujali smo jih za zdravljenje alko
holizma, jim  iskali zaposlitev in zatočišče. Izvedli smo ustrezne uk
repe za zaščito otrok, dva starša smo predlagali v kaznovanje. Kljub 
našim prizadevanjem, da bi osvestili žene, so se le posamezne od
ločile zapustiti moža in zaživeti na novo.

87 občanom smo pomagali pri iskanju zaposlitve. Med njimi je 
bila kar polovica mladih z opravljenim pripravništvom! Uspeh? Ne
kaj kmetov in obrtnikov je sprejelo peščico teh ljudi ter jim  tako 
omogočilo preživetje.

Nerešen stanovanjski problem je prisilil 110 občanov (tretjina 
strank, starih do 30 let), da so nas prosili za sodelovanje in pomoč 
pri iskanju stanovanja.

Obiskali smo 32 oseb, ki so pod skrbništvom, in pripravili skrb
niška poročila ter izpeljali 12 postopkov postavitve skrbnika za po
sebni primer. Za eno osebo smo predlagali odvzem poslovne spo
sobnosti.

MATERIALNO OGROŽENI POSAMEZNIKI IN DRUŽINE

Občanom in delavcem, ki si z lastnim dohodkom niso mogli za
gotavljati minimalne socialne varnosti, so pomenili pomembno do
polnilo k družinskemu proračunu socialni prejemki.

Socialnovarstvene pomoči smo dodeljevali v skladu z določili 
Samoupravnega sporazuma o uresničevanju socialnovarstvenih pra
vic, upoštevajoč sklepe in usmeritve občinskih interesnih skupnosti. 
Zaradi pomanjkanja potrebnih sredstev so se merila in kriteriji za 
dodelitev pomoči zaostrili. Tudi spremenjeni in dopolnjeni spora
zum je v letu 1989 prinesel določene omejitve, hkrati pa vpeljal 
merila, na podlagi katerih so pridobile več možnosti za dodelitev 
pomoči družine starejših ljudi in enoroditeljske družine z otroki. 
Pomembna novost sporazuma je bilo določilo o večkratnem med
letnem usklajevanju dodeljenih pomoči v skladu z rastjo povprečnih 
osebnih dohodkov v republiki. Vendar smo v naši občini usklajeva
nje pomoči s področja socialnega skrbstva izvajali z zamikom, druž
beno pomoč otrokom pa delno samo ob koncu leta. Zaradi visoke 
inflacije je  realna vrednost socialnih prejemkov naglo padala.

V takšnih pogojih je  bilo naše delo zelo težko. Potrebe in priča
kovanja ljudi po družbeni pomoči so naraščale, možnost da bi jim 
pomagali, pa je bilo iz dneva v dan manj.

Podatki enotne skupne evidence prejemnikov socialnovarstvenih 
pomoči kažejo, da je v letu 1989 pridobilo pravico do ene ali več 
vrst socialnih pomoči 2156 družin in posameznikov, kar za četrti
no več kot v preteklem letu. Vsaka četrta družina v občini je  preje
mala v povprečju dve vrsti socialnih pomoči. Denarno pomoč so 
prejemale družine z več otroki in družine, kjer je zaposlen le en ro
ditelj, upokojenske družine z enim dohodkom in posamezniki, ki so 
bili brez lastnih dohodkov.

Povečalo se je število upravičencev do delnega nadomestila sta
narine in oprostitve doplačila k cenam zdravstvenih storitev (zaradi 
ugodnejšega cenzusa za posamezne tipe gospodinjstev). Tudi število 
dodeljenih enkratnih denarnih pomoči je  večje kot leto poprej. Pri 
drugih vrstah pomoči pa se je  povprečno število upravičencev zniža
lo. Število prošenj za dodelitev pomoči, ki smo jih obdelali, je  bilo 
za tretjino večje od pozitivno rešenih zahtevkov.

Primerjalni podatki o povprečnem številu upravičencev do denarnih 
pomoči v letu 1988 in 1989

socialnovarstvena pomoč 1988 1989

delno nadomestilo stanarine 499 526
delno nadomestilo stroškov ogrevanja 324 324do 1.5.
družbena pomoč otrokom (N otrok) 2 264 2 218
edini vir preživljanja 22 22
dopolnilni vir preživljanja 88 75

začasna denarna pomoč 16 12

enkratna denarna pomoč 85 104

rejnina 47 42

plačilo stroškov oskrbe v organizaciji za 
usposabljanje in socialnih zavodih 129 122

oprostitev doplačila k cenam zdrav. stor. 1 162 1 189

nadomestilo za del cene osnovnih živil - 1 390

Delno nadomestilo za stroške ogrevanja je  bilo v maju ukinjeno.
V letu 1989 je bila uvedena nova oblika pomoči -  nadomestilo 

za del cene osnovnih živil. Dobivali so jo  prejemniki stalnih ali za
časnih pomoči socialnega skrbstva in prejemniki družbenih pomoči 
otrokom z bivališčem v Sloveniji. Vrednost pomoči je bila simbo
lična za prejemnike, mi pa smo opravljali dodatno Sizifovo delo.

Jeseni so bila dobrodošla izredna namenska sredstva SIS za pre
skrbo in pospeševanje proizvodnje hrane. Pripravili smo spisek 600 
socialno ogroženih družin, ki so prejele enkratno denarno pomoč 
za nakup ozimnice.

V postopku presoje upravičenosti za dodelitev denarnih pomoči so 
poleg strokovnih delavcev Centra sodelovali člani komisij za socialne 
zadeve iz KS in odbor za uveljavljanje socialnovarstvenih pravic.

Ugotavljamo, da na število upravičencev do posameznih pomoči 
v večji meri vplivajo sistemske spremembe in razpoložljiva sredstva 
za namene socialnih pomoči v občini kot pa raven osebnih dohodkov 
oziroma življenjska raven občanov.

ZAKLJUČEK

Kakor je bilo pričakovati širša družbena in gospodarska kriza ter 
ukrepi za njeno odpravljanje prizadevajo večino ljudi v naši skup
nosti. Nekatere bolj kot druge in različne skupine ljudi na poseben 
način. Med najbolj ogroženimi so ljudje, ki že v normalnih oko
liščinah potrebujejo posebno varstvo. To so naši varovanci: otroci, 
prikrajšani za normalno družinsko življenje, invalidi in ostareli, 
osebnostno in vedenjsko moteni otroci, mladostniki in odrasli ter 
materialno ogrožene družine in posamezniki.

Skrbi nas spoznanje, da se marginalna skupina ljudi širi. Mnogi 
tega nočejo videti, mnogi si tega ne upajo priznati. Stiska teh ljudi 
se ne ozira niti na ene niti na druge. Preprosto, je.

Pričakujemo, da bodo podprta naša prizadevanja za uresničevanje 
zakonsko določenih socialnovarstvenih programov za te ljudi!
Da jim omogočimo človeka vredno bivanje med nami. Da jim  po
nudimo možnosti za ponovno vključevanje v normalni tok življenja. 
Da jim  odpremo vsa vrata in skupaj poskrbimo, da jih bo čim manj.
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NEZNOSNA LAHKOST VLADANJA

Piove, governo ladro! Dežuje, 
prekleta vlada! Zanimiv izrek 
italijanskega izvora nam v nekaj 
besedah pove najmanj to, da so 
vlade in vladajoči pač tisti, na 
katere je uperjena pozornost jav
nosti in so mnogokrat krivi tudi 
takrat, kadar dežuje v nepravem 
času. Pri Italijanih je demokra
tična tradicija daljšega veka, vla
dne krize so nekaj vsakdanjega, 
prav tako vpogled kritične jav
nosti v njihovo delo in zato je tu
di razumljivo, da je  ta rek njiho
vega porekla in ne, denimo, na
šega. Kakorkoli že, vlada ali iz
vršni sveti, kot jih  je poimenova
la samoupravljalska latovščina, 
so tudi zato, da jih  ocenjujemo, 
hvalimo in kritiziramo. Vlada 
občine Ravne na Koroškem, ki 
jo je  vodil Boris Kastivnik, je 
svoj mandat končala in tu je  pri
ložnost za inventuro.

»Poročilo o delu izvršnega 
sveta skupščine občine Ravne 
na Koroškem v letu 1989« je na
slov pet in pol tipkanih strani 
dolgega zapisa občinske vlade o 
lastnem delu, ki ga je  na zad
njem zasedanju sprejela tudi ob
činska skupščina. Tudi med vrs
ticami tega besedila ni razbrati, 
da je šlo za izjemno burno leto 
ravenske vlade, začenši od vseh 
groženj in napovedi stavk šolni
kov zaradi premajhnih plač, do 
vseh peripetij okrog nižanja in vi
šanja prispevnih stopenj, slovite
ga reševanja tako imenovanih čr
nih gradenj in če sem vključimo 
še del letošnjega leta -  razprave 
v skupščini o (ne)zaupnici ob
činski vladi.

Vlade na vseh ravneh, od 
zvezne do občinske, so v m inu
lem poldrugem letu delale v iz
jem no težavnih ekonomskih in 
družbenih razmerah, kot so to 
največkrat same poimenovale. 
T u je  bila seveda velika inflacija, 
težave z likvidnostjo gospodar
stva, problemi izgub in že prvi 
stečaji. Vendar pa so bili splošni 
okviri življenja v naši družbi tako 
ali drugače za vse sredine bolj 
ali manj enako težavni in mo
drost vladanja je tu lahko prišla 
do svojega izraza. Zal pa na po
dročju gospodarskega in družbe
nega standarda občine Ravne v 
zadnjih letih nazaduje.

Izgovori so vedno pri roki, 
češ neugodna gospodarska stru
ktura ob dveh velikanih, ki zapo
slujeta več kot polovico ljudi v 
občini. To drži le delno, saj z 
nekaj let opevanim prestrukturi
ranjem gospodarstva ni bilo nič. 
Tu je bil neštetokrat govor o 
drobnem gospodarstvu, ki se ga 
je velikokrat prikazovalo kot ču
dežno palico ali rešilno bilko. V 
primerjavi z drugimi občinami v 
Koroški regijije na področju obr
ti, drobnega gospodarstva in po-

Miro Petek

djetništva ravenska občina naj
bolj skromna. Tudi okrog raz
vojnega sklada, kije bil ustanov
ljen pred nekaj meseci, so m ne
nja precej deljena: avtorji se s 
tem seveda ponašajo, nekateri pa 
takšne sklade ocenjujejo kot pre
živelo obliko.

Turizem in gostinstvo sta bila 
prav tako elementa, s katerima 
se je  mnogokrat posluževalo v 
kontestu prestrukturiranja gos
podarstva, češ da je  treba opti
malno izkoristiti proizvodne in 
naravne danosti. Turizem in go
stinstvo pa sta panogi, o katerih 
vemo vsi vse, na tem področju 
smo vsi strokovnjaki, vendar si 
v naši občini nikakor nismo us
peli naliti čistega vina in prizna
ti, da turistično gospodarstvo pri 
nas ne obstaja in da imamo za 
njegov razvoj kaj malo možnos
ti. Okolje je degradirano, gostin
stvo pod vsako kritiko (goste, ki 
so ob prvomajskih praznikih 
prespali v hotelih Mežiške doli
ne, lahko preštejemo na prste 
ene, največ dveh rok), razen ne
katerih naravnih in kulturnih 
znamenitosti gostom tudi ni kaj 
ponuditi. Govoriti o prestrkturi- 
ranju gospodarstva v Mežiški 
dolini in pri tem omenjati turi
zem, je  -  milo rečeno -  zavaja
nje.

Če ostanemo še na področju 
gospodarstva, potem gotovo ne 
bomo daleč od resnice, da seje v 
lanskem in letošnjem letu ob
činska vlada vse preveč ukvarja
la s prevaljsko Grafiko. Resda 
kolektiv, ki nima dovolj šolanih 
kadrov, potrebuje pomoč bolj 
kot kdo drug, prav tako je res

nica, da je  boj za vsako delovno 
mesto (v Grafiki pa jih  je  bilo 
60) potreben. Vendarle je treba 
tudi priznati, da je toliko vlad
nih sej in skupščinskih zasedanj 
za reševanje enega problema ob
čutno preveč, da so bile okrog 
Grafike neprimerne kadrovske 
rešitve, da je vodstvo kolektiva 
sklepalo katastrofalne pogodbe, 
da bi si na koncu o tem spet 
morali beliti glavo v občinski 
vladi. Ali pa je  v primeru Gra
fike enostavno šlo za ugotovitev 
novinarskega kolega, češ da se 
ravenska (sedaj že bivša) vlada 
rada ukvarja z manjšimi in mali
mi problemi (kolektivi), večjih 
pa se ne loteva. Seveda Rudnik 
Mežica in vsa njegova sanacija 
sodita med težje probleme, ven
dar je tu težko potegniti ločnico 
med prispevkom republike in 
občine. Ostaja pa razpoznavno 
dejstvo, da podjetja v občini v 
zadnjih dveh letih niso realizira
la svojih obveznosti, ki so jih 
sprejela s podpisom sporazuma 
o zapiranju mežiškega rudnika.

V Jugoslaviji imamo opraviti s 
prav posebnim primerom poli- 
centrizma in policentričnosti. 
Na ravni federacije je policen- 
trizem v veliki meri skoncentri
ran v Beogradu, slovenski poli- 
centrizem se ustavi na Trojanah 
ali Vrhniki in tudi občinski poli- 
centrizem ostaja le priljubljena 
fraza ali pobožna želja. Ali je to 
policentrizem, če gradimo ka
drovska in socialna stanovanja 
predvsem na Ravnah in Preva
ljah, kjer kasneje ugotovimo, da 
ni za to primerne infrastrukture, 
treba je graditi nove šole zaradi 
koncentracije prebivalstva, na

drugi strani pa sta v Črni in Me
žici sliki skorajda zrcalni.

Policentrizem je tudi v raven
ski občini ostal bolj ali manj čr
ka na papirju in tudi v tem gre 
iskati želje občinskega Demosa 
in liberalne stranke po restavra
ciji komunalne ureditve oziroma 
po ponovni ustanovitvi štirih ob
čin.

Vsekakor pa so še vsaj tri toč
ke, po katerih si bomo zapomni
li zadnjo komunistično vlado v 
ravenski občini.

Najprej, prispevne stopnje za 
družbene dejavnosti, njihovo vi
šanje in nižanje, ki so našo ob
čino prikazale v kaj čudni luči. 
Težave v družbenih dejavnostih 
so bile lani splošne, vendar si 
nikjer v Sloveniji niso privoščili 
tako radikalnih preobratov in tu 
je občinska oblast brez dvoma 
izgubila na svojem ugledu.

Dalje, črne gradnje ali poveda
no v birokratskem jeziku -  pro
blemi pri urejanju okolja. Na 
tem področju je vlada Borisa Ka- 
stivnika podedovala zelo težko 
dediščino, ki jo  je poskušala re
ševati, vendar je  nikakor ni us
pela rešiti. Neskončne in muč
ne, pa tudi komične seje vlade, 
inšpekcije, politike in še koga o 
tem, kdo je kriv za anarhičnost 
v prostoru Mežiške doline, m ed
tem pa je karavana šla dalje.

In končno, tik pred zaključ
kom mandata, je  občinski sin
dikalni svet načel vprašanje za
upnice oziroma nezaupnice iz
vršnemu svetu, kjer se je zgodil 
presedam občinska vlada je do
bila popolno podporo, tudi od 
tistih članov v družbenopolitič
nem zboru, katerih sindikat je 
vprašanje zaupnice sprožil. Ven
dar pa se tu že začne zgodba o 
sindikatu.

In zakaj sploh modificirani na
slov po Kunderi Neznosna lah
kost vladanja? Po zapisanem bi 
namreč bolj sodila Neznosna 
težkost vladanja, vendar bo za 
takšen naslov še priložnost.
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OSKRBA Z VODO V ČRNI NA KOROŠKEM -  
MORDA TUDI DRUGAČE

Peter Gorjanc

Koncept: pripeljali bom o vo
do v Črno, ki jo  potencialno 
hranij o izv iriM ežena skraj nem 
zahodnem  delu doline Meže -  
Koprivne, verjetno določajo 
kriteriji globalnega celostnega 
razvoja. Odločanje za vsestran
sko prem alo preverjeno rešitev, 
ki ne upošteva vseh vplivov raz
voja in im a lahko dolgoročne 
posledice, ne bi smela ostati 
edina alternativa. Samo uskla
jenost različnih kratkoročnih 
in dolgoročnih, lokalnih in glo
balnih rešitev lahko zagotavlja 
optim alen razvoj. N eupošte
vanje relevantnih kriterijev, ki 
se m edsebojno omejujejo, ne 
om ogoča optimizirati enega na 
račun drugega, ampak vsakega 
samo glede na celoto kriterijev. 
Lažje je  »producirati razvoj«, 
ko se daje prednost ekonomiji, 
odm išlja globalno ekologijo, 
poudarja pa tudi politične cilje. 
Integralno usklajen razvojni 
projekt je  nujno bolj um irjen 
od eksponencialnega, parcial
nega, sektorskega razvoja. Si
nonim  »zero sum  game«, kate
rega razum em o v okviru logike: 
korist za enega pomeni izgubo 
za drugega, bi morali prežeti v 
kontekstu pozitivne vsote, ne 
pa v podpori »ali -  ali«.

To kom unalno infrastruktu
ro, ki ji dajemo dogovorjeno 
prioriteto in ji poleg drugih pri
znavam o status javne družbene 
dejavnosti, že obravnavam o 
kot del originarnih zadolžitev 
»občinske vlade«, bi morali 
analizirati z ustrezno širšega 
aspekta. Presoja s stališč stanja 
in tendenc našega splošnega 
družbenogospodarskega raz
voja pa zasluži še poseben po
men. Da bodo rešitve vsestran
sko sprejemljive, uspešne in iz
vedljive, morajo imeti jasne os
nove razvoja, ne smejo biti pre
puščene valu razm er in ne reše
vanju v im anentnih okvirih. 
Kaže se potreba po usklajenem 
in izvedljivem načrtovanju z ja 
sno opredelitvijo vsehfaktotjev 
razvoja. Razmere v preteklosti 
jasno kažejo, d a je  iskanje bliž
njic pogosto privedlo do sam o
prevare.

Ni nova ugotovitev, da so 
tehnične naprave, ki zagotav
ljajo oskrbo z vodo, rezultat že 
sorazm erno visoko razvitih 
tehničnih ved, m edtem  ko pa 
kom unalna dejavnost glede na 
svojo organizacijo, način upra
vljanja, razm etje do potrošni
ka, planiranje in vzdrževanje 
vsaj pri nas že znatno zaostaja. 
Inercija dosedanjih pristopov 
im a še vedno pom em bno vlo
go, razm islim o o kom unikološ- 
kem pristopu.

Poleg splošnih načel dim en
zioniranja zmogljivosti bi m o

rali glede na vplive na okolje v 
prim eru sanacijskih del izbirati 
cevovode z dolgo življenjsko 
dobo, se odločati za začetno 
predim enzioniranje in dosled
no analizirati tako im enovane 
investicijske pragove.

Ker im am o v danem  prim eru 
napravo z dolgo življenjsko do
bo, je  treba prej razmisliti o m o
žnih sprem em bah, ki bi nasta
le v tem  obdobju. V današnjem 
času pospešenega razvoja teh
nike in tehnoloških postopkov 
to časovno obdobje lahko pri
nese take novosti, ki bi bistve
no sprem enile celoten koncept.

Glede na to bi morali pri ob
ravnavi predim enzioniranja ja 
sno opredeliti spodnjo in zgor
njo gospodarsko mejo. Za ce
lostno oceno bo treba upošte
vati vse vrste stroškov in raz
misliti o m ožnih substitucijs- 
kih rešitvah, ki so implicitno 
in eksplicitno navzoče.

M enim, da bi predtem  m o
rali konstruktivno uskladiti na
slednje:

-  določiti varovalna obm očja 
izvirov

-  določiti jasna obligatorna 
razm erja s sosednjo Avstrijo, 
kolikor varovalna obm očja se
gajo izven naše državne meje

-  določiti stopnje varstva, za 
katero se bom o odločili.

Iz vsebine Inventarja najpo
m em bnejše naravne dediščine 
Slovenije, Ljubljana 1988, lah
ko zaključimo, da reka Meža s 
pritoki Topla, KOPRIVNA, Ja
vorški potok in Bistra do Črne 
na Koroškem vključno s tona- 
litno skalo ob Javorškem poto
ku N 0184 predstavlja:

1. Varstveni status: Predlog 
strokovne službe za naravni 
spomenik.

2. Planski status: Vokviru ka- 
ravanško-kam niško-savinj- 
skega regijskega parka (II) -  
NDS0124

3. Opis: Meža združuje v pa
hljačastem povirju pritoke To
plo, Bistro, Javorški potok in 
Koprivno. V tem  d e lu je  prila
gojena tektoniki vzhodnih Ka
ravank v smeri vzhod -  zahod. 
Reka s pritoki teče večinom a 
po m agm atskih in m etam orf
nih kam ninah. Od Črne naprej 
se proti severu prebija skozi tri- 
asne apnence in dolom ite Pece 
in Uršlje gore, proti jugu pa jo  
loči od porečja Savinje prav ta
ko triasni greben Olševe in Ra
duhe ter andezitni greben Ko
m na in Smrekovca. Po vsej dol
žini se vleče od vzhoda proti 
zahodu tonalitni pas (večina 
povodja Bistre in izvir Meže), 
pas drobnozrnatega gnajsa s 
prehodi v blestnik (10 km zgor
njega toka Meže) ter pas biotit- 
nega granita in granodiorita z

otoki porfiroidnega granita (del 
Koprivne in jugozahodni del 
Tople). Poviije Koprivne je  v 
zelenkastih in vijoličastih fili- 
toidnih skrilavcih s pasovi-dia- 
baza. Meža s pritoki je  globoko 
zarezana v ozkih grapah, ki jih  
obdajajo strma gozdnata po
bočja s kopastimi vrhovi. Po 
slem enih so sam otne kmetije, 
večjih naselij ni. Javorški potok 
-to n a litn a  skala: nad desnim  
bregom Javorškega potoka je  
blizu sotočja s Kramarico strm a 
tonalitna stena, na kateri raste 
prim ula villosa.

4. Stanje: Velika naravna oh 
ranjenost rečnega toka z brzi
cami in tolm uni. Po dolinskih 
grapah potekajo ceste do sa
m otnih kmetij in proti Solčavi.

5. Površina:
Nadm orska višina: 570 -  1276 
m.

6. O vrednotenje: Tipična 
kulturna krajina velikih kvalitet 
(2.0), velika pestrost razgalje
nih m etam orfnih in m agm ats
kih kamnin. V Sloveniji le tu 
najdem o filitoidni skrilavec z 
diabazi in drobnozrnati gnajs, 
ki ga uvrščamo celo v predkam- 
brij kot eno izmed najstarejših 
kamnin pri nas (1.1); rastišče 
ogrožene rastlinske vrste pri
m ula villosa, drugo znano v 
Sloveniji (4.4.1).

7. Varstveni režim: za h idro
loško in botanično (Javorški 
potok) naravno dediščino.

8. Varstvena nam em bnost: 
spom eniška, rekreacijska

9. Obdelovalec: Matjaž Puc
Osnovni vir: Inventar 176 :

412 (MR) -  Meža; Matjaž Jež, 
Zavod za varstvo naravne in 
kulturne dediščine M aribor; 
Wraber, T. in Skoberne, P., 
1987: Delovno gradivo za rdeči 
seznam ogroženih praprotnic 
in cvetnic Slovenije (rokopis).

Prim erno bi bilo, da prej ana
liziramo tudi alternativne rešit
ve, ki predstavljajo globalne -  
končne rešitve ali lokalne -  
kratkoročne, začasne rešitve. V 
konceptu indukcijskega nači
na raziskovanja bi bilo prim er
no analizirati naslednje:

-  uvedba zaprtega sistem a za 
porabnike voda v industriji

-  lokalne rešitve -  črpališče 
za industrijsko vodo

-  sanacija in uravnovešenje 
obstoječega vodovodnega sis
tema, da se izgube uokvirijo v 
norm alne meje in bo danam ož- 
nost uporabe vseh obstoječih 
že zajetih virov.

-  lokalne rešitve -  črpališ
ča za pokrivanje koničnepotro- 
šnje. (Vožjem obm očju Črne so 
rečne terase z bogato podtalni
co. Ob gradnji kanalizacije na 
Pristavi je  ta talnica predstavlja

la zaradi močnega dotoka znat
ne stroške, ker jo  je  bilo treba 
črpati. Znani so primeri: boga
tenje talnice v Celju; v M aribo
ru so se odločili za črpanje pod
talnice na M ariborskem otoku, 
kljub m ožnostim  zajemanja vi
rov na Pohorju; v Dravogradu 
se odločajo za črpanje talnice 
na Črneškem polju le okoli 100 
m od onesnažene reke Drave, 
kljub m ožnostim  zajemanja vi
rov na Goriškem vrhu; na Rav
nah pokrivamo konice s črpa
njem podtalnice v Suhi).

-  Zajem anje talnice z globo
kimi vrtinam i ali rovovskimi iz
kopi v dolom itnih in karbonat
nih skladih (strokovnjaki, ki de
lajo na tem  področju, vidijo pri
hodnost oskrbe s pitno vodo na 
ta način in se pri tem opirajo 
na preročne spekulacije in em- 
piristične pozitivne izkušpje).

-  Napeljava vodovoda iz za
je tja  Sum ca v Črno (na osnovi 
višinskih podatkov, izvir Šume 
s 665 m NMV, Črna 575 m 
NMV), prečrpavanje ne bi bilo 
potrebno, m ožna pa bi bila so
časna izgradnja plinovoda, na 
kar eksplicitno kaže že izveden 
projekt istih vodov na trasi Ra
vne -  Mežica).

-  Napeljava vodovoda od za
jetij Hlevnik in Koricel v Mr- 
davsovem (skupno s koncep
tom  zazidave v Jazbini).

Svoj prav imajo tudi tisti, ki 
prisegajo na višinska zajetja, saj 
je  to koncept razvitih družb (v 
Lavvamiindu so se odločili za 
višinska draga zajetja kljub iz
datnim  m ožnostim  za črpanje 
podtalnice, vendar so se v navz
križju interesov odločili za in
tenzivno kmetijsko proizvod
njo, ki izključuje oskrbo z vodo 
s sistem om  črpanja podtalni
ce).

Temeljito bi morali razm isli
ti, za kak način oskrbe z vodo 
se bom o odločili ozirom a, v ka
teri sm eri naj bi šle raziskave, 
predvsem pa bi morali oceniti, 
za kako ceno bom o vodo zago
tovili in čemu se bom o morali 
zaradi tega odreči. Ker je  pro
jek t zajetja Meže že v fazi pro
jektiranja in ker nim am o še za
dosti verificiranih drugačnih 
rešitev, bi bilo prim erno, da 
predhodna dela za to investici
jo  tečejo naprej.

Te misli, ki jih  objavljam, 
sem že 26. 2. 1990 dostavil naj
odgovornejšim  v občini Ravne 
na Koroškem. Pričakujem, da 
ta  razmišljanja ne bodo sprejeta 
kot sinonim  m oteče vloge v 
obstoječem  sistem u veljavnega 
reda, saj smo se že dogovorili, 
da dajem o mesto tudi individu
alni pobudi.
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BITKA ZA ŠPANIJO

»Nekaj sto ljudi ima težave 
z zdravjem! Precej jih  je  iskalo 
že zdravniško pomoč. Vodo, 
kolikor je  je  še, je  treba preku
havati. Uporaba je  omejena! 
Urnik, ko voda bo, je  nasle
dnji...«

Priznajmo, dragi bralci, d a je  
vsebina gornjih stavkov naj
manj vznemirljiva, če že ne 
alarm antna. Kar spom nim o se, 
kakšen vik in krik zaženem o, ko 
dobi po postanem  golažu v to
varniški menzi nekaj deset jed 
cev drisko, ali pa, ko se zve, da 
so nam v hotelu servirali poleg 
naročenega še drobceno salm o
nelo, tudi če je  nism o naročili. 
Ali pa silnih ukrepov vseh m o
gočih služb, ki na sanitarnem  
pregledu ugotovijo, da je  kakš
na kuharica »črviva«. G ornje 
stavke sem namreč zapisal sa
mo za primerjavo med tem , ka
ko ravnam o, ko smo prizadeti 
neposredno mi sami ali kdo iz 
našega bližnjega okolja, ali pa 
takrat, ko se to dogaja vsaj de
set kilometrov od nas. Vse sku
paj pa se rima na špansko vas.

Zdaj pa k bistvu! Rad bi po
vedal, da sem (in najbrž še kdo)

Edi Prošt

globoko prizadet, ker sm o si 
postali ljudje m ed sabo tudi v 
takih prim erih prebivalci nekih 
španskih vasi. Spanci, ki naj za 
njihovo stisko skrbijo Španci, 
in če bi slučajno koga stisnil še 
tifus -  nič hudega, zgodilo se je  
tako v Španiji. Tam bodo pois
kali krivce in vzroke, tam bodo 
odgovorni odgovarjali, tam bo
do v najkrajšem času naredili 
vse, da sram ota ne bo več sra
mota (saj smo vendar v Evropi), 
tam bodo ljudem že dali vsaj 
zdravo pitno vodo... Saj ni, da 
bi govoril, kaj vse bi Španci za 
Spance naredili...

Tako pa živimo v ravenski 
občini, občini z »najbolj raz
vitim gospodarstvom « v Koroš
ki krajini. In konec, pa še to  tr
ditev smo morali dati pod na- 
vednice, saj je  postalo vprašlji
vo tudi to. Brez Špancev, ki bi 
jih  prizadevalo, kaj se s Španci 
dogaja. Zato pa s številnimi 
vrtički, ograjenim i z bolj ali 
manj visokimi plotovi in z ne
kimi posebnimi pravili. Ta naj 
bi veljala, kadar gre za prostor 
znotraj občinskega plotu. Za 
vse in vsakogar!

15 RAVEN V SLOVENIJI
Ko so Guštanj prekrstili v Ravne na Koroškem, je Avgust Kuhar 

duhovito pripomnil: »Raven je v Slovenij 15, Guštanj je  bil en sam.« 
Da bi soimenjake spoznali pobliže, smo jih  prepisali iz leksikona 
Cankarjeve založbe Slovenska krajevna imena. Jezikoslovci nam ne
mara ob priložnosti razložijo, kako da so prebivalci krajev z ena
kim imenom nekje Ravenčani, drugje Ravenci ali Ravnjani /  Rav- 
ljani, v bohinjskem kotu pa kar Ravenharji ali Ravharji.

R&vne Raven na Ravnah, ravenski (-van-), Ravene (-van-); o. Aj
dovščina, p. Črniče 

Ravne Raven v Ravnah, ravenski (-van-), Ravenčan Ravenka/ 
Ravenščica (-van-); o.p. Cerknica 

Ravne Raven na Ravnah, ‘ ravenski (-van-)/ravanski, Ravene 
(-van-)/Ravanec; o. Litija, p. Polšnik 

Ravne Raven v Ravnah, ravenski (-van-), Ravenčan (-van-); o. 
Škofja Loka, p. Železniki 

Ravne Raven v Ravnah, ravenski (-van-), Ravne (-van-); lokalno 
Ravno-a v Ravnu, ravenski (-van-), Ravene Ravenčanka (-van-); o. 
Trebnje, p. Mirna 

Rivne Raven v Ravnah, ravenski (-van-), Ravenčan (-van-); o. 
Velenje, p. Šoštanj 

Ravne na BI6kah Raven v Ravnah, ravenski (-van-), Ravene/Ra
venčan (-van-); o. Cerknica, p. Nova vas 

Ravne na Koroškem Raven na Ravnah, ravenski (-van-), Raven
čan (-van-); o.p. Ravne na Koroškem 

Ravne nad Šentrupertom (šen- in šan-) Raven na Ravnah, *ra- 
venski (-van-), Ravene (-van-); o. Litija, p. Dole pri Litiji 

Ravne pri Cerknem Raven/Ravni v Ravnah, ravenski (-van-), 
Ravnjan; o. Idrija, p. Cerkno 

Ravne pri Mlinšah Raven na Ravnah, ravenski (-van-), Ravenčan 
(-van-); o. Zagorje ob Savi, p. Izlake 

Ržvne pri Šmartnem Raven na/v Ravnah, ravenski (-van-), ‘Ra- 
venčan (-van-); lokalno tudi gorjanski, šmarski Gorjanec; o. Kam
nik, p. Laze v Tuhinju 

Ravne pri Zd61ah Raven v Ravnah, ravnjanski, Ravnjan/Raven- 
čan (-van-)/Ravljan; o.p. Krško

54vne pri Zirčh Raven v Ravnah, ravenski (-ven-), Ravene (-van-); 
kofja Loka, p. Žiri 

Ravne v Bohinju Raven na Ravnah/Ravneh ‘ ravenski (-van-), 
Ravenčan (-van-); lokalno tudi ravenharski (-van-), Ravenhar (-van-) 
/Ravhar; o. Radovljica, p. Bohinjska Bistrica

In tudi veljajo, pravila nam 
reč. Prvo pravilo: kar se ne zgo
di za tvojim plotom , je  španska 
vas.

Drugo pravilo: samo za last
nim plotom  lahko Špancu po
magaš.

In tretje pravilo: voda teče 
vedno navzdol.

Ker pa so gornja pravila naj
brž potrebna podrobnejšega 
komentarja, da bi se razumeli, 
povejmo tole. Prvo pravilo je 
vsakom urjasno in ne potrebuje 
pojasnil. Morda le ta droben 
preblisk: vsakdo je  svoje sreče 
kovač, ki drugem ujam o koplje. 
Drugo pravilo je  bolj zapleteno 
in lahko pomeni samo to, da 
Špancu pomagaš šele, ko se pre
seli za tvoj plot in tako zataji 
svoje špansko preklo. In tretje 
-  znano je, da voda res teče sa
mo navzdol, vsaj to pa je  ra
zumljivo tudi Špancem. Izjeme 
tudi pri teh pravilih pravila sa
mo potrjujejo.

Vladati v teh razm erah nikoli 
ni bilo lahko, vsekakor pa je  do 
sedaj v večini najpom em bnej
ših področij življenja in dela 
(kot sm o tako radi rekli) vsem 
občinskim  vladam uspelo po
glabljati smisel gornjih pravil in 
jih  tudi udejanjati v praksi. 
Špance so v velikem številu že 
uspele preseliti za plot, da niso 
več Španci, za španske vasi jih  
nikoli kaj prida ni brigalo, koli
kor to ni pom enilo približeva
nja Špancev delovnem u m estu 
(kar pa je  že pom enilo tudi iz
gubo španskega porekla), za to, 
d a je  voda tekla navzdol, pa je  
donedavna skrbela gravitacija, 
zdaj pa bo za kaj takega lahko 
javno odgovoren že spet tudi 
ljubi Bog. Brez heca, tosmisel- 
no je  bilo obdobje zadnjih de
setletij izjemno uspešno, de

lovni ljudje in občani (da o de
lavskem razredu ne poskušam 
niti razglabljati) pa zadovoljni 
in srečni.

Če ne bi tam v daljni Sov
jetski zvezi izum il perestrojke 
neki Gorbačov, bi bila ta idila 
v »najrazvitejši koroški obči
ni« še danes idila. Tako pa... kar 
naenkrat so rebra prevaljske os
novne šole kruto resnična, raz
padajoči Narodni dom  v M eži
ci resna nevarnost ob vsakem 
količkaj potresu, nekaj sto ljudi 
v Črni, ki so zboleli zaradi oku
žene »pitne vode«, pa resen 
opom in, da se bom o v tej doli
ni nad svojim početjem od ča
sa do časa le morali zamisliti. 
M orda tudi nad tem , da je  za 
plotom  v šolah in vrtcih že pre
malo prostora za otroke bivših 
Špancev, da »sveta fabrika« že 
nekaj časa ni več m olzna Krava 
-  ne za kruh in ne za vse m o
goče »kadre«, da so spalna na
selja čudno prazne naselbine, 
predvsem pa, da množica vrtič
kov in ograd okoli njih kom aj
da še pušča kaj prostora za 
ČLOVEČNOST, SOSEDST
VO, PRIJAZNO BESEDO. Si
cer pa so vsega kriva sredstva 
obveščanja, kajti šele, ko nekaj 
veš, ti lahko to postane špans
ka vas. Takrat se pokaže pravo 
bistvo civilizacijskih vrednot, 
ki s ijih  absolviral. Kruto in ne
izprosno in nič čudnega ni, če 
zato Španci hočejo svojo re
publiko, da bi za svojim plotom  
tudi sami okusili slast, da ti je  
nekaj za sosedovim Španija...

In tako dalje in tako naprej. 
Če ste dobro brali programe, ki 
so jih  ponujale pravoverne stra
nke pred volitvami (in vse 
so zdaj pravoverne), so le neka
tere uspele dovolj globoko raz
misliti, česa si ljudje želijo. Ta
ko volitve sploh niso bile to, za 
kar so jih  razglašali, temveč ena 
sama bitka za Španijo. Ob skrbi 
za lasten vrtiček pa nam  je  tudi 
že to  bilo povečini -  španska 
vas.
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KDAJ TELEFON V VSAK DOM?
Marko Vrečič

Dobrih 110 let star izum Ale- 
xandra Grahama Bella je svet 
spremenil bolj temeljito, kot si 
marsikdaj mislimo. Relativno 
počasna poštna služba je dobila 
hitrega in mnogo bolj eksaktne
ga tekmeca-telefon. Tam, kjer 
že dolgo vedo, da je čas denar, 
se je telefonska mreža širila hit
ro. Pri nas, posebej to velja za 
individualno telefonijo, pa kot 
da se tega niso zavedali ali pa 
niso hoteli zavedati. Drugače si 
tudi ni mogoče razlagati podat

ka, da je  bilo na Koroškem pred 
10 leti komaj 4,96 telefonskega 
naročnika na 100 prebivalcev ali 
niti petina prebivalstva. Število 
telefonskih naročnikov se je v 
zadnjih letih večkratno poveča
lo, kljub temu pa število pro
šenj še ni nehalo usihati.

Temu problemu je namenjen 
tudi naslednji razgovor, saj o 
cenah tokrat ne bomo govorili. 
Morda kdaj drugič. Za podrob
nejšo razgrnitev načrtov za šir
jenje individualne telefonije na 
Koroškem smo zaprosili ANTO
NA JAMNIKA, direktorja po
slovne enote PTT za Koroško v 
Slovenj Gradcu.

»Tov. Jamnik, kakšna je raz
vitost telefonije na Koroškem 
glede na Slovenijo in kje smo v 
Evropi?«

»Razvitost telefonije na Ko
roškem je približno enaka slo
venskemu poprečju. Ker sloven
sko poprečje ustvarjajo večji cen
tri, menimo, da je  stanje pri nas 
boljše kot v Sloveniji izven cen
trov. Sama Slovenija, zlasti pa še 
Jugoslavija, precej zaostaja za 
stanjem v Evropi. Ocenjujemo, 
da za 30 do 40 let. Podatek ve
lja v primeru, da bi šel razvoj s 
takšnim tempom, kot je  šel do
slej, torej s počasnim. Naj pred
stavim še številke. V Sloveniji je 
približno 20 telefonskih naro
čnikov na 100 prebivalcev, na 
Koroškem pa 19. Razlike po po
sameznih občinah so opazne. 
Trenutno je najboljše stanje v 
občini Slovenj Gradec, kjer pri
de približno 25 telefonov na 100

prebivalcev. Na Ravnah je bilo 
konec lanskega leta 17 telefonov 
na 100 prebivalcev, z novirfti 
zmogljivostmi pa se približuje
mo slovenskemu poprečju. V ra
deljski občini so številke nekoli
ko nižje -  15 telefonov, v Dra
vogradu pa okrog 23 telefonov 
na 100 prebivalcev.

Ob tem bi rad poudaril, da je 
bil, gledano v odstotkih, naj hi
trejši razvoj prav v Radljah, saj 
je tam bilo leta 1980 le 2,40 na
ročnika na 100 prebivalcev.«

»Koliko nerešenih prošeivj je 
ta čas v vaši poslovni enoti? Ka
ko dolgo čakajo interesenti na 
priključek?«

»Že nekaj let se število nereše
nih zahtevkov giblje med 2000 
in 2500. Kljub temu, da smo v 
zadnjem času letno razrešili pri
bližno toliko prošenj, še vedno 
prihajajo novi zahtevki, zato se 
številka ne zmanjšuje. Trenutno 
imamo 2300 nerešenih prijav. 
Rok čakanja za razrešitev teh 
zahtevkov je zelo različen. Pred
vsem je odvisen od izpolnitve 
nekaterih pogojev, kot so ustrez
no rešena zmogljivost v telefon
ski centrali glede na število pri
ključkov, ustrezna povezava do 
nadrejene centrale in v nadalje
vanju medkrajevne povezave. 
Če so ti pogoji izpolnjeni, pa je 
odvisen od uspešnosti gradnje 
krajevnega omrežja.

Čas čakanja se torej giblje od 
enega meseca do nekaj let. V 
Mežici, na primer, je  zaradi ne
ustrezne centrale ta rok tri, štiri 
leta, ali tudi več.

Imamo pa tudi nasprotne pri
mere. Če gre za organizirano 
gradnjo v naselju, se lahko zgodi 
tudi to, da ponudimo telefon 
občanu, ki pri nas še ni vložil 
prošnje.«

»Kolikšne so proste kapacite
te, ki, po vaših besedah, nsfjbolj 
vplivajo na vključevale novih 
naročnikov?«

»Na Koroškem je  aktivno 
vključenih 15000 telefonskih šte
vilk, nekaj nad 1000 pa je trenut
no še prostih. V letošnjem letu

bomo te zmogljivosti povečali 
še za 3000. To pomeni, da ob 
koncu leta predvidevamo pri
bližno 19000 številk, vključili pa 
bomo predvidoma 2000 novih 
telefonskih naročnikov.«

»Bralce bo gotovo najbolj za
nimalo, kje boste v bližnji pri
hodnosti širili telefonsko mre
žo.«

»Naš osnovni namen je, da, 
letos nadaljujemo začeto grad
njo na območju centrale Ravne 
na Koroškem in tako vsem zain
teresiranim Ravenčanom zago
tovimo telefon. Za območje cen
trale na Prevaljah pripravljamo 
tehnične rešitve in izvajalske po
nudbe. Zmogljivosti centrale bo
mo znatno povečali, telefonsko 
omrežje pa se bo poleg Prevalj 
razširilo tudi na Lešah. Tačas se 
pogovarjamo tudi o gradnji om 
režja v Čmi. V tej fazi bomo za
gotovili telefon 180 interesen
tom. Vemo, da s tem potrebe 
ne bodo v celoti pokrite, zato bo 
potreben v naslednjih letih še 
dodaten investicijski poseg. V 
Mežici je  problematika teleko
munikacij akutna. Zagotoviti 
moramo prostore, montirati no
vo telefonsko centralo in sisteme 
za povezavo te centrale. Letos 
bomo začeli reševati prostorsko 
problematiko, kaj več pa v nas
lednjem letu.

Kot sem že omenil, je  stanje 
najboli ugodno v Mislinjski doli
ni. Za Šmartno pri Slovenj G rad
cu ocenjujemo, da so potrebe v 
celoti pokrite, v samem Slovenj 
Gradcu pa rešujemo le še indi
vidualne primere. Za centralo v 
Podgorju izdelujemo tehnične 
rešitve ter se pogovarjamo o do
grajevanju krajevnega omrežja, 
ki je bilo v primarnem delu ve
činoma zgrajeno že pred nekaj 
leti.

Za območje Dravograda pri
pravljamo dolgoročno študijo, ki 
je  še v izdelavi.

N a K oroškem  j e  nekaj nad 
11)00 štev ilk  trenutno še  pros
tih . V le tošn jem  letu  bom o te 
zm og ljivosti p oveča li š e  za 
3000 . To p om en i, da ob kon 
cu leta  predvidevam o 19000 
štev ilk , vk lju čili pa bom o  
predvidom a 2000 n ovih  te le 
fon sk ih  naročnikov.

N aš o sn ovn i nam en j e ,  da 
le to s  n adalju jem o začeto  
gradnjo na obm očju  centra le  
R avne na K oroškem  in  tako 
vsem  za in teresiran im  Ra
ven čan om  zagotov im o te le 
fon.

T ačas se  pogovarjam o tudi 
o gradnji om režja v Č rni. V 
tej fazi bom o zagotov ili te le 
fon 1H0 in teresen tom .

N a M uti gradim o krajevno  
te le fon sk o  om režje. N ova  
centrala  bo d obavljen a v le 
tošnjem  le tu , ko bom o tudi 
za č e li vk lju čevati n ove na
ročnike.

Na Muti gradimo krajevno te
lefonsko omrežje. Nova centrala 
bo dobavljena v letošnjem letu, 
ko bomo tudi začeli vključevati 
nove naročnike. Nekaj težav je 
z medkrajevno povezavo na nad
rejeno centralo, vendar meni
mo, da jih  bomo letos razrešili.

Od tega je  odvisna tudi razši
ritev centrale v Ribnici na Po
horju, medtem ko se krajevno 
omrežje tačas že gradi. V Pod
velki adaptiramo prostore pošte. 
Poslovanje z občani bomo s to 
obnovo izboljšali že letos, drugo 
leto pa bomo razširili telefonsko 
centralo.«

»Velikokrat ste omenjali grad 
nje krajevne mreže. Kdaj bo na
počil čas, ko bo telefonsko om
režje prišlo v standardno komu
nalno ureditev zemljišč?«

»Mi, in prepričan sem, tudi 
večina ljudi, štejemo telefon 
med osnovne dobrine. Reči mo
ram, da smo v zadnjem obdobju 
z upravnimi organi oziroma 
prejšnjimi enotami za urejanje 
stavbnih zemljišč našli skupen 
jezik, tako da pri novih naseljih 
večinoma uspevamo skupaj s ko
munalno opremo zgraditi tudi 
krajevno telefonsko omrežje. V 
preteklosti temu ni bilo tako, za
to prihaja v starejših naseljih do 
naknadne gradnje omrežja. Pri
zadevamo si, da bi zadeve reše
vali s čimmanj stroški in čim
manj boleče. Velikokrat se pre
kopavanju, žal, ne da izogniti.

Tudi pri organizirani gradnji 
naselij individualnih hiš uspeva
mo vključevati omrežje v komu
nalno ureditev zemljišč. Kot po
zitiven primer bi navedel naselje 
Kotlje II, kjer je  bila istočasno z 
drugimi sklenjena tudi izvajal
ska pogodba za gradnjo telefon
skega omrežja. Nosilec je  bila 
stanovajska zadruga Brdinje in 
mislim, da smo se z njimi us
trezno in kvalitetno dogovorili.«

»Takšen razgovor seveda ne 
more zadovoljiti vseh potencial
nih naročnikov. Zato bi vas na 
koncu prosil, da poveste, kje je 
mogoče dobiti dodatne informa
cije.«

»Vse te informacije je  najlaže 
dobiti pri strokovni službi za na
ročniška razmeija na naši po
slovni enoti v Slovenj Gradcu, 
kjer imamo ljudi, ki se ukvaijajo 
izključno s tem, predvsem vodja 
službe tov. Zdravko Uranjek. 
Najbolje bo, če ga interesenti 
pokličejo na tel. številko 42 541. 
Informacije so na voljo med de
lovnim časom od ponedeljka do 
petka. Opozoril pa bi, da so de
lavci te službe velikokrat na te
renu, tako da razmišljamo o 
točno določenih urah za naroč
niške informacije. Natančnih ča
sov vam še ne morem povedati. 
Prav tako bi opozoril, da je tre
ba vse informacije iskati izključ
no pri tej službi, kajti vsi drugi 
zaradi slabšega poznavanja pro
blematike niso pooblaščeni za 
dajanje informacij. S tem so miš
ljene naše ptt enote oziroma de
lavci na terenu.«

»Tov. Jamnik, hvala za razgo
vor.«

A nton
Jam nik
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EDEN OD POGOJEV ZA USPEH NA MEDNARODNEM TRGU

Čiščeiye proizvodnih programov v 
elezami Ravne

Dr. Dušan Vodeb -  Brane Žerdoner

Družbene, tržne, socialne in razvojne spremembe v okolici na eni 
strani in notranja nakopičena energija v zaposlenih, tehnologiji in iz
delkih na drugi strani bodo v bodoče glavno gibalo razvoja v železar
ni. Zunanji pritiski družbe bodo usmerjeni v zaviranje ekstenzivno- 
sti in omejevanje dosedanjega razvoja, medtem ko je notranja filo
zofija zaposlenih še v veliki meri usmerjena v ekstenzivno rast sis
tema. Za razumevanje situacije, ki nastaja, je treba mimo in razum
no pogledati dejstvom v oči. Situacija ni od danes, ampak je posle
dica desetletnega življenja in iskanja uspešnosti delavcev železarne 
v nenaravnih zakonih dogovorne ekonomije. V bodoče bo vse bolj 
prihajalo do razlik med posameznimi tehnološkimi verigami, zapo
slenimi in pri oblikovanju kriterijev uspešnosti ter motiviranja.

SAMOZADOVOLJNOST S STARIM ALI SPREJEMANJE 
IZZIVOV NOVEGA

Tržna, razvojna in socialna situacija iz okolice vedno bolj neusmi
ljeno pritiska na naš poslovni sistem.

Na zunanje pritiske lahko reagiramo na dva načina. Prva možnost 
je, da težimo po ohranjanju obstoječe celovitosti dosedanjih navad 
in načinov upravljanja, vodenja in socializacije dela, ohranjamo sa
mozadovoljnost v statusu quo. Druga možnost pa pomeni soočanje 
z izzivi novega, da se z odprtjem našega poslovnega sistema po
stavimo na ekonomske osnove upravljanja in vodenja podjetja, 
ustvarimo trg dela in znanja, ukinemo tržno nezanimivo proizvodnjo, 
ločimo nedelo od dela, izgubo od profita in nepotrebno prepisovanje 
zgodovine od ustvarjanja. Vodilo in razmislek za drugo možnost 
naj bo misel, da se hitro izteka čas, ko bo lahko železarna po mirni 
ustvarjalni poti vpeljala zakonitosti tržne ekonomije in znotraj nje 
trg kapitala, dela in znanja. Za nas zamuditi ta trenutek pomeni 
zlom poslovnega sistema in nastanek nerešljivih konfliktnih situacij 
sprožitev verižne reakcije nezadovoljstva vseh zaposlenih z vsem in 
vsakim. Na pogorišču konflikta ne bo ostalo ne dobro ne slabo, ne 
bo ne zmagovalca ne poraženca, kajti vsi bomo poraženci lastne 
nesposobnosti in netolerantnosti za dojemanje novega.

Za razumevanje pesimizma in vsebine globoke krize, ki se izraža 
v naraščanju razvojnih Škarij in slabljenju notranje energije poslov
nega sistema, bomo komentirali dva tematska sklopa diagramov, iz
računanih na osnovi zakonitosti naravne rasti sistemov. Ze v prejš
njih prispevkih smo podali krivulje rasti za naše proizvodne progra
me. Ugotovitve iz življenjskih ciklov smo strnili v dejstvih, da smo na 
meji nasičenja rasti poslovnega sistema in moramo preiti v nove kva
litete za ustvarjanje prepotrebne dodatne vrednosti kot osnove za 
nadaljnji razvoj. Do sedaj smo izrabili možnosti, ki so izhajale iz 
dela, tega najbolj čaščenega simbola pretekle dobe, ki je  še tako pri-

REALNA REALIZACIJA NA ZAPOSLENEGA
ZLLEZA RN O  ZA O B D O B JE  1960 1900

16

14

13

1?

II
10

9

e

b
5
4

3

2

0
65 /0 /660 ao

šoten v nekaterih okoljih. Vprašati se moramo, ali smo naredili kaj 
z gibanjem kapitala in znanja, ki sta nosilca nove postindustrijske 
dobe, v katero gremo, če hočemo ali nočemo.

STARI SISTEM SE JE IZTROŠIL

Najprej poglejmo našo iztrošenost ali izmučenost sistema. Na sli
ki 1 prikažemo realno realizacijo na zaposlenega, na sliki 2 pa pri
kažemo gibanje realizacije na zaposlenega, preračunano na vrednost 
leta 1960. Iz diagrama na sliki 1 lahko ugotavljamo odnos okolica 
-  naš sistem, na diagramih na sliki 2 pa časovno zasledujemo dina
miko sprememb. Iz diagrama ugotovimo naslednje povezave in res
nice:

Realizacija je  produkt cen in ustvarjene proizvodnje po količini in 
kvaliteti. Dinarsko vrednost realizacije smo po uradnem vrednotenju
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Slika 1:
R ealizacija na zap oslen ega , preračunana na le to  1960
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Slika 2:
G ibanje realizacije na za p o slen eg a  od leta  1960  dalje

inflatornih gibanj preračunali na leto 1960, k ije  izhodiščna točka za 
naš prispevek. Krivulja, označena pod oznako »dejansko«, je dob
ljena na osnovi dejanskih fizičnih podatkov zaposlenih, proizvodnje 
in cen, druga krivulja, označena »logistika«, je dobljena na osnovi 
modela naravne rasti, kjer smo iz podatkov časovnih vrst za zapo
slene, realizacijo in cene določili zakonitost naravne rasti, ki smo 
jih nato ustrezno preračunali.

Za komentar diagrama si moramo iz spomina poklicati prejšnje 
slike in ugotovitve, ko smo rekli, da smo od leta 1980 na meji na
sičenja, da nimamo več možnosti enake rasti in tempa zaposlovanja 
kot do sedaj. Medsebojno kvalitativno preračunavanje pa pokaže 
vso krutost narave, da, ne glede na to, kako imaš zakomplicirano 
in izumetničeno ekonomsko zakonodajo prerazporejanja, velja le 
sebičen zakon ohranjanja vrste in uspešnih življenjskih sistemov.

Tisti trenutek, ko pozabimo na prisotnost narave in ne razumemo 
več pojavov, ki se nam pojavljajo dan na dan, začnemo iti strmo 
navzdol. To seje zgodilo z nami. Klasično prirejeni podatki in bilan
ce po predpisani državni zakonodaji kažejo eno plat resnic poslova
nja, druga stvarnost, gledana dinamično, pa je popolnoma nekaj 
drugega.

Po letu 1980 smo potrebovali pet let, da smo porabili notranje re
zerve in padli na leto 1960. Slika 2, ali povedano drugače, dvajsetlet
ni tempo vlaganja v razvoj smo porabili ali pokurili v petih letih. Dia
gram na sliki 1 in 2 odkriva tudi lažno resnico, da smo bili precenje
ni, zaščiteni, miljenček sistema. S tem, ko nam je država diktirala vse, 
od cen do programov in organizacije, se vidi, kako velik je bil di
namični razkorak med dejanskimi rezultati, ki so jih  razumevali 
vladajoči, od dejanske dinamike možnosti poslovnega sistema, ki 
bi se izrabile v odprtem tržnem sistemu. S tem, ko so nam diktirali
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vse, so nas bolj zavirali v razvoju kot vzpodbujali, kar se je stalno 
ponavljalo in dokazovalo. Po letu 1984 smo po logistiki ali zakonu 
naravne rasti padli pod realne potrebe preživetja. Isto se nam je 
dogajalo tudi v obdobju do leta 1962, slika 1. Za preživljanje v teh 
primerih črpamo sredstva iz zunanje okolice. Do leta 1962 smo se 
vzpostavljali kot posloven sistem, po letu 1984 pa črpamo lastno 
substanco ali notranjo energijo za delovanje poslovanja in smo 
mrtev sistem, ki ga je  treba temeljito oživiti. To dejstvo kaže na 
pravilnost reorganizacije pred nekaj leti in sedanje napore, da se 
organizacijsko izvlečemo iz krča umiranja. Poslovodstvo in razvoj 
sta reagirala pravočasno, samo v sistemu so predlagani ukrepi na
leteli na neposluh zaradi notranje sheme in samozadostnosti, kar 
diagrami lepo ilustrirajo.

Od leta 1967 do leta 1975 je za našo železarno najbolj plodovito 
obdobje rasti in razvoja. Zakonitostim notranje rasti sistema je sledil 
tudi dejanski razvoj, kar se vidi na sliki 1. Zunanji in prisiljeni no
tranji ukrepi od leta 1976 so zavrli naravno rast poslovnega sistema. 
Zaradi notranje inercije je naravna rast sistema še rastla do leta 1981, 
ko seje grobo prelomila. Od tega leta dalje imamo veliko razhajanje 
med dejanskimi razvojnimi možnostmi in voljnostjo poslovnega 
sistema. Konflikte zaznavamo na vsakem koraku, razlog izhaja iz 
dejstva, da nimamo uglašenih zunanjih in notranjih resnic o našem 
poslovanju.

DRŽAVA JE JEMALA MNOGO VEČ, KOT SMO LAHKO 
NADOKNADILI Z DELOM IN RAZVOJEM

Sliki 3 in 4 nam prikazujeta dva podobna diagrama za realne oseb
ne dohodke in dinamiko osebnih dohodkov. Sliki nam ponazorita 
povezavo med nami, zaposlenimi v železarni, in okolico o naših 
možnostih in dejansko realiziranem zaradi notranjega in zunanjega 
sistema. Področje osebnih dohodkov kaže na standard zaposlenih in 
daje vpogled v socialno gibanje zaposlenih ter motivacijsko polje ali 
voljo delavcev. Diagram na sliki 3 nam pokaže, da smo do leta 
1976 usklajeno živeli z notranjimi možnostmi. Po tem letu je prišlo 
do razhajanj. Do leta 1981 je deloval še sistem notranje inercije, za
to so možnosti za plačilo nad dejanskimi podatki, po letu 1984 pa 
tudi tu razkorak izginja in se kaže močno delovanje negativnih 
Škarij. Dinamika gibanja osebnih dohodkov v realnih vrednostih, 
preračunanih po uradnih podatkih o inflaciji, slika 4, nam kaže na 
skupno usklajeno rast do leta 1971, po tem letu pa imamo opravka 
s stagnacijo dejanskih realnih osebnih dohodkov in z notranjo ten-
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Slika 3:
O sebni dohodki na zap oslen ega , preračunani na le to  1960

denco po povečanju osebnih dohodkov zaradi delovanja naravne 
rasti sistema do leta 1980, ko se popolnoma iztroši tudi ta notranja 
energija ali možnosti.

Prikazani diagrami so na eni krivulji preslikava naših rezultatov 
poslovanja in zaposlenih na leto 1960, ravno tako tudi dejanski 
osebni dohodki zaposlenih. Druga krivulja je preračun našega sis
tema po logističnem zakonu n naravne možnosti sistema, realizacije 
in dela ustvarjenega, ki so ga zaposleni preko osebnih dohodkov 
prenesli v okolico. Iz krivulj naravne rasti vidimo, kdaj je država 
imela krize in kako se je  ta kriza odražala v našem sistemu. Najbolj 
porazni so diagrami po letu 1980. Enostavno težko je izluščiti prave 
vzroke krize, ki se odražajo v notranjem padanju firme. Kasneje 
bomo prikazali, da ni vse tako črno, kakor iz prikazanega lahko 
ugotovimo, vendar sledi sklep, da nam je država preko cen, organizi
ranja, prispevkov itd. odvzemala bistveno več in hitreje, kakor smo 
lahko mi nadoknadili odvzeto s poslovnimi ukrepi in razvojem.
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Slika 4:
G ibanje o seb n ih  dohodkov na za p o slen eg a  od leta  1960  
dalje

Obstaja tudi druga varianta razlage, ki pa temelji na tržno razvojnem 
razmišljanju.

Vprašati se moramo, koliko programov smo ukinili, ki smo jih 
definirali v letih vzpona železarne, oziroma ali smo izvajali notranjo 
preobrazbo sistema. Notranja preobrazba pomeni, da z uvedbo no
vega stroja ukineš starega in ga izločiš iz sistema, isto velja za pro
izvodne programe. V bistvu se je v naši železarni dogajalo veliko 
protislovje, zakoličeno s filozofijo tozdov in dogovorne ekonomije, 
da smo ohranjali staro za vsako ceno, novo pa smo dušili v starem 
in tako imamo pravzaprav vzpostavljena dva sistema. Programe, ki 
morajo odmreti, in nove, ki morajo zaživeti v vsej tržni atraktivnosti. 
Ugotovitev velja za vse funkcije poslovanja v železarni.

ŽELEZARNA RAVNE V JUGOSLOVANSKI ČRNI 
METALURGIJI

Prikazali smo eno sliko, poiščimo še kakšno drugo v študiji, k ije 
del mednarodne raziskave in se ukvarja zjugoslovanskimi železarna
mi. Zavedamo se, da primerjava z našimi podjetji, ki so znotraj 
branže, ni ustrezna. Pokaže naj le odgovor na vprašanje, kako je 
sistem Železarne Ravne gospodaril v identičnih pogojih poslovanja z 
enakimi. Iščemo odgovor, ali smo dobri ali ne, kar lahko ugotovimo 
s faktorjem poslovnega uspeha, ki ga dobimo tako, da skupni pri
hodek od prodaje znižamo za ceno stroškov realizirane proizvodnje, 
amortizacijo, energijo, surovine, material, stroške obresti, stroške 
delovne sile, stroške uprave, režijo, zavarovanje itd. V tabeli nismo 
navedli vseh železarn, samo del.

Poslovni uspeh proti poslovnemu prihodku (%)

Železarna 1984 1985 1986 1987 1988 Obdob.
1984-88

RMK Zenica -3.0 -10.3 - 8.8 -19.5 -22.1 -12.7
MK Smederevo -5.2 -17.0 -15.1 -42.3 -46.0 -25.1
Nikšič 3.9 3.5 - 6.3 -12.0 -16.2 - 5.4
Jesenice 1.9 - 3.9 - 5.4 - 8.9 - 2.7 - 3.8
Štore 2.0 - 3.4 - 1.4 - 1.8 - 3.2 - 1.6
Sisak 5.0 4.4 2.3 - 2.6 3.9 2.6
Ravne 8.2 3.5 2.8 2.4 1.9 3.8
YU železarne -0.3 - 4.4 - 4.3 -17.5 -15.7 - 8.4

Zgornji podatek nam pove, ali smo za izdelke iztržili več, kakor 
smo v celoti vložili vanje v proizvodnem procesu. Iz podatkov se 
vidi, da v preglednici podatki z leti padajo, kar pomeni, da imamo 
iz leta v leto težje pogoje poslovanja, na trgu zaščitno ceno, na vho
du pa diktiran vložek in porabo ali stroške, na katere nimamo no
benega vpliva. Tabela je grajena po merilih zahodnega sveta, kar 
pomeni za naš rezultat izredno dober pokazatelj uspešnosti, ki pri 
nas na žalost ne velja.

Intenziteto rasti podjetja kaže faktor prinosa na lastna sredstva, 
prikazan v naslednji tabeli. Faktor dobim o iz neto prihodka proti 
povprečno porabljenim lastnim sredstvom.

Meja, do katere rečemo, da imamo pogoje za normalno rast, je 
okoli 8 %. Vidimo, da smo do leta 1986 še nekako držali ta delež, po 
tem letu pa smo tudi mi padli pod to mejo.
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Faktor prinosa na lastna sredstva (%)

Železarna 1984 1985 1986 1987 1988 Obdob.
1984-88

RMK Zenica -7.2 - 5.8 - 4.3 -17.2 -16.9 - 3.4
MK Smederevo -5.4 - 0.8 - 8.1 -60.1 -72.0 -28.3
Nikšič 3.8 5.9 - 3.3 -52.9 -84.3 -24.8
Jesenice 1.7 3.2 - 4.7 -14.3 - 3.6 - 1.7
štore 11.2 2.7 - 4.3 - 9.1 - 7.1 - 0.4
Sisak 11.1 9.5 -11.0 - 3.3 - 5.2 - 6.7
Ravne 8.6 10.5 -10.1 - 0.4 - 0.7 - 6.1
YU železarne 5.3 6.1 - 4.1 -22.7 -21.2 - 5.7

Iz zgornjih dveh tabel vidimo, kako je pomem bna usklajena med
sebojna poslovna politika novih trendov in poslovanja v obstoječem 
poslovanju. Notranji padec v prejšnjem desetletju po prikazanih 
diagramih je padel na račun notranjih posegov, s katerimi smo uspeli 
usklajevati cenovne škarje med vhodom in izhodom, zniževali no
tranjo porabo in dozirali lastna sredstva za razvoj. V primeru nor
malnega poslovanja, pridobitve zunanjih virov, stabilnosti trga, us
klajenosti med kurzom deviz itd., bi se v železarni veliko prej vz
postavila nova struktura v proizvodnji, ker ne bi bili preobremenjeni 
s preživetjem za vsako ceno. Vzpostavitev nove strukture za železar
no pomeni dvoje aktivnosti. Prva aktivnost: sprožiti kontrolirani pro
ces odmiranja preživelih programov ali izdelkov, in druga aktivnost: 
vzpostaviti sistem več manjših podjetij z vsemi svojimi posebnosti 
znotraj odprtega poslovnega sistema.

SPREJETI DINAMIČEN POGLED NA SVET

Prva in druga aktivnost pomenita sprejetje dinamičnega gledanja na 
svet, trg, bližnjo in daljno okolico, kjer se vse izredno intenzivno 
spreminja. Danes si najboljši, jutri te že uničijo, danes imaš naročil 
da se ne vidiš iz njih, jutri ne dobiš ničesar, stalno si med dvema 
skrajnostma, procesoma, kjer en tok teži k uničenju in drugi k uspe
hu. Poslovni sistem mora živeti s tem tempom in svoje poslovanje 
dinamično prilagajati spreminjajočim se razmeram. Začetek spreje
manja tega dinamičnega procesa se začne s kontroliranim odmiran
jem lastnih programov, ki se ali ukinejo ali pa odprodajo, namesto 
njih pa se vzpostavijo novi.

V Železarni teh procesov nismo sprožali, ker je  bila zunanja na
videzna varnost prevelika, pa tudi profitnega gledanja na prodani 
izdelek nismo upoštevali v zadostni meri. Sprožitev procesa odmira
nja je  za nas boleč in strokovno zapleten mehanizem ustvaijanja 
novih medsebojnih odnosov. Boleč zato, ker imamo opravka z 
ljudmi, ki so v procesu pošteno delali, naenkrat pa se njihov iz
delek ne prodaja več uspešno. Temu navadno ni krivo dejstvo, da 
službe niso priskrbele dovolj naročil, ampak leži glavni vzrok v tem, 
da se je  zaradi dinamike okolja spremenila tehnologija na mestu, 
kjer se uporablja naš proizvod. Klasične vzmeti se nadomeščajo s 
paraboliko, pilger valjarne se nadomeščajo z novo tehnologijo, pa 
primer upoštevanje ekologije v lastnem procesu ali pri uporabi na
ših pnevmatskih kladiv, zakonski predpis, ukinitev arm atur iz sive 
litine nam pomeni povečanje trga, kar je  pozitiven zgled. Pravijo 
da imamo v železarni okoli 40.000 izdelkov, takih in drugačnih, pa 
za vsakega moramo najti njegovo mesto v tej dinamiki sprememb 
trga, porabe, profita in naših interesov. Ravno v tej množici proizvo
dov leži vzrok naše uspešnosti do danes, za jutri pa velja pravilo, da 
bomo morali začeti s selekcijo: profitni izdelek -  neprofitni izdelek 
trenutno ali na daljši rok, ki ga je  potrebno ustrezno ukiniti. Ce 
bi proizvajali samo en proizvod, bi tržili samo tega, ker pa imamo 
opravka z množico izdelkov, delamo v miksu proizvodov, kjer ima
mo na eni strani dobre izdelke, ki so zaradi kompleksnosti ponudbe 
dopolnjeni s slabimi, predragimi. Za dobro poslovanje moramo po
iskati novo notranjo strukturo teh dveh kategorij izdelkov in tej no
vi strukturi prilagoditi ostalo strukturo v železarni od razvoja, kon
trole, vzdrževanja do vratarja. Zavedati se moramo, da nam trg pri
zna samo eno ceno, ki jo  lahko spreminjamo samo v poslovnih 
mejah, ki pa ne pomenijo vzdrževanje celotne notranje nadgradnje 
proizvodnje in sociale. Uvedba razvojno tržnega koncepta poslovanja 
pomeni, da v prvi fazi najdemo tržne segmente prodaje izdelka, to 
pa tudi pomeni, da imamo diktat cene.

Druga faza je najbolj boleča in za nas pomeni tisti usodni preračun 
ali primerjavo, ko ugotavljamo, ali naš sistem v proizvodnji lahko s 
profitom naredi v zahtevani kvaliteti in roku ta izdelek. Tržna cena 
je tista, ki jo  trg prizna v pogojih tržnega gospodarstva in je  dejanski 
parameter okolja in fiksen parameter. Novi pogled na določanje ce
ne se od dogovoijenega, kjer smo imeli dane vrednosti vstopov v 
sistem indirektnih določenih stroškov in načrtovanem dobičku, 
razlikuje v tem, da je  v tržnem gledanju cena središčni parameter, 
medtem ko so ostale spremenljivke res spremenljivke. V tem primeru 
je dobiček posledica razmerij med tržno ceno in ostalimi spremenljiv
kami. Kolikor imamo opravka s prevelikimi inputi, materialnimi 
stroški, nizko produktivnostjo ali fiksnimi stroški, nam izračun že

v fazi nastajanja kalkulacije pokaže na neustreznosti v sistemu. Ta 
sistem določanja direktnih profitov je eden izmed glavnih faktorjev, 
ki nam bo določal eliminacijo neustreznih proizvodnih programov, 
kajti dogovorni sistem ustvaija lažno iluzijo o bodoči uspešnosti 
izdelka ali programa. Ves razviti svet je  ta proces notranjega prever
janja doživel in ga doživlja še stalno, vsak dan. Tisti, ki bo prej spre
jel kruto spoznanje, da ne hodimo več na delo, ampak hodimo 
delat, tisti bo prej spoznal, da v življenju obstaja tudi drugačna 
družba, grajena na principih dela in ne ne iluzijah o prihodnosti.

ClSČENJE NEPROFITNIH PROGRAMOV

Za zaključek še nekaj misli o sistemu, v katerem živimo in ustvar
jamo. Sedanji sistem gospodarjenja ni naklonjen izvoznikom in 
dobrim gospodarjem. Vlada filozofija izgub in nepodpora dobrim 
programom. Strategija nadaljnjega razvoja kljub slabim pokazateljem 
ne more temeljiti na spoznanju, da se vdamo in dopustimo, da nas 
bistveno slabši prehite. Koncept razvoja podjetja gre v smer multi- 
nacionalnega podjetja, kjer bi morali opravljati naslednjo funkcijo. 
Sposobni moramo biti za naložbeni prodor v nove programe na 
svetovnem trgu, sposobni moramo biti uveljaviti tržni prodor naših 
izdelkov v globalni ekonomiji in biti nosilci vrhunskega managemen- 
ta v svoji stroki. Sposobni bomo morali biti nositi breme uvedbe 
novih tehnologij in programov v jeklarski industriji in predelavi 
jekla. Organizirati se moramo tako, da bomo sposobni za enako
praven dialog s partneiji v tehnološko razvojnem sistemu tržnih in 
finančnih povezavah ter delitvah programov med podjetji v svetov
nem gospodarstvu. Resnica je, da naša država nikoli ni poznala 
zdrave razvojne politike, ki bi vzpodbujala in podpirala podjetja pri 
zniževanju stroškov in povečevanju propulzivnosti izdelkov. Bistvo 
razvojne politike je bilo v administrativni alokaciji kapitala in v po
krivanju izgub, zato je  bila večina sredstev namenjena nesposobnim 
podjetjem. Zdrava so se notranje trošila do katastrofalnih posledic 
popolnega propada, ker ne bodo več sposobna aktivirati notranje 
propulzivno razvojne sredine, ki bi bila sposobna vleči podjetje sko
zi nove skušnjave ustvaijanja. V sedanjih pogojih so najbolj ogrože
na tista podjetja, ki so se življenjsko usmerila v izvoz in imajo zdra
vo poslovno etiko ter vsa tista, ki notranje ne bodo dovoljevala pre
stopiti praga notranjih zakonitosti tržne filozofije poslovanja, upra
vljanja in vodenja podjetja. Naša železarna ima mešanico vseh ukre
pov in vse bolj se bliža čas, ko bomo morali potegniti tudi notranje 
neugodne poteze čiščenja neprofitnih in tržno neustvaijalnih pro
gramov.
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KROM, NIKELJ IN MANGAN V JEKLU
Mag. Franc Uranc

Nerjavna jekla

Jekla z več kot 12 % krom a 
so po splošni sodbi nerjavna in 
sploh obstojna proti napadal
nim kemikalijam. Čepravje nji
hova obstojnost široko znana, 
pa ni splošna, temveč je odvis
na od stopnje legiranosti. Naj
preprosteje razlikujemo različ
no zm ožna nerjavna jekla po 
njihovi strukturi.

KROM daje jeklu feritno 
strukturo, če gaje  več kot 18%, 
npr. 25 ali 34 °/o, pri čem er je  
lahko ogljika 0,1 ali celo 0,4 %. 
Če je  krom a 12 do 18 %, prisili 
jeklo z 0,1 % C napol v feritno 
strukturo, ki pa vsebuje že tudi 
pretvorbeno gama strukturo. 
Le malo več ogljika preobrazi 
to vrsto jekel v jekla, k ijih  m o
remo poboljšati, utrditi zgolj s 
toplotno obdelavo. Feritna in 
polferitna jekla uporabljam o v 
žarjenem stanju.

Napol feritna, ki imajo 18 % 
Cr, se uspešno upirajo koroziji, 
npr. s solitrno kislino. Pojavlja 
pa se v njih huda krhkost po 
ogretju na 500°C ali celo samo 
po počasnem  ohlajanju z višje 
tem perature.

Slika 1 kaže tem perature, pri 
katerih se jekla zelo utrdijo in, 
žal, postanejo neobstojna že 
proti najrahlejšim  udarcem.
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Zarilna temperatura (*C)

Zarjenje pri 50 0  ali pri 7 0 0 — 
8 0 0 °  C povzroči nezdravo  
utrditev krom ovih jekel. V eč 
je krom a in daljši je  ča s žar- 
jenja, večja bo trdota ( =  iz 
guba žilavosti)

Teh jekel ne m orem o storiti ži
lavih s poboljšanjem, saj sploh 
ne spreminjajo strukture. Edi
no, kar lahko storim o, je , da 
jih  prim em o hladno gnetem o 
in ustvarjamo drobno zrno z 
ustreznim  žarjenjem, ki odpra
vi napetosti ter novo zrno.

Slika kaže vpliv časa žarjenja 
(ogrevanja) na porast trdote je 
kel z vsebnostm i krom a od 18 
do 50 %. Če je  krom a več kot 
30 %, se pojavi poleg nevarne 
tem perature 500A3 še območje 
700 -  800°C, ki je  po dolgih 
žarjenjih posebno neprijetno. 
Ta vpliv dolgega žarjenja kaže 
spodnji diagram. Enako pre
prosta, kot je  odvisnost porasta 
trdote (poslabšanja žilavosti)

od časa žarjenja, je  tudi od ko
ličine krom a v jeklu. Oba ško
dujeta. Krhkost pri 500°je po
sledica nastajanja trdih kom pli
ciranih spojin krom a z drugimi 
kovinami, m edtem  ko je  krh
kost, ki se pritihotapi v višjem 
tem peraturnem  obm očju, po
sledica znane sigma faze, spoji
ne krom a in železa. Ta zadnja 
se zgodi le pri višjih tem peratu
rah, kot vemo z diagrama Fe- 
Cr.

Žarjenje v obm očju 550 -  
600^0 ni nevarno, ker se kom 
pleksne spojine že raztopijo, si
gma faze pa še ni.

Naj nam  ne daje lažnega upa 
odso tnost žilavostnih krivulj, 
češ, saj n in u jn o ,d a trd o tn isk o -
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Trdota in ž ilavost jekla, ki mu m orem o top lo tn o  izboljšati 
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M ehanske la s tn o sti jek la  z 0,1 % C, 18 % Cr in 9  % Ni, m er
jenje pri različnih tem peraturah. Č as trganja vsakokrat 20  
minut. Ž ilavostna krivulja je tudi pri -180°Č nenavadno v i
sok o , za to  je to  jek lo  ob sto jn o  ce lo  na severu  in v h ladil
nih napravah

ki uničijo žilavost. Obstajajo 
posam ezni žilavostni diagrami, 
ki razločno poudarjajo globino 
žilavostne krivulje v obm očju 
300 -  550°C. Eden takih je  po- 
puščni diagram jekla z 0,12 % 
C in 14 % Cr (Prokron 2). Spo
dnja krivulja kaže žilavost in vi
dimo krhkost po popuščanju 
med 400 in 5 0 0 ^  (sl. 2).

Poleg čisto krom ovih jekel so 
za nerjavnost pogosto potrebna 
taka, ki vsebujejo še 8 % niklja. 
Najbolj znana skupina so jekla 
z m ednarodno oznako 18/8, ki 
pom eni okoli 18% C rin8% N i. 
Pri nas so to različne vrste pro
kron 11 in 12.

Posebnost teh jekel je  njiho
va odlična nerjavnost in dodat
no še korozijska obstojnost ter 
dobra trdnost pri višji tem pera
turi.

Iz njih izdelujem o naprave za 
industrijo celuloze, barv, papir
ja , tekstila, gumija. Najobstoj- 
nejša imajo dodatek nioba, da 
jih  varneje varimo in so prim er
na v živilsko predelovalni in
dustriji.

Imajo še eno vse pom em b
nejšo žlahtno prednost pred ve- 
činojekel: so zelo obstojna pro
ti udarcem in tresljajem tudi pri 
najnižjih tem peraturah.

V času hladilnikov, zmrzo- 
valnikov, vesoljskih ladij, naft
nih vrtin v Sibiriji in na Aljaski, 
prevoza utekočinjenih plinov 
in podobnih kriogenih pojavov 
so avstenitna nerjavnajekla ne
pogrešljiva.

Sliki 3 in 4 kažeta mehanske 
lastnosti jekel te vrste. Jeklo s 
slike 4 je  pravzaprav nekak na
stopač, ki se skuša primerjati s 
prvim, čeprav nim a pokazati ni
ti za odstotek niklja. V vojnah

M ehanske la s tn o sti jek la  z 
0 ,08  % C, 14 % Cr, 9  % Mn, 
1 % Ni in 0 ,0 8  % N pri raz
ličnih tem peraturah. Čas 
preizkusa vsakokrat 20  m i
nut.
Pri ze lo  nizki tem peraturi je  
to  jek lo  m alo  manj žilavo  od  
jekla 8C r/9N i. R aztegn iti se  
m ore brez nevarnosti pretr
ga ž e  pri 0°C  velik o  manj 
kot Cr—Ni jeklo .

o— onatezna  trdnost 
■ o-------® meja plastičnosti •------ » ra z te z e k •------ #k o n  trakci ja —
o-------o žilavost —  _

f^eizkusna tem peratura CC)



št. 2/1990 K O R O Š K I F U Ž I N A R 17

Temp.vlečenja (°C) 

V lečeno (mm) od

nTT 
II
LL

8 8 C C -o >i>

t  8
I  g.

2200
2000
1800
1600
1400
1200
1000
800
600
400
200

S/
t t '•"=1t.. H> T
f \

t

vlečeno

10 20 30 40 50 60 70 0 10 20 30 40 50 60 70 0 10 20 30 40 50 60 70 
ZmanjŽap/e prereza (•/.)

Jek lo  z 0 ,07  % C, 18 % Cr, 10 % Ni in 0 ,81 % N b/Ta m ore- 
m o n ekoliko  utrditi že, č e  ga pred v lečen jem  v tan jše ž ice  
m očn o ohladim o. Zelo velik  u činek  tak e oh lad itve pa p o 
kaže jek lo , ki ga po v lečenju  š e  24  ur žarim o pri 40(FC.

ni na voljo niklja, zato ga pos
kušajo zamenjati z nekoliko po
dobno učinkujočim m anga
nom.

Ce izvzamemo težave prede
lave, se m angansko ustvarjen 
avstenit niti ne obnese slabo. 
V določenem  obm očju preiz
kusnih (tj. uporabnih) tem pe
ratur je  celo bolj žilav od niklje- 
vega vrstnika.

Pri zelo nizki tem peraturi 
pod -100°C je  plem enitost ni- 
kljevega avstenita odločno po
udarjena. T rdnost je  1600 
N /m m 2, žilavost 130 J, naspro
ti m anganovem u korenjaku s 
1300 N /m m 2 in žilavostjo 70 J 
ali še manj.

Da pa mangan ni kar tako, 
vidimo pri -100°C, ko sta obe 
jekli enako žilavi, čeprav je 
manganovo precej trdnejše. 
Trdnosti 1400 N /m m 2 stoji na
sproti 1100 N /m m 2. Žal se 
m anganovo jeklo pred raztr
gom skoraj nič ne raztegne, de
formira in nas tako tudi ne po
svari na pretečo nevarno polo
mijo. Raztezek manganovega 
jekla je  v hladnem  komaj za 
tretjino raztezka, ki ga do zlo
ma prem ore nikljevo jeklo 
18/9.

Svojčas so izredne trdnosti 
dosegle žice iz avstenitnega je 
kla, ki so mu bili dodali nekaj 
tantala in nioba.

Slika 5 podaja vpliva tem pe
rature vlečenja žice skozi vot- 
lice in toplotne obdelave po 
vlečenju. Žico so pred vleče
njem hladili celo pod -1809C in 
ugotovili, da bo trdnost po vle
čenju višja, če je  bila tem pera
tura vlečenja nižja. Vzroka te
mu nepričakovanem u darilu ne 
m orem o zlahka odkriti v svet
lobnem  m ikroskopu, pač pa 
rentgensko ali m agnetno. Sko
raj neverjetno, pa vendar se po
javi tudi sredi zdravega avste
nitnega jekla in zrna -  nekaj 
malega m artenzita. Ne samo 
to, ampak po neki milosti leži 
ravno na ravninah, na katerih 
edino morejo drseti avstenitne 
napake.

Tako si pomagam o z mrzlim 
gnetenjem , ki hkrati tem pera
turno in z napetostjo spodbudi 
jeklo k tvorbi m artenzita. D o
sežena trdnost je  precej večja
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raztezek
u

agnetno nasičenje

(1400 nam esto 1000 N /m m 2) 
s 30 % deformacijo kot po na
vadnem  vlečenju.

Kot vidimo, je  učinek mraza 
posebno prav prišel takrat, ko 
smo jaklo po vlečenju še žarili 
24 ur pri 4009C. To je  spet pre
senečenje. Razložimo ga lahko 
z nastopom  tiste znane krhko
sti 475°C, ki se zavoljo defor
macijskih napetosti pokaže naj
večja že pri 400°C. Seveda za
radi nje nekoliko padeta zm ož
nost za raztezek in stanjšanje 
(razteznega preizkušanca), to 
da na srečo ne preveč, in je  za
vorni učinek (zm erom ) veliko 
večji od učinka gibala. M arten- 
zitne (feritne) zavorne snovi je, 
kot rečeno, zelo malo. Kar po
mislimo na mivko, ki pride v 
kak strojni ležaj -  učinkovita 
bo skoraj enako, če je  dolom it
na, apnenčasta ali pa krem en
čev pesek. Stroj bo togo obstal, 
ali pa lezel le z veliko muje. 
Vlogo peska ima v avstenitnem  
ustroju droben martenzit.

Ker so avstenitna jekla obs
tojna, trdna tudi pri visokih 
tem peraturah, si oglejmo, kako 
k tem u doprinese nikelj.

Niklja ne dajmo brezglavo 
povečevati, saj med 10 in 20 % 
jeklom  ni nobene trdnostne 
razlike, čeprav je  cena skoraj za 
50 % večja.

Čisto drugačen sloves ima 
jeklo z 20 % Cr in 55 % Ni. Če 
ga primerjamo z jeklom , ki ima 
tudi 20 % Cr in le 10 % Ni, vi
dimo, da ima pri vseh tem pera
turah večjo trdnost. Še posebej 
ponosno drži krivulji trdnosti 
in raztezkov pri 70092. Sam raz
tezek in zm ožnost stanjšanja 
kažeta neveijeten pogum v ko
vaški vročini 800°Č. Vrednosti 
40 in 30 % sta skoraj astronom 
ski, ob tem pa je  trdnost tudi 
večja, kot jo  ima jeklo z 10 % 
Ni.

Poleg feritnih, polferitnih 
(pretvorbenih) in avstenitnih 
jekel in zlitin za izdelke, ki m o
rajo vzdržati hud mraz ali še 
hujšo vročino, so vpeljali še tu 
di jekla z m ešano avstenitno- 
feritno strukturo.

Slika 6 podaja meje nastopa
nja različnih struktur v jeklu z 
20 % Cr. Če je  niklja manj kot 
3,5 %, bo jeklo čisto feritno, če

4 5 6 7 8 9 10 II 12
Vsebnost niklja ( • / .)

č e  legiram o krom ovo nerjavno jek lo  š e  z nikljem , lahko  
dobim o različne strukture, ki im ajo vsaka  svoje prednosti. 
Ko bi im eli po leg  niklja v jeklu  le  krom, bi bili zadovoljni 
z največ 8  % Ni, čeprav bi avsten itu  d ela l družbo š e  ferit.
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D olgo  žarjenje pri 700°C povzroči v jeklu z 0 ,13  % C, 20  % 
Cr in 9 % Mn, ki je  avsten itno-feritno , m očn o  tvorbo trde 
k em ijsk e sp ojine CrMnFe, im enovan e sigm a faza. Trdota je 
klu sicer zraste, vendar p ostan e  n ed op u stno  krhko.

ga je  malo več in do 6,5 %, bo 
struktura feritno-m artenzitna, 
če ga je  6,5 do 10,5 %, je  avs- 
tenitno-feritna in če gaje še več, 
je  čisto avstenitna. Seveda bi 
bile te meje nižje, če bi nasto
pal v jeklu poleg krom a res sa
mo nikelj.

Poglejmo si lastnosti feritnih 
nasproti feritno-avstenitnim  
jeklom . Feritna so malo manj 
trdna in manj raztegljiva. Kaj 
pa avstenitna? So celo malo 
bolj raztezna od feritno-avste- 
nitnih, toda mejo plastičnosti 
im^jo veliko manjšo.

Vidimo prednost feritno-avs- 
tenitn ih  pred obem a vrstam a 
sorodnikov. Še eno imajo: ni
koli jih  ne napade korozija po 
m ejah zrn. To je  udobno, saj 
nam  po valjenju ni treba žariti 
ne gasiti.

Lahko pa jim  ferit prinese tu 
di slab sloves. Kot feritna so 
tudi ta krhka v mrazu in pre
malo trdna v vročem, če jih  pri
merjam o z avstenitnim i. Tako 
im enovani delta ferit v avstenit
nih izdelkih je  pravi zmaj.

Slika 7 razločno kaže pove
čanje obstojnosti izdelka proti 
lezenju v primeru vroče obre

m enitve, če im ajeklo več in več 
avstenita. Obrnjeno povedano: 
manj avstenita je  več ferita, in 
to pom eni slabšo lezno trdnost.

Ferit privleče s seboj krhkost 
475CC, k ije  avstenit sam ne po
zna, in obenem  tudi vse teža
ve sigma faze, ki se v tem  feri- 
tu  še rajši tvori kot v sam ostoj
nem.

Zavoljo teh čudaštev si ferita 
v visoko tem peraturnih avste
nitnih jeklih ne želimo.

Nism o ga veseli tudi v veči
ni srečanj s korozijo. Tudi pri 
teh je  čisto avstenitno jeklo bo
ljše, vzdržnejše od avstenitno- 
feritnega.

Podobne lastnosti ima C r- 
Mn avstenitno-feritno jek lo : vi
soko razmerje meje plastičnos
ti nasproti trdnosti in dober 
raztezek. N asproti izločkom si
gma faze, ki prinesejo krhkost, 
so C r-M n jekla še občutljivej
ša od C r-N i jekel.

PRIPOMBA: Kdor želi zve
deti še malo več o teh jeklih, 
naj si ogleda v Inform ativnem  
fužinarju 1989 št. 2 pod naslo
vom Kaj sm emo vedeti o kro
m u -  Prednosti in hibe treh ti
pov nerjavnih jekel.

0 20 40 60 80 100
Vsebnost avstenita (V .)
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Pustimo ptičem naših misli leteti pod nebo
Govor prof. dr. Janka Sušnika na kulturni praznik občine Ravne 7. februaija 1990

Ljudje, ki se bojijo, da bi os
tali na cesti ali da bi morali sta
ti na dolgi vožnji, se neusmilje
no prerivajo skozi vrata v avto
bus in uveljavljajo pravico moč
nejšega. Tenka kulturna plast 
medčloveških odnosov se odluš
či, nakar ostane krut biološki 
princip borbe za obstanek.

Nekultura ima veliko obra
zov. Nekulturno je preziranje 
naše kulturne dediščine. To so 
vrednote svetovnega nazora, je
zik, umetniški in znanstveni do
sežki; stavbe, orodja, knjige, 
drevesa in ljudje, vredni spomi
na. Mi nismo narod brez dav
nih korenin.

Zaradi ekološke nekulture, ki 
jo  dovolj poznamo tudi v Meži
ški dolini, se je  zgrozil svet. Od 
črnih napovedi Rimskega kluba 
dalje smo se dokončno ovedli, 
da se približujemo stanju, ki mu 
pravimo »sustainable society«, 
ko bo človeštvo moralo sprejeti 
z naravo mirovni sporazum. 
Človek se ne bo več mogel ob
našati antropocentrično, kot da 
lahko vlada in vse obvladuje.

Ne gre seveda samo za velike 
stvari, kot je  uničevanje gozdov, 
degeneracija plodne zemlje z 
umetnimi gnojili ali zgražanje si
tih nad požigom amazonskega 
pragozda, ki je nastajal 60 mili
jonov let -  temveč tudi za to, da 
bodo vzdolž Meže nehale plapo
lati polivinilaste zastave. Gre za 
obnašanje družbe in vsakega po
sameznika.

Nekulturna je glasnost, ki je 
vsiljiva. Hrup ima v živalskem 
svetu alarmno vlogo. Zajec, ki 
spi pod grmom, se prebudi ob 
nenavadnem šumu. V hipu se 
mu povečajo bilo, krvni tlak in 
presnova, krepilni spanec pa se 
preobrne v izčrpljujoč beg. Prav 
tako se poveča bilo, dvigne tlak 
in poveča presnova človeku, ki 
ga prebudi ropot mopeda, praz
njenje kant za smeti ali poskoč
na glasba v zgodnjem avtobusu.

Neomikan je pogovor, ki ne 
izraža spoštovanja do sogovorni
ka in do govoijenega jezika. 
Pornografsko izrazoslovje ne 
spada v javno jezikovno rabo, 
čeprav pornografijo po pravici 
priznavamo za intimno človeš
ko potrebo. Nevljudno je, če 
se vznevoljen telefonist oglaša 
z enozložnim »ja« ali »halo«. 
Časovna stiska nas odvrača od 
pisemske kulture, čeprav si stis
ko često ustvaijamo sami.

Zgodovina je  naredila iz Mah- 
renberga Radlje in iz Dobrle va
si Ebemdorf. Pred 100 leti je  bil 
Mahrenberg bolj nemški kot 
Dobrla vas, vmes pa veliko kri
vic, mržnje in nasilja. Ko je naš 
novinar nedavno vprašal koroš
kega deželnega glavaija Haider
ja, ali bi pustil učiti slovenščino 
v koroških dvojezičnih šolah 
učiteljem iz Slovenije, je  ta od

govoril, da bi o tem bilo mogoče 
razpravljati, če bi smeli tudi av
strijski učitelji poučevati nemš
čino v Sloveniji. Morda za kaj 
takega nista več niti bojazen pred 
germanizacijo niti koroški »pra
strah« pred Slovenijo realni 
grožnji ter bi ljudje ob meji z 
bilingvistično kulturo laže našli 
pot od srca k srcu. Kajti večini 
je pomembnejši jezik soseda od 
imperializma angloamerikanšči- 
ne.

Francoska revolucija je »egali- 
te« proglasila za vrhunsko kul
turno vrednoto -  ki pa je  ena
kost pravic po rojstvu in mož
nostih za oblikovanje samega 
sebe, ne pa egalitarizem, ta uni
čujoča teorija enake pameti in 
enakih želodcev.

Proglasila je  vrlino »fratemi- 
te« bratstvo ali to, kar se spomi
njamo ob obletnici Prešernove 
smrti:... ne vrag, le sosed bo me
jak... Moj sosed je sosed onkraj 
vrat mojega stopnišča, je  moj so
sed čez živo mejo, je  moj sta
novski tovariš, je  moj politični 
konkurent, je  državljan onkraj 
državne meje. Ko sem sodeloval 
na strokovnih kongresih kje v 
Evropi, sem doživel kar najos
trejše strokovne spopade v iska-

Ob kulturnem prazniku v fe
bruarju je odbor za kulturo pri 
občinski skupščini Ravne pode
lil Prežihove plakete za uspehe v 
kulturi, ki so posebnega pome
na za občino.

Zlato Prežihovo plaketo je do
bil profesor Janez Mrdavšič za 
svoje dolgoletno in široko za
stavljeno kulturno delo. Kot 
predsednik skupščine kulturne 
skupnosti je  pripomogel k stro
kovni in organizacijski rasti kul
turne dejavnosti v občini, bil je 
pobudnik in organizator spo
minskega srečanja ob 90-letnici 
Prežihovega rojstva, z delom 
Krajevna in domača imena v 
Črni na Koroškem in njeni šir
ši okolici je  dal svoj strokovni 
prispevek slovenskemu jeziko
slovju.

Srebrno Prežihovo plaketo sta 
dobili Marija Dretnik iz Meži
ce in gledališka skupina KUD 
Bratstvo z Raven.

Marija Dretnik prenaša znanje 
igranja na citre in s tem ljuds
kega izročila na mladi rod, vodi 
instrumentalno-vokalno skupi-

nju znanstvene resnice, toda ti 
strokovni nasprotniki so v pavzi 
sedeli pri skupni mizi ter ob ka
vi, pecivu in prijateljskem po
menku govorili o svojih druži
nah in svojem življenju. Doumel 
sem, da razlike v mišljenju ne 
pomenijo osebnega sovraštva, 
temveč spoštovanja vreden na
čin iskanja resnice.

Prav taka bi morala biti poli
tična kultura. Celo dva srnjaka, 
ki se spopadeta za samico, se bo
jujeta po pravilih in brez nizkih 
udarcev. Šibkejši prizna zmago 
močnejšemu ter se umakne. Ta
ko bo zarod boljši. Športni moš
tvi A in B se borita za zmago, 
sodniki pa nadzirajo pravila igre. 
Navijači jim a ne dajo spati na 
lovorikah nekdanjih zmag; nji
hove simpatije si morata pribori
ti vedno znova. Obe moštvi si 
po tekmi podata roke in upam, 
da je ta roka izraz za »fraterni- 
te«, za bratstvo v pošteni športni 
igri.

V tisočletjih je  človek tekmo
vanje, zasidrano v darvinistič
nem nagonu borbe za hrano in 
obstoj vrste, kultiviral. Ta kultur
na plast je  nastajala hkrati z ma
terialnim blagostanjem. Če veš, 
da v pekami kruha ne bo zmanj-

no Strune izpod Pece, ki se je  
uveljavila doma in zunaj občin
skih meja.

Gledališka skupina KUD 
Bratstvo je dobila srebrno pla
keto za desetletno ljubiteljsko 
delo, s katerim so člani drugih 
jugoslovanskih narodov in naro
dnosti dali svoj pomemben pri
spevek h kulturni podobi Raven.

Bronasta Prežihovo plaketo
so dobili: Franja Gašper z Ra
ven, Mirjani Lapanja iz Mežice, 
Helena Merkač iz Strojnske Re
ke, Helena Ošlak iz Črne ter 
uredništvo Šumca iz Mežice.

Franja Gašperje dobila plake
to za svojo dolgoletno gledališ
ko dejavnost v društvih Prežihov 
Voranc in Bratstvo ter za prena
šanje svojih igralskih izkušenj 
na mlajše ljubiteljske igralce.

Mirjani Lapanja je  uspešna 
organizatorica kulturne dejav
nosti na osnovni šoli Franc Pas- 
terk-Lenart v Mežici, sodeluje 
na kulturnih prireditvah v kraju 
in je  igralka v gledališki skupi
ni Prevalje-Mežica.

kalo, se ne boš tepel zanj in če 
veš, da bo nemudom a prispel 
drugi avtobus, če bo prvi poln, 
se vanj ne boš pehal. Napadal
nost kot nenapadalnost pa sta 
tudi iracionalni, kot ne razumem 
Hindujca, verujočega v reinkar
nacijo, selitev duš, ki ne pohodi 
mravlje, kajti v njej morda biva 
njegov pokojni prijatelj. »To si 
ti«, pravi, »ta twam asi.«

Na eni strani razjarjene m no
žice v evforičnem porajanju 
drugačne Evrope idole teptajo v 
prah, na drugi strani pa so ne
davno v Pragi odzidali nekultur
no zazidan kip predsednika Be- 
neša. Kako neznosna je ta lah
kota poveličevanja in teptanja v 
prah!

Ob slovenskem kulturnem 
prazniku bodi zato naša poslani
ca:

Očistimo zrak in vode, počis
timo okrog hiš in naše besediš
če! Spomenikom dajmo njihovo 
pravo veličino! ne ponavljajmo 
protireformacije, ko so na grma
dah gorele knjige slovenske kul
ture! Pustimo vsakemu tekaču 
teči krog in ptičem naših misli 
poleteti pod nebo! Nikogar več 
ne bo, ki bi jih  streljal.

Helena Merkač vsestransko 
kulturno deluje že od šolskih let 
naprej, recitirala in napovedova
la je pri pevskem zboru Vres, 
vodila kulturno dejavnost v OO 
ZSMS Strojnska Reka, zdaj tam 
režira gledališke predstave. V Že
lezarni Ravne je sodelovala pri 
akciji za Suhodolčanovo bralno 
značko in vodila literarne okro
gle mize za člane kolektiva.

Helena Ošlak je  vsestranska 
kulturna delavka v Črni, s svojo 
aktivnostjo, iznajdljivostjo in 
pestrostjo idej je  pomembno 
sooblikovala kulturno dejavnost 
v kr^ju.

Uredniški odbor šumea je do
bil bronasto plaketo za široko 
zastavljeno ljubiteljsko kulturno 
delo, za izdajanje revije, v kateri 
objavljajo pesniki amaterji, za 
šiijenje literarnih revij v kolekti
vu TOM ter za organiziranje 
številnih razstav.

Vsem, ki so dobili priznanja, 
čestitamo in želimo še naprej 
požrtvovalno in uspešno delo v 
kulturi.

PRIZNANJA ZA DOLGOLETNO KULTURNO DELO V OBČINI

PREŽIHOVE PLAKETE ZA LETO 1989
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3. Publikacije z domačo proble
matiko in dela domačinov 
a) Knjižničarstvo
Mrdavšič, J.: Koroška osrednja 

knjižnica dr. Franc Sušnik 
Ravne na Koroškem. -  Ravne 
na Koroškem, 1989

b) Revije
Mladje. -  Celovec, 1987. -  65

d) Verstvo
Brinjeva gora 1933-1989. b.k., 

1989
e) Statistika
Statistisches Jahrbuch der Lan- 

deshauptstadt Klagenfurt 
1988. Berichtjahr 1987. -  Kla
genfurt, 1988 

Statistični pregled za občine: 
Dravograd, Radlje ob Dravi,

Kuhar, L. -  Prežihov V.: Zbra
no delo. -  V Ljubljani, 1989. 
-K n j. 11 

Suhodolčan, L.: Piko Dinoza
ver. -  Pon. -  Ljubljana, 1989 

Messner, J.: Gorše štorije. -  V 
Celovcu, 1988 

Messner, J.: Nicaragua mein ge- 
liebtes. -  Celovec, 1988 

Zagrnik, B.: Raztreščeni začara
ni krog. -  Ljubljana, 1988 

Ilaunig, O.: Črni križ pri Hras
tovcu. -  Lenart, 1988 

Lipuš, C .: Pragovi dneva. -  Ce
lovec, 1989 

Germ, H.: Naš zlati mladi dan.
-  Celovec, 1988

Hrobath, M.: Veter poje. -  Celo
vec, 1988 

Scharf, H.: Moji mali kavalirji.
-  Celovec, 1988

Golob, Z. & M. Hajnc: Minlji
vost -  b.k., 1989 

Zlatar, J.: Poti. -  b.k., 1989 
Potočnik, T .: Ko srce spregovo

ri. -  Prevalje, 1989 
Ferk, J.: Vsebina peščenih ur. -  

Celovec, Dunaj, 1989 
Šuster Drabosnjak, A.: Pasijon.

-  Celovec, 1989
Profde der neueren slowenisch- 

en Literatur in Karnten. -  
Celovec, 1989

v) Domoznanstvo -  zemljepis -  
zemljevidi
Krajevna skupnost Pameče pra

znuje. -  b.k., 1989 
Varovanje naravne in kulturne 

dediščine v severovzhodni 
Sloveniji. -  Maribor, 1989 

Kamniške in Savinjske Alpe z 
Obiljem in Peco. -  5. izd. -  
Ljubljana, 1988 

Blaznik, P.: Slovenska Štajerska 
in jugoslovanski del Koroške 
do 1. 1500. -  Maribor, 1989 

Koroška: panoramska karta ob
čin. -  Ljubljana, 1989

x) Biografije
Honolka, K.: Hugo Wolf. Stut

tgart, 1988
v) Zgodovina
Penič, L.: Boj za slovensko se

verno mejo 1918-1920. -  Ma
ribor, 1988 

Carinthia I. -  Klagenfurt, 1989.
Jahr. 179

Sestavila Meta Boštjan

c) Koledarji
Koroški koledar 1988. 

vec, 1987

NOVOSTI KOROŠKE OSREDNJE 
KNJIŽNICE DR. FRANC SUŠNIK

-  Celo-

DOMOZNANSKI ODDELEK 
(KOROŠKA KRAJINA)
1. Diplomska dela domačinov
2. Magistrska dela in doktorske 
disertacije domačinov
3. Publikacije z domačo proble
matiko in dela domačinov
1. Diplomska dela domačinov
Kos, M .: Komunikacijski sistem 

pri koroških Slovencih v Av
striji in dvojezično šolstvo s 
posebnim ozirom na politično 
diferenciacijo.- V Ljubljani, 
1988

Gorjanc, D.: Preventivni ukrepi 
in stanje zob šolske mladine 
na OŠ Franja Goloba na Pre
valjah. -  Prevalje, 1984 

Waltl, A .: Življenje in delo pisa
telja Marjana Kolarja. -  Ljub
ljana, 1980 

Koren, J.: Jugoslovanstvo -  
družbenopolitične razsežnos
ti, -  Ljubljana, 1983 

Štern, D.: Izbor tehnološkega 
postopka za žago Mušenik. -  
Slovenj Gradec, 1979 

Repanšek, B.: Hranilnice in dru
ge finančne institucije in var
čevanje prebivalstva v ZRN. -  
Ljubljana, 1989 

Sušnik, V.: Analiza in izkoristek 
odpadkov pri fazi krojenja. -  
Ljubljana, 1989 

Berložnik, M . : Izobraževanje 
odraslih na širšem področju 
Mežiške doline od druge po
lovice 19. stoletja do druge 
svetovne vojne (1941). -  Pre
valje, 1989

2. Magistrska dela in doktorske 
disertacije domačinov
Vačun-Kolar, M . : Besedna

umetnost in jezikovni razvoj 
osnovnošolskega učenca. 
Ravne na Koroškem, 1987 
(mag. nal.)

Gnamuš, J.: Einfluss der Her- 
stellungsbedinungen auf Bin- 
dung und F.igenschaften von 
NValzplattiertem Messerver- 
bundstahl. -  Ravne, 1988 
(dokt. dis.)

Ravne na Koroškem, Slovenj 
Gradec. -  Ravne, 1989. -1988  
/2

D Politika
Malle, A. & V. Sima: »Anšlus« 

in manjšine v Avstriji. -  Celo
vec, 1989

g) Bančništvo
Videčnik, A.: Denarništvo v ko

roški krajini. -  Slovenj Gra
dec, 1989

h) Javna uprava
Priročnik in karte o organizacij

ski strukturi v deželah -  Ko
roški, Kranjski, Primorju in 
štajerski do leta 1918. -  Graz, 
Klagenfurt, 1988

i) šolstvo — vzgoja — izobraže
vanje
Kronika Kluba koroških Sloven

cev v Mariboru 1928-1988. -  
Maribor, 1988

Vresje ’89. -  Ravne na Koroš
kem, 1989

Letno poročilo Zvezne gimnazi
je za Slovence v Celovcu. -  
Celovec, 1989. -  32

j) Prirodoslovne vede
Geč, F.: Vse seva, tudi mi. -  2. 

izd. -  Ljubljana, 1989
k) Gasilstvo
60 let Gasilskega društva Gola- 

vabuka 1929-1989. -  Golava- 
buka, 1989

1) Lovstvo
30 let lovske družine Jamnica 

Prevalje. -  Prevalje, b.l.
m) Vodenje in organizacija po

slovanja
Seznam stroškovnih mest za leto 

1989 (Železarna Ravne, 
TOZD RPT). - Ravne, 1988

n) Alkohol
šertcl, A.: Domače žganje. -  

Ljubljana, 1989

o) Urbanizem
Inventar najpomembnejše na

ravne dediščine Slovenije, -

Ljubljana, 1988. -  1: vzhodna 
Slovenija

p) Umetnost
Sedej, I.: Karel Pečko. -  Ljub

ljana, 1989 
Štefan Marflak. -  Ljubljana, 

1988
7. slovenska in 3. jugoslovanska 

razstava domače in umetne 
obrti z mednarodno udelež
bo. -  Slovenj Gradec, 1988 

Repnik Anton. -  Ljubljana, 1989 
Slikarska kolonija Ravne ’88. -  

Ravne na Koroškem, 1988
r) Glasba
Lebič, L.: Nicina. -  Ljubljana,

1988
Stanko Arnold -  trobenta. -  

Ljubljana, 1989 
Svetovno prvenstvo pihalnih or

kestrov Kerkrade Holandija. -  
Ravne na Koroškem, 1989. -  
11

ŽePZ Slovenka 1979 -  1989 DU 
Šmartno pri Slovenj Gradcu,
1989

Lebič, L.: štiri Kocbekove pes
mi. -  Ljubljana, 1989

s) Gledališče -  Film
Zaključna prireditev 19. srečanja 

slovenskih lutkarjev. -  Slo
venj Gradec, 1989 

5. mednarodni festival industrij
skega, obrtnega in etnološke
ga amaterskega filma. -  Preva
lje, 1989

O Šport
Šestdeset let ravenske odbojke 

1928-1988. -  Ravne na Ko
roškem, 1988 

70 let PD Prevalje. -  Prevalje, 
1989

u) Jezikoslovje -  k n j iž e v n o s t
Mrdavšič, J.: Krajevna in doma

ča imena v Črni na Koroškem 
in njeni širši okolici. -  Ravne 
na Koroškem, 1988 

Zweisprachigkeit und Identitat.
-  Celovec, 1988 

Prunč, E.: Urban Jarnik. -  Ce
lovec, 1988. -  Band 1,2
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80 LET - guštanj ski župani in ravenski predsedniki 
občine od leta 1909 do 1989

E nvin  W lodyga

LUKA JUH
Rojen 14.10.1889 na Prevaljah, 
umrl 7.3.1974 v Slovenj Gradcu, 
pokopan pri Barbari. Po poklicu 
je bil delavec v tovarni. Bil je 
župan že od leta 1925 do 1927. 
Aprila 1945 je bil povabljen na 
skupni sestanek OF na terenu 
Ravne, kjer je bil na položaju 
izvoljen za predsednika krajev
nega odbora OF. Dne 9. maja 
1945 pa je postal predsednik Na
rodnoosvobodilnega odbora Gu- 
štapj. Torej prvi predsednik po 
osvoboditvi. To je ostal do sept. 
1945.

Luka Juh

1945
Partizani zasedejo 8. maja 

1945 v večernih urah Guštanj. 
Prva seja na občini je  bila po
noči. Zbrani so bili krajevni od
borniki OF, in sicer: Luka Juh, 
Kristjan Verdinek, Albert Pla- 
zovnik, Franc Fišer, Ivan Vrav- 
nik in Franc Krivograd st.

Sejo je začel Anton Vušnik - 
Rastko, nato pa je prevzel vods
tvo Luka Juh, prvi predsednik 
po vojni. Krajevni odbor OF je 
sprejel sklep, da se za upravnika 
jeklarne začasno imenuje Franc 
Mrkva, za njegovega namestni
ka pa Miro Volčanšek. Na tej se
ji so določili gospodarski odbor, 
odbor za prehrano in odbor za 
narodno lastnino.

10. maja se godba jeklarniš- 
kih delavcev in nameščencev 
Guštanj vključi v sklop Tomši
čeve brigade (mobilizirani). Po 
demobilizaciji se 20. novembra 
1945 zopet vrnejo domov. Te
daj je bila godba obnovljena, 
predsednik je bil Pavel Arnold, 
dirigent pa Jožko Herman.

Meseca maja (29.) je  bil od Mi
nistrstva za industrijo in rudar
stvo postavljen za delegata je
klarne inž. Franjo Mahorčič. Za
radi sodelovanja z okupatorjem 
so bili vsi vodilni organi pred

vojnim sodiščem obsojeni, pod
jetje pa je  bilo konfiscirano s 
sodno odločbo vojaškega sodiš
ča v Mariboru štev. 1034/45—9. 
Dne 22. avgusta 1945 je bila iz
rečena zaplemba celotne imovi- 
ne jeklarne Jurija grofa Thurns- 
kega na Ravnah. Okrajna za- 
plembna komisija na Prevaljah 
je na osnovi točke 1 in 2 odlo
ka AVNOJ z dne 21. novembra 
1944 izrekla zaplembo vsega 
imetja jeklarne z odločbo opr. 
štev. 272/45 z dne 29. avgusta 
1945. S tem je podjetje končno 
prešlo v državne roke.

ALOJZ VVINKLER

Rojen 6.7.1900 v Lokvah pri 
Novi Gorici. Umrl 17.6.1970 na 
Ravnah. Predsednik KLO je po
stal septembra 1945 ter ostal na 
tem mestu do 15.11.1946. Zapo
slen kot vodja lesnega skladišča 
v Železarni Ravne.

1945
Ministrstvo za prosveto v Lju

bljani izda akt, podpisan 17. sep
tembra 1945, da se v Guštanju 
ustanovi gimnazija. Akt o usta
novitvi gimnazije v Guštanju, 
naslovljen »sindikatom v Guš
tanju«, se glasi v prvem odstav
ku: »Po razgovoru, ki smo ga 
imeli z delegacijo sindikatov iz 
Guštanja na ministrstvu v Ljub
ljani, po ogledu na kraju samem 
in po razgovoru, je  ministrstvo 
za prosveto v Ljubljani sklenilo, 
da ugodi želji, kot sojih  v imenu 
Mežiške doline izrekli sindikati 
po svojih zastopnikih, ter usta
navlja nižjo gimnazijo s sedežem 
v Guštanju. Gimnazija naj se 
imenuje »Gimnazija na Rav
nah.«

A lojz W inkler 

1946
Z odlokom Ministrstva za in

dustrijo in rudarstvo je bil 8. 
marca 1946 postavljen za uprav
nika podjetja Gregor Klančnik, 
inž. Franjo Mahorčič pa imeno
van za tehničnega direktorja. Iz
vršena je bila nova registracija 
firme pri mariborskem trgovs

kem registru s sklepom RG B II. 
21/16 z dne 4.11.1945. S skle
pom trgovskega kot okrožnega 
sodišča v Mariboru B. II. 21/24 
z dne 3. junija 1946 pa je bila 
registrirana tudi sprememba las
tništva, državno gospodarsko 
podjetje splošnega državnega 
pomena z nazivom »Železarna 
Guštanj« s sedežem v Guštanju, 
z aktom štev. 462 dne 31. ok
tobra 1946. Novo osnovno po
djetje Železarna Guštanj je  bilo 
registrirano na podlagi rešitve 
ministrstva za finance FLRJ v 
registru državnih gospodarskih 
podjetij, ministrstva za finance 
FLRJ v Beogradu štev. 3038 z 
dne 28. februarja 1946.

Kot prva v Sloveniji je  bila po 
osvoboditvi prižgana martinova 
peč sredi junija 1945. (Minirana 
je bila konec leta 1944). Takoj 
zatem sta začeli z delom livarna 
in valjarna. Metalurška industrij
ska šola Železarne Guštanj je 
bila ustanovljena leta 1946.

ANTON VUSNIK
Rojen 9.1.1918 v Guštanju. 
Predsednik krajevnega ljudske
ga odbora je postal 16.11.1946 
ter ostal na tem mestu do 31.12. 
1947. Pred tem je bil zaposlen 
kot vodja kadrovske službe, nato 
pa sekretar podjetja v tovarni. 
Sedaj je upokojen.

1946
Njegova prva naloga je bila, da 

je  organiziral gospodarstvo in 
ustanovil vrsto gospodarskih or
ganizacij lokalnega pomena (dve 
pekarni, mesarijo, sodavičar- 
stvo, gostilno pod Uršljo, gra
moznico, ekonomijo in konjsko 
prevozništvo). Preimenoval je 
dom Svobode v Titov dom. Us
tanovil je krajevno komunalno 
podjetje. Prizadeval si je tudi, da 
se je začel graditi prvi zdravst
veni dom ob Suhi. Postal je  tudi 
prvi načelnik Industrijskega ga
silskega društva podjetja. Dr. 
Maks Obersnel je  30. novembra 
izdal elaborat o tovarni Ravne.

1947
Anton Vušnik je kot predsed

nik 11. februarja od Rdečega 
križa Guštanj prevzel v okvir 
KLO Guštanj reševalno službo. 
S tem dnem se reševalna postil
ja  odcepi od Rdečega križa Guš
tanj ter osamosvoji.

Največje gradbeno podjetje v 
vsej dolini je Gradis Ljubljana s 
tozdom na Ravnah. Že maja 
1947 je prišla v Guštanj prva sku
pina delavcev. Meseca julija je 
tovarna prevzela v svojo upravo 
delavsko uslužbensko menzo. 
Nahajala seje v dostojno urejeni 
baraki.

Železarna je imela od avgusta 
1947 do julija 1948 v svoji upra

vi tudi mesarijo, ki jo  je  na po
dlagi odločbe OLO odstopila 
gospodarskim podjetjem KLO v 
Guštanju.

A nton V ušnik

FRANC FlSER
Rojen 24.9.1891 v Sl. Gradcu, 
umrl 25.6. 1971 na Ravnah. Bil 
je sodnik na sodišču na Preva
ljah. Predsednik krajevnega od
bora Guštanj je bil od 1.1.1948 
do 31.12.1949.

Franc Fišer

1948
Prva ravenska delovna briga

da se je  imenovala inž. Pavle 
Žaucer-M atjaž. V tem šolskem 
letu so ravenski gimnazijci usta
novili MKUD Samorastniki. To
varna rezalnega orodja Prevalje 
je  prerasla leta 1948 v tovarno 
pil. Meseca julija se gasilsko 
društvo preimenuje v »Prosto
voljno gasilsko društvo Guš
tanj.«

1949

Okrajni ljudski odbor je 3. fe
bruarja ustanovil študijsko knji
žnico na Ravnah.
Meseca aprila je  bil prekop po
smrtnih ostankov komandanta 
Franca Pastorka Lenarta iz Me
žice v Avstrijo.
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IVAN KOKAL-IMRF. 
Rojen 6.12.1908 v (.listanju, 
umrl 13.4.1989 v Slovenj Grad
cu. Pokopan pri Barbari. Kot vo
dja prometa je bil zaposlen v to
varni, pred tem vodja kadrov
skega oddelka. V času od 1.1. 
1950 do mgja 1952 je bil hono
rarni predsednik KLO Guštanj. 
V tem obdobju je v glavnem vo
dil občinske posle na občini za
posleni predsednik izvršnega 
odbora Anton Vušnik.

1950
Na predlog partije in sindika

ta so meseca februarja izvolili 
prvi delavski svet.
Dne 9. septembra je bila preda
ja podjetja delavcem.
Društvo upokojencev Guštanj je 
bilo ustanovljeno 17. decembra 
1950. V tem letu je  bilo usta
novljeno tudi Avto-moto društ
vo.

Ivan Kokal

1951
V maju je pričela obratovati 

nova ambulanta Ob Suhi. Sra
mežljivo skromni so bili prvi 
začetki. Zgradba še ni bila po
polnoma dokončana, še manj 
pa notranje opremljena. Zgrajen 
je bil tudi nov most čez Suho z 
dostopom do ambulante.

V tem letu so začeli graditi 
novo jeklolivarno Zidali pa so 
tudi nov glasbeni dom na Rav
nah, ki so ga slavnostno odprli 
v januarju 1952.

29. novembra je izšla prva šte
vilka Koroškega fužinarja.
Kako so gradisovci v Guštanju 
izpolnili svoj plan 1951-1952. 
Spravili so se vsi na en objekt -  
na temelj za 600-tonsko stiskal
nico. Bilo je treba izkopati stoti
ne kubičnih metrov zemlje in 
vgraditi v opaže na stotine kubič
nih metrov betona. Lepo in si
stematično je napredovalo delo 
do zgraditve stanovanjskih hiš 
na čečovski planoti. Od leta 
1947, odkar so gradisovci začeli 
vrtati v tem kotu koroške zemlje, 
je  za delavce železarne bilo zgra
jenih 8 razsežnih blokov, v ka
terih je našlo dom nad 120 dru
žin in 100 samcev. V tem letu 
so predali železarjem dva stano
vanjska bloka s 26 dvosobnimi 
stanovanji. Dogradili so tudi de
lavsko restavracijo. Pod streho 
so spravili novo stavbo gimnazi

je. Delavcem Gradisa so zgradili 
lepo urejene sobe. Položili so na 
stotine metrov industrijskega ti
ra in še drugo. Podirale so se 
stare stavbe, da so naredili pros
tor novemu modernemu objek
tu -  hali jeklarne. Najdlje je klju
bovala zgradba, v kateri je  bila 
direkcija tovarne.

1952
Nekdanji trg Guštanj seje pre

imenoval v mesto Ravne na Ko
roškem. To je bil sklep Prezidi- 
ja  ljudske skupščine Slovenije. 
Zakon je bil sprejet 19.4.1952.

IVAN KOKAL
Poklicni predsednik mestnega 
ljudskega odbora Guštapj je po
stal meseca maja 1952. Na tem 
mestu je ostal do drugih volitev, 
in sicer do 31.8.1955.

1952
Meseca aprila 1952 so bile vo

litve v mestno občino Guštanj. 
Bila je  tudi reorganizacija krajev
nih ljudskih odborov. Združili 
sta se občina Guštanj in občina 
Kotlje v ljudski odbor mestne 
občine Ravne na Koroškem. 
Meseca maja 1952 pa so se kra
jevni odbori v Mežiški dolini 
združili v 4 občine: Ravne, Pre
valje, Mežica in Črna. Iz 11 kra
jevnih odborov so nastale 4 ob
čine.

Na slavnostni seji mestne ob
čine Guštanj, ki je  bila junija 
1952, je bil sprejet sklep, da se 
mestna občina Guštanj preime
nuje v mestno občino Ravne na 
Koroškem.

1. maja 1952 je začela obra
tovati 5-tonska elektro-obločna 
peč. Od 29.6. do 6.7.1952 je bil 
VII. koroški festival.

OLO Slovenj Gradec je dne
10. oktobra 1952 izdal odločbo

o razglasitvi Reševalne postaje 
Ravne na Koroškem za ustano
vo s samostojnim financiranjem.
17. novembra so dali v pogon 
10-tonsko martinovko, ki je  se
daj predelana na 25 ton.

Ker postaja tovarna res izrazi
ta industrija plemenitih jekel Ju
goslavije, je  bil sprejet predlog 
novega zaščitnega znaka ELEK- 
TRO-PEČ. Značka je lična in bo 
po obliki in pomenu lepo pred
stavljala tovarniško delavnost.

1953
1. maja so dali v pogon 2-ton- 

sko SICE visokofrekvenčno peč.
5. julija pa prvo 5-tonsko ASEA 
visokofrekvenčno peč z lonci. 
Pričel se je  hiter elektroenerget
ski razvoj železarne. V letu 1952 
je bil izdelan idejni in glavni 
projekt za daljnovod Dravograd 
-Ravne. Naredil ga je  projektiv
ni zavod elektroprojekt, gradnjo 
najmodernejšega daljnovoda je 
dokončalo elektromontažno po
djetje »Elektro Celje.« Vzpored
no s to gradnjo so začeli z gra
dnjo trafo-postaje, za katero je 
bilo določeno na končnem zase
danju strokovnjakov, da bo zgra
jena na levem bregu reke Meže. 
V letu 1952 so zaradi zakasnitve 
gradbenih načrtov zgradili le 
groba gradbena dela -  5 kV sti- 
kališče, medtem ko je bil ostali 
del zgrajen 1. maja 1953. Z mon
tažo elektro-opreme so končali 
L novembra 1953.

Na pobudo Ministrstva za 
znanost in kulturo LRS in po 
smernicah Glavnega odbora za 
slovenski tehnični muzej v Ljub
ljani so po krajih izrazite roko
delske in industrijske dejavnosti 
po Sloveniji nastale zgodovinske 
zbirke -  tehnični muzeji. Zbirni 
urad za tehnični muzej je  bil na 
gimnaziji Ravne.

1953
Končno so v vrsti izgradnje 

železarne dobile tudi primerne 
prostore tovarniške ambulante 
oziroma postaje prve pomoči. 
Investicijska dejavnost Železar
ne Ravne. Zgrajena in montira
na je bila nova transformacijska 
postaja, dovršena hala jeklarne, 
zgrajeno odpremno in modelno 
skladišče, izpolnjena notranja 
transportna mreža, končana 
adaptacija mehanske obdeloval- 
nice, mehanizirano čiščenje je 
klene litine in notranji promet.

1953
Predsednikovo pismo

»Delovnemu kolektivu žele
zarne Ravne na Koroškem, LR - 
Slovenija. Najprisrčnejše se za
hvaljujem za čestitko, katero ste 
mi poslali ob priliki moje izvo
litve za predsednika FNRJ in 
vam želim mnogo uspehov v na
daljnji izgradnji naše socialistič
ne domovine.«

Na dan 24. oktobra 1953 je 
ljudski odbor mestne občine 
Ravne na Koroškem, upošteva
joč velike zasluge ministra Fran
ca Leskoška, člana Zveznega iz
vršnega sveta, za izgradnjo soci
alizma in posebej še za izgrad
njo težke industrije in zboljša
nje življenjskega standarda de
lovnih ljudi v našem kraju, izdal 
diplomo o imenovanju tovariša 
Leskoška za častnega občana 
mestne občine Ravne na Koroš
kem.

Mesecajulija je  Mestni ljudski 
odbor občine Ravne na Koroš
kem kupil gasilcem ob njihovi 
75-letnici, zastavo. Dal pa je tu
di popraviti streho na gasilskem 
domu, ki je  bila v zelo slabem 
stanju.

Zdravstveni dom  ob  Suhi so  za če li graditi le ta  1946. A m bulanta v njem  je  za če la  obratovati 
maja 1951. Na fotografiji iz le ta  1951 je stavba v surovem  stanju. Na stop n icah  stoji ta 
kratni gradbeni gospodar Envin W lodyga.

:\
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Lekarna na Ravnah je bila us
tanovljena leta 1953. Prva lekar
na v Mežiški dolini je  bila us
tanovljena leta 1926 na Preva
ljah, koncesijo za lekarno je do
bil mr. Jordanič. Pred tem so ho
dili v lekarne v Pliberk in Slovenj 
Gradec. Zdravniki v Guštanju in 
na Prevaljah so imeli svoje pri
ročne lekarne, prav tako bolnica 
v Črni. Leta 1949 so lekarno na 
Prevljah nacionalizirali, lekarna 
Prevalje je  spadala pod okrajno 
lekarno Slovenj Gradec. Do leta 
1948, k o ie  bila ustanovljena le
karna v Črni, ki je  ustanovila le
karniško postajo v Mežici, in leta 
1953, ko je bila ustanovljena le
karna na Ravnah, je  lekarna Pre
valje oskrbovala prebivalstvo 
Mežiške doline z zdravili.

30. aprila je  razžarila visoko
frekvenčna peč v jeklarni. V tem 
letu je bil zgrajen Dom železar- 
jev na Ravnah. Reševalna posta
ja Ravne se 15. decembra 1953 
vseli v novo dograjeno stavbo 
reševalne postaje. Se preden je 
bila nova zgradba za gimnazijo 
leta 1954 dograjena, se je ta že 
leta 1953 preselila iz gradu in 
adaptiranih prostorov nekdanje
ga hleva. Tako je lahko priprav
ljalni odbor tehničnega muzeja 
dotedanje razrede in spalnice di
jakov preuredil v razstavne pro
store. Leta 1953 so inženirji in 
tehniki Železarne Ravne in Že
lezarne Muta predali muzeju 
»repač,« leto za tem pa prvo m u
zejsko zbirko -  železarski odde
lek Železarne Ravne. Leta 1954 
je DRMIT rudnika Mežica v m u
zeju proslavljalo otvoritev rudar
skega oddelka.

1954
V tem letuje bila zgrajena ob

činska stavba na Čečovju. Od 12. 
do 14. februarja so bile na Rav
nah I. mednarodne smučarske 
tekme metalurških podjetij. 
Nova gimnazija na Ravnah je  bi
la zgrajena 10. oktobra 1954. V 
letu 1954 je bil izvoljen prvi up
ravni odbor.

1954
V letu 1954 so dokončali in 

predali v obratovanje centralno 
transformatorsko postajo, od- 
premno skladišče z žerjavom, 
modelno skladišče z modelno 
mizarno in dvigalom, uredili so 
mehansko mokro in suho pri
pravo peska, dopolnili notranje 
ozkotirne naprave, izpopolnili 
kanalizacijo ter uredili in tlako
vali cestišče od glavnega vratar
ja  do mehanske obdelovalnice, 
zavarovali del tovarne z ograjo, 
montirali dodatne žerjave v čis
tilnici in na skladišču starega že
leza, nabavili kovaški manipula
tor, mehanizirali premik na po
staji ter kompletirali mehansko 
obdelovalnico strojev iz drugih 
podjetij in uvoza. Za odpravo 
ozkega grla jeklolivame so se 
lotili podaljška čistilnice.

Zgrajeni so bili trije novi 12- 
stanovanjski bloki ter en šester- 
ček, skupaj 42 družinskih stano
vanj. V zaključni fazi je  tudi gra
dnja hotelskega trakta Doma že- 
lezaijev. Delalo pa se je  tudi na 
stanovanjskem traktu gasilskega 
doma. Zgrajena je  bila nova ces
ta na Čečovje.

Dne 16. avgusta 1954 sta bila v 
zvezi z nadaljnjo gradnjo in iz
popolnitvijo tovarne na Ravnah 
Svetozar Vukmanovič-Tempo 
in Franc Leskošek.

Na plošči nove gimnazije pi
še »To gimnazijo je postavilo 
delovno ljudstvo za spomin pa
dlim za svobodo, mladim rodo
vom za rast socialistične domo
vine, svetilnik kulture slovenski 
Koroški. 10. oktober 1954.

1955
18. februaijaje Okrajno m u

zejsko društvo dalo vzidati v roj
stno hišo Prežihovega Voranca 
pri Kotniku v Podgori spomin
sko ploščo z napisom: »V tej 
bajti se je rodil Prežihov Vo- 
ranc.«

Od 4. do 6. februarja so bile 
na Ravnah II. m ednarodne smu

čarske tekme metalurgov. Dr
žavno smučarsko prvenstvo v 
klasičnih disciplinah je bilo od
10. do 13. februaija na Ravnah.

Dne 15. avgusta je  izbruhnil 
požar v čistilnici jeklolitine. Pr
ve motociklistične dirke na 
Ravnah so bile 28. avgusta na 
progi Ravne-Holmec in nazaj.

Leta 1955 so gozdarji prikaza
li v dveh sobah muzeja številne 
predmete iz raznih dejavnosti 
gospodaijenja z gozdovi nekdaj 
in danes. Postavljena je bila no
va 10-t el. obločna peč, urejena 
jedrarna in prostor za pripravo 
vložkov vis. frekvenčne peči, do
grajena nova čistilnica (prejšnja 
pogorela).

ADOLF CERNEC
Rojen 7.6.1909 v Mariboru. Po 
poklicu je bil učitelj, nazadnje 
pa direktor tovarne lepenke na 
Prevaljah. Za predsednika 
skupščine občine Ravne na Ko
roškem je bil izvoljen 1. septem
bra 1955. Njegova mandatna do
ba je trajala do 30. oktobra 1958. 
Umrl 10.4.1990

1955
Dne 23. avgusta je Železarno 

Ravne obiskal podpredsednik 
Izvršnega sveta FLRJ Edvard 
Kardelj v spremstvu člana ZIS 
Franca Leskoška, predsednika 
Izvršnega sveta LRS Borisa Krai
gherja in novega predsednika 
OLO Toneta Boleta.

Obnovljeno smučarsko posto
janko pod Uršljo goro so ponov
no odprli 3. sept. S 1. oktobrom 
1955 se je  okraj Slovenj Gradec 
priključil okraju Maribor. Hkra
ti sta se v naši dolini rodili dve 
večji občini: Ravne in Črna, tako 
da se je  bivša občina Prevalje 
združila z Ravnami, bivša obči
na Mežica pa s Črno.

V tovarni so dokončali obno
vo uničene čistilnice in njen po
daljšek, vgradili dodaten pogon 
valjarne, postavili 20-tonsko 
mostno tehtnico, pristopili k 
vpeljavi dodatnega kurjenja S M

peči z mazutom oziroma katra
nom, kompletirali pripravo pes
ka livarne, zgradili acetilensko 
postajo in, kar je  še posebno po
membno, zgradili kisikarno s 
kompletnim omrežjem, iz katere 
je  zadnje dni leta že pritekel prvi 
kisik. Med letom so začeli z gra
dnjo industrijske šole za 240 
učencev. Objekt je  v obliki trie- 
tažne stavbe že zgrajen do III. 
faze.
Dokončan je hotelski trakt ter 
42-stanovanjski blok. Z ozirom 
na tedanjo zakonsko možnost je  
bil Dom železarjev s celotnim 
svojim poslovanjem ponovno 
tudi uradno vključen v sklop po
djetja kot finančno samostojna 
enota. Kot posebno pridobitev 
kolektiva Železarne Ravne pa 
lahko omenimo počitniški dom 
v Portorožu. Po odkupu je po
stal svojina kolektiva, s tem je 
dobil koroški fužinar svoj koš
ček slovenske morske obale.

A dolf č e r n e c

1956
Ustanovni občni zbor občins

ke gasilske zveze Ravne na Ko
roškem je bil 19.2. Združenje 
Jugoslovanskih železarn je  ime
lo svoj zbor na Ravnah od 27. -  
29. februarja. Cesta Kotlje-Du- 
lar postaja resničnost. Po vojni 
so se prvi poskusi meritev nove 
ceste pričeli v letih 1947 1948, 
nato leta 1950. Potem je  vse 
zastalo do leta 1956, ko je bila 
razširjena in za avtomobilski 
promet usposobljena cesta Kot
lje Dular. To razširitev sta skup
no financirala gozdno gospodar
stvo Slovenj Gradec, revirno 
vodstvo Ravne in Kmetijska za
druga »Prežihov Voranc« Kot
lje.

1957
Industrijska šola je  bila do

končno zgrajena leta 1957, na
prava za dodatno kuijenje SM po
či, nova peč v lahki kovačnici, 
postavitev 1200-tonske stiskalni
ce, /.graditev bencinske postaje 
nasproti avtobusne postaje za 
potrebe kraja. Zgrajenih je bilo 
5 vrstnih hiš ter 70 metrov trgov
skega trakta, ki pa je  v gradnji.

V zadnjem mesecu tega leta 
smo dobili na Ravnah prvo as
faltno cesto -  predvsem glavno 
prometno žilo skozi mesto terR avenski kolodvor do leta  1961 Ivan H ercog
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poglavitne notranje odcepe. No
vo lovsko kočo na Ošvenjem so 
odprli za novi občinski praznik.

1958
Prvič nas je  obiskal dne 19. 

avgusta 1958 na Ravnah Maršal 
Tito.
Obrtno podjetje Inštalater Preva
lje se je  osamosvojilo 1. septem
bra 1958. Volitve v republiške in 
državne zbore so bile 23. mar
ca 1958. V Lesno industrijskem 
obratu na Prevaljah so postavili 
sušilnico.
Kmetijci so v muzeju vključili 
dimnico vzhodno alpskega tipa. 
Delavski svet Železarne Ravne 
je na zasedanju 15. aprila 1958 
sklenil nuditi take ugodnosti pri 
gradnji zasebnih stanovanjskih 
hišic, da si bo sleherni sodela
vec delovne skupnosti, ki si želi 
zgraditi svoj dom, s sodelova
njem pri gradnji lahko uresničil 
svojo željo. Kot večja dela Žele
zarne Ravne lahko štejemo po
daljšek generatorske lope z novi
mi generatorji, gradnjo peči in 
mehanizacijo valjarne ter izgrad
njo žarilne peči. Poleg tega smo 
v minulem letu kupili vrsto no
vih proizvodnih agregatov za je- 
klolivarno, za mehansko obde- 
lovalnico, promet, rem ont in 
laboratorij ter povečali opremo 
pisarn.

Dejavnost na objektih družbe
nega standarda je bila usmerjena 
predvsem na gradnjo naselja na 
Cečovju. Tu so v letu 1958 do
gradili tri bloke, kar da skupno 
70 novih stanovanj. Nadaljevali 
so tudi dela pri ureditvi cestišč, 
vodovodnega, cestnega, kanali
zacijskega in električnega om 
režja ter celotno urejevanje na
selja.

IVAN HERCOG
Rojen 19.12.1915 v Črni na Ko
roškem. Po poklicu visoko kva
lificiran elektrikar. V Rudniku 
Mežica je bil zaposlen kot od
govoren za telefonijo podjetja. 
Vodja elektro službe v metalur
ških obratih. Upravnik KZ Črna, 
direktor gostinskega podjetja 
Bistra Črna. Za predsednika 
skupščine občine Ravne na Ko
roškem je bil imenovan ob zdru
žitvi občine Ravne na Koroškem 
z občino Črna 1. novembra 1958. 
V tej funkciji je ostal do 30. ok
tobra 1962.

1958
OBČINA RAVNE NA KO

ROŠKEM TER OBČINA ČR
NA KOROŠKEM SE ZDRU
ŽITA V OBČINO RAVNE NA 
KOROŠKEM 1. NOVEMBRA 
1958.

V tem letu so v Železarni 
Ravne nabavili reparacijsko 
1800-tonsko hidravlično stiskal
nico, napravo za proizvodnjo 
grelne žice, nove kaluparske 
stroje in pripadajoče valjčnice, 
razne obdelovalne stroje za me
hansko obdelovalnico, avtomat
sko telefonsko centralo, 10-ton- 
ski žeijav težke kovačnice in do
daten žeijav odpremnega skla

dišča, zgradili dve novi mehani
zirani peči kovačnice, povečali in 
koncentrirali lahko kovačnico za 
proizvodnjo brzoreznega jekla 
ter zgradili dve novi peči za og
revanje brzoreznih jekel. Zgra
jen je bil prizidek higiene in 
skladišč mehanične obdeloval- 
nice, izvršena rekonstrukcija ža- 
rilnih peči čistilnice ter poleg 
tega nabavljena vrsta pogonskih 
motoijev, ventilatorjev, meril
nih instrumentov ter pisarniške 
opreme.

Na objektih družbenega stan
darda so v tem obdobju dogra
dili 3 42-stanovanjske stolpne 
hiše, en 32-stanovanjski blok. 
Opravljena so bila obsežna ko
munalna dela pri razširitvi kana
lizacijskega in vodovodnega om 
režja. Kot posebno pridobitev 
družbenega standarda v letu 
1958 pa lahko štejemo nov tr
govski dom.

Ivan H ercog

1959
Gradbeno podjetje Stavbenik 

Prevalje je bil prvotno sestavni 
del oziroma obrat Rudnika Me
žica. Nato se je  odcepil kot Ru
darsko gradbeno podjetje Meži
ca leta 1955. Takrat je  opravljalo 
še samo vzdrževalna dela v rud
niku, pozneje pa začelo širiti svo
jo dejavnost in seje zato preime
novalo v Gradbeno podjetje 
Stavbenik Mežica -  leta 1956. 
Istočasno je na Prevaljah delalo 
Gradbeno podjetje Prevalje. Obe 
podjetji sta se združili 1. januar
ja 1959. Sedež je bil na Preva
ljah.
Reševalna postaja Črna se pri
ključi dne 18. marca k reševalni 
postni Ravne.
XIV. državno prvenstvo v kla
sičnih disciplinah je bilo od 12. 
do 15. februarja na Ravnah in v 
Črni.
Pomembna pridobitev za indus
trijo žlahtnih jekel Jugoslavije je 
kvantovec na Ravnah. Rudnik 
Mežica je  postavil v muzej staro 
»mehansko peč« za topljenje 
svinca.

1960
OLO Maribor je 11. maja 1960 

izdal odločbo o ustanovitvi od
bora za gradnjo telovadnice gim
nazije na Ravnah na Koroškem. 
Za predsednika imenujejo direk
torja železarne Gregorja Klanč
nika.

Tovarna rezalnega orodja Pre
valje je začela graditi poslopje 
mehanične delavnice ter pričela 
s finalno obdelavo rezkarjev za 
obdelavo kovin. Podjetje je  bilo 
ustanovljeno leta 1947. Takrat so 
začeli graditi sedanjo pilarno.

Muzeju na Ravnah je uspelo s 
pomočjo železarne Ravne in že
lezarne Muta postaviti »žerjav« 
-  enoramenski z nosilnostjo 3 
tone, ki so ga pripeljali z Mute 
(pred leti je  ta žerjav obrato
val na Prevaljah).

V letu 1960 so končno na Pre
valjah dočakali rekonstrukcijo 
tovarne, za katero so se borili 
vse od leta 1945. V tem letu so 
izvedli glavna gradbena dela in 
tudi montažo novih lepenč- 
nih strojev. Zgradili so brusilni- 
co, parni sušni kanal in kotlovni
co ter opremili še transformator
sko postajo.

V železarni je  bila podaljšana 
lopa kovačnice, v teku pa je grad
nja nove lope valjarne.

Kot večjo pridobitev v letu 
1960 je treba šteti postavitev m o
demih kaluparskih strojev in 
ureditev celotne nove strojne ka- 
luparnicejeklolivarne, zgraditev 
nove žarilne peči jeklolivarne, 
dovršitev oddelka za žaroobstoj- 
no žico, nabavo vrste transport
nih sredstev in obdelovalnih 
strojev. Koroške fužine je dne
31. avgusta obiskal predsednik 
Ljudske skupščine LRS Miha 
Marinko.

1961
Direktorju Gregorju Klančni

ku so ob 15-letnici dela na Rav
nah 21. marca izdali listino pri
znanja in zahvale.

Otvoritev novega skupnega 
gasilskega doma na Ravnah na

Koroškem je bila 17. novembra
1961.
Daljnovod na Uršljo goro za 
RTV oddajnik je  bil zgrajen 28. 
10.1961. Obrat Lesne industrije 
Prevalje se priključi k LIP -  Slo
venj Gradec. Lesno-industrijski 
obrat Prevalje sega v leto 1923. 
Takrat je  delniška dm žba Koro
tan postavila današnjo žago, ki 
je  dobro delala vse do leta 1934, 
ko je  v dobi hude gospodarske 
krize zašla v konkurz. Nekaj časa 
je  bila pod sekvestrsko upravo, 
nato pa do okupacije v zasebni 
lasti.

Ravne so dobile v tem letu so
dobno servisno pralnico stano
vanjske skupnosti Ravne na Ko
roškem.
V Črni so leta 1961 dobili ime
nitno tujsko-prometno postojan
ko: hotel ter restavracijske, ka
varniške prostore v zares čedni 
izvedbi. Ravne so dobile nov ko
lodvor. Obesili so ga kar na Tič- 
leijev breg.

1962
VI. zimsko-športne igre meta

lurgov Jugoslavije so bile na 
Ravnah od 20. do 21. januarja
1962.
Ravne so dobile v tem letu prvi 
teleprinter (Morsejev telegraf le
ta 1875). Rudnik Mežica si je 
pripojil Avtoobnovo Maribor -  
proizvodnjo akumulatorjev Ve
sna.

Ravenska mladina je 25. mar
ca 1962 izročila maršalu Titu 
spomenico, ki so jo  izročili s 
štafetno palico.
Leta 1962 televizijski sprejem v 
našem kraju.

(Se nadaljuje)
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SPOMIN IN OBLETNICA
150 let cerkve sv. Jakoba st. v Mežici

Leopold Korat

Prvi in najstarejši vir, v kate
rem se Mežica omenja kot na
selje, kot župnija (ne še samo
stojna), je listina patriarha Pilgri- 
ma I. Ta izroča I. 1154 Mežico 
in Lokovico (ali je  s tem miš
ljena tudi današnja Poljana?) kot 
podružnici libeliški fari.

Leta 1498 se Mežica omenja 
kot vikariat... in to je  bila vse do 
16. stol., ko je verjetno zaradi 
naraščajočega protestantizma 
propadel. Od tega časa je  Meži
ca spet podružnica Pliberka, to
da še pred dobo jožefinizma po
stane župnija. »Visitatio genera- 
lis prima«, iz 1. 1631 škofa Skar- 
lickija omenja: »Ecclesia curata 
SS. Valentini et Jacobi in Miss, 
fd. in Pleyburg«. (»Prva splošna 
vizitacija, obisk višjega cerkve
nega predstojnika iz leta 1631 
škofa Skarlickija omenja: Po- 
družna cerkev sv. Valentina in 
Jakoba v Mežici, pod župnijo

Pliberk«.). (Ta dokument hrani 
škofijski arhiv v Ljubljani). Prvi 
poimensko znani župnik, ki je 
začel voditi matične knjige, je 
Anton Pregl.

ZIDANJE CERKVE

Sedanja cerkev v Mežicije bila 
zgrajena leta 1840. Zgraditi jo  je 
dal takratni župnik Simon Pirc. 
Da cerkev sv. Jakoba praznuje 
letos 150-letnico, nam govori 
marmorna plošča in napis na 
njej. Plošča z zlatimi črkami je 
vzidana v slavoloku pod zvoni
kom (žal so črke že obledele). 
Napis na plošči nam govori: 
HUIK AECCLESIAE LAPI- 
DEM FUNDAMENTALEM 
POSUIT SIMON PIRZ HUJUZ 
LOCI PAROCHUS Dl E 29. 
MAJI 1840 -  aedif. a Petro Ru
dolfi. (»Cerkvi, ki se bo gradila, 
je  položil temeljni kamen žup
nik Simon Pirc, dne 29. maja 
1840«),

Kako je bilo z gradnjo nove 
cerkve sv. Jakoba v Mežici 1. 
1840? Takole pripoveduje kro
nist mežiške župnije:

»Takoj ob prihodu v Mežico 
je župnik Simon Pirc na pobu
do faranov zaprosil preko deka
nijskega urada v Pliberku za do
voljenje zidati novo farno cer
kev in ta čas opravljati službo 
božjo na cerkvenem prostoru 
pred cerkvijo pod šotorom: 
Knezoškofijski lavantinski ordi
nariat v Št. Andražu je na gor
njo vlogo odgovoril sledeče: 
Predstojništvu župnijske cerkve 
pri sv. Jakobu v Mežici! Ker je 
sedanja župnijska cerkev sv. Ja
koba v Mežici v razmerju k ve
dno naraščajočemu številu duš. 
tamkajšnje cerkvene občine pre
majhna in popolnoma propadla, 
dovoljujemo na semkaj vročeno 
prošnjo z dne 30.6. t.l. (1840) 
predlagano graditev nove žup
nijske cerkve namesto stare na 
stroške cerkvene občine po pre
dloženem načrtu s predpogo
jem, da je  odobrenje graditve 
od strani svetne gosposke že do
spelo ali pa šele bo pridoblje
no... Ignacij škof (Ignacij Franc 
Zimmermann).«

Ob postavitvi križa na vrh 
zvonika, to je bilo junija 1841, 
pa je  župnik S. Pirc napravil sle
deči zapis, ki ga je  vstavil v »ja
bolko« na vrhu zvonika. Prisluh
nimo delu tega zapisa, ki govori 
o gradnji nove cerkve:

»Leta 1486 se omenjajo že ve
činoma vsa hišna imena kmetij, 
kot so dandanes. Tedaj je  obsta
jala cerkvica ali kapelica, ki je 
niso zgradili naenkrat, ampak so 
jo  večkrat obnavljali in poveče
vali, kar se je videlo, ko so leta 
1840 podirali. Mali, ozki in nizki

prezbiterij (kjer stoji oltar) je  tvo
ril mogoče začetkoma kak tako- 
zvani »križ« ali kapelico. Pozne
je sta se verjetno zaradi namno- 
žitve prebivalstva izvršili dve po
večavi ali bolje rečeno podalj- 
šavi, kar je  bilo razločno videti v 
poslikanih režah in oddelkih zi
dovja. Tudi ogenj jo  je mogoče 
dvakrat opustošil, česar se sicer 
niti najstarejši starčki niso spo
minjali, kar pa se je  dalo sklepa
ti iz ostankov ožganih hrastovih 
desk, najdenih v zidovju...«. Ta
ko je zapisoval mežiški župnik
S. Pirc 2. junija 1840.

Ker je  spoznal, da bi bilo sa
mo dozidavanje in popravljanje 
stare cerkve ne samo njemu, am 

pak vsej cerkveni občini v sra
moto; »predvsem pa bi bilo to 
početje greh nad našimi potom
ci,« je  sklenil, da bodo cerkev 
na novo zgradili. In sojo!

OPIS SEDANJE  
CERKVE SV. JAKOBA

Originali skic -  načrtov seda
nje cerkve sv. Jakoba so v žup
nijskem arhivu v Mežici in v 
škofijskem arhivu v Mariboru.

Napravil jih  je  g. Štefan Vevar, 
takratni jam omerec v Mežici. Iz 
teh načrtov je viden tako opis 
zgradbe. Cerkev je znotraj dol
ga: ladja 18 m in prezbiterij 7 m 
-  25 m, široka v ladji 11 m, v 
prezbiteriju 6,5 m, visoka v ladji 
9 m, v prezbiteriju 8 m. Cerkev 
je enoladijska stavba s tremi ol
tarji (stranski danes nimajo več 
menz!). Glavni vhod v cerkev jc 
pod zvonikom na zahodni stra
ni, drugi pa je  bil na južni strani 
pod korom (ta je  danes zazi
dan). Veliki, glavni o ltarje delo

mojstra Alojzija Progarja iz Ce
lovca, narejen leta 1907. Od pr
votnega oltarja je  ostal zadaj ob 
steni visok, lesen oltarni nasta
vek. V sredi tega nastavka je kip 
(lesen) sv. Jakoba, st., ki so ga 
kupili mežiški fantje -  rudarji. 
Ob farnem patronu je na evan
geljski strani še kip sv. Jerneja 
in sv. Valentina, na drugi (listni) 
strani pa stojita sv. Miklavž in sv. 
Andrej. Naj višje (že pod stro
pom) na oltarnem nastavku je 
na oblaku zemeljska obla in sv. 
Trojica. Zraven sta še dve an
gelski glavici in čisto na vrhu 
je Božje oko. Na vrhu obeh ste
brov sedita angela s kadilnica
ma.

STRANSKA OLTARJA

Stranski oltar na listni strani 
ladje (desni -  gledano proti 
glavnemu oltarju). Zidana m en
za in tabernakelj (lesen) sta bila 
po koncilu odstranjena, tako kot 
tudi pri stranskem oltaiju na 
evangeljski (levi) strani ladje. Ve
čji del oltarnega nastavka ob ste
ni zavzema lepa slika sv. Druži
na (vredna in potrebna obno
ve!). Še pred vojno je bil v tej 
sliki »sedež« bratovščine sv. Jo
žefa.

Na praznik sv. Jožefa (19. ma
rec) so pred ta lepi oltar radi 
prihajali verniki iz cele Podjune. 
Na levi strani oltarnega nastavka 
je lesen kip sv. Barbare (zavetni
ce rudarjev), na desni pa kip sv. 
Lucije, na vrhu, v školjki nad 
srebrnimi oblaki stoji kipec (Ma
rija?) obdan z zlatimi žarki. Na 
evangeljski strani (levi) v ladji je 
stranski oltar sv. Roka. Ob lepi 
sliki sv. Roka (Johan Beyer, 
Graz 1875) stojita, levo sv. An
ton Puščavnik in desno sv. šte-

Evropske kulture in 
umetnosti ni brez sakral
ne arhitekture. 2500 cerk
va je star slovenski pris
pevek k njej. Delež koroš
ke krgjine ni povsem ne
pomemben, zato o njem ni 
treba nadaljevati molka 
minulih desetletij.

Urednik

Birma v M ežici — 1947; stojijo: A. B o šte le  — župnik, dr. V 
Frangež, J. Lodrant — b ogo slo v ec; sedijo: V. K olm an, M. 
Munda, Škof M. D ržečnik , V. štik ler , L. V iternik

Največji zvon  sv . Jakoba  
v M ežici
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Za lep ši v idez je  tudi 
to  potrebno — 1966

fan (pred nekaj meseci lepo ob
novljen!). Nad sliko sv. Roka je 
še manjša podoba sv. Boštjana.

še  nekaj o »kraljici glasbil« -  
orglah v cerkvi sv. Jakoba v Me
žici. So iz leta 1907. So delo 
Janeza Kuhaija iz Kamna pri 
Vetrinju (Stein bei Viktring -  
Avstrija). Imajo en manual, dva
najst registrov in so še danes 
med dobrimi v dolini (škoda, da 
se premalo uporabljajo).

Iz zgodovinskega opisa me
žiške župnije, ki gaje zapisal dne 
27.9.1956 župnik Anton Bošte- 
le, lahko preberemo še to:

»Prižnica -  lesena, s streho in 
sv. Duhom. Na strehi Kristus s 
križem. Ob straneh prižnice po
zlačeni reliefi vere, upanja in lju
bezni in štirje evangelisti. Kri
žev pot je  star, trhel, za muzej. 
Obhajilna miza je stara, lesena, 
med njo tirolska kipa Srca Je
zusovega in Marijinega. Poleg 
oltarja sv. Družine je v zidni 
vdolbini kip Lurške Marije in 
zraven misijonski križ.

Na oboku v prezbiteriju so 
fresko slike (?): sv. Frančišek 
Pavelski, sv. Anton Puščavnik, 
sv. Gregorij in sv. Elizabeta, v 
ladji pa so: Brezmadežna, sv. Pe
ter, sv. Cecilija, sv. Jožef, sv. An
ton Padovanski in sv. Ana, na 
sredi oboka pa venec rož in sr
ce (Jezusovo) s križem in trnjem. 
Na evangeljski strani- (levo nad 
vrati zakristije! -  K.L.), je  slika 
Jezus na Oljski gori. Tukaj seje 
slikar podpisal: Luigi Fantoni, 
Maler 1886. Čigave so ostale sli
ke, ni znano. Nametane so po 
oboku brez vsakega reda in smi
sla, menda kar tako, kakor sojih 
farani zahtevali!

Mežičani si ob letošnjem 150- 
letnem jubileju svoje cerkve že
lijo, da bi za ta »praznik« ponov

no obnovili notranjost. Kako je 
bila cerkev potrebna prenove in 
obnove, nam da misliti pripoved 
g. Bošteleta:

»Odkar stoji, menda cerkev 
ni bila od znotraj očiščena. Iz- 
gleda, da je oprema deloma od 
stare cerkve, deloma pa nabrana 
od vseh vetrov. Vse (razen kar 
je novo) je trhlo in siromašno. 
Mežiška cerkev ni imela mece
nov. Tudi cerkvene klopi so že 
stare in črvive«.

Veliko teh bolj ali manj starih, 
trhlih in črvivih stvari je že bilo 
popravljenih ali odstranjenih.

Spremembe v bogoslužju po
II. vat. cerkvenem zboru pa so 
narekovale tudi drugačen razpo
red liturgičnih predmetov po na
ših cerkvah. Tako je del Progar- 
jevega oltarja (baldahinček z an
geli) nadomestil novi oltar (ol
tarna miza). Ta je v obliki keli
ha ali rožnega cveta, obrnjen 
proti vernikom. Oltarna plošča 
je marmorna, podstavek pa oble
čen z mozaičnimi ploščicami. 
Prav tako je ob oltarju narejen 
ambon (stojalo, ob katerem se 
bere iz Svetega pisma), ki je  ok
rašen z reliefi štirih evangelistov, 
ki so prej krasili prižnico. V cer
kvi je danes nov tlak, nove klopi 
in tri velika, lepa okna, delo Sta
neta Kregarja.

Skoraj si ne moremo misliti 
cerkve brez zvonov. Zvonik je 
zidan nad glavnim vhodom na 
zapadni strani, visok do strehe 
20,4 m, do konice križa 29,5 m. 
Čebulasta streha je krita s ploče
vino (danes z bakreno). V zvo
niku visijo štirje bronasti zvono
vi, najmanjši je  star, izpred prve 
svetovne vojne in tehta okoli 150 
kg, ostali trije so bili vliti v št.

Vidu nad Ljubljano leta 1924 in 
tehtajo: veliki okoli 1200 kg, sre
dnji okoli 800 kg, mali okoli 
400 kg. Uglašeni so v E-m olu: 
e,g,h,e«.

Danes so vsi štirje zvonovi pri
rejeni za električno zvonjenje in 
je  ostal samo še spomin na vrvi, 
po katerih smo se fantje radi

obešali. Zanimivi so napisi na 
zvonovih. Ker pa vsi ne moremo 
v zvonik, naj jih  zapišem tukaj: 
»Veliki zvon -  sv. Jakob prosi 
za našo faro, sv. Barbara bodi 
zaščitnica rudniku in rudarjem, 
iz zemlje globine -  prišel si -  
in ognja vročine -  ko delamo v 
jami -  k molitvi nas drami -  Poj 
Bogu v čast -  in delu v rast -  
in kliči nas -  v nebeške višine. 
Sv. Florijan časnega in večnega 
ognja varuj nas! Daroval Rudnik 
The central European Mineš Li
mited. Botri: George in Luise

Bargate, rudn. gen. ravnatelj., 
župnik Janez Hornbok -  klju
čarja Franc Hermonko in Filip

Oserban -  Zvonarna in livarna 
št. Vid nad Ljubljano št. 117 le
ta 1924.«

Napis na srednjem zvonu se 
glasi: »Vam v čast Srce Jezuso
vo, sveti Jožef in Marija, me vli
ti dala je mežiška vdana vam 
župnija, kar vojska in nesreča 
trikrat je  razbila, ljubezen in do

brota je na novo vlila. (Napis se 
nanaša na usodo tega zvona; pr
vega je vzela vojna, drugega so
1. 1924 morali vrniti livarni, ker 
je bil defekten. Ko so tretjega 
vlekli v zvonik se je  utrgala vrv 
in se je  razbil, šele četrti je  sreč
no prišel v line -  1926).

Tretji (mali) zvon pa sta daro
vala Jožef in Marija Štern, p.d. 
Ober s Plata nad Mežico. Na tem 
pa piše: »Tvoj posvečeni glas 
naj toče, hude ure brani nas!«

Najmanjši (četrti) zvon pa je 
precej star in je  brez napisa.

še  nekaj besed o prostoru oko
li cerkve. Deloma je nasut, na se
veru in vzhodu pa podzidan in 
obdan z zidom. Kjer raste danes 
trava, je bilo nekdaj pokopališ
če. Prvotno so pokopavali le ob 
cerkvi, leta 1842 pa je župnik, 
kije gradil sedanjo cerkev (Pirc), 
poprosil za dovoljenje, da razši
ri pokopališče. Tako so ga razši
rili vse do zidane ograje. Ob žup
nišču so zgradili še mrtvašnico 
(mrliško vežico). Proti trgu pred 
cerkvijo je bilo pokopališče od
prto »in so psi raznašali kosti«. 
To ni bilo prav, zato so naredi
li na vsaki strani cerkve močna 
železna vrata na nekdanjem po
kopališču in zasadili drevje. V 
zunanjo cerkveno steno je še da
nes vzidanih nekaj spomenikov, 
ko so spomin, daje  do leta 1911 
bilo tukaj pokopališče prebival
cev Mežice.

V teh dneh, ko se cerkev sv. 
Jakoba st. pripravlja na svoj ju 
bilej, se hoče prikazati v čim 
lepši luči, zato jo  lahko od daleč 
vidimo tudi ponoči. Turistično 
društvo Mežica in krajevna 
skupnost sta pripomogli, da je 
osvetljena.

Sv. Jakob -  srečno in lepo 
praznuj!

Viri:
Kronika župnije Mežica 
Zgodovinski opis Mežiške žup
nije -  A. Boštele

I

1924 — farani čakajo nove zvonove

Sprevod z novim i zvonovi I. 1924
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»Evi biju«
Kamenčki iz prevaljskega mozaika

Stanko Lodrant

Nekoč sem kritiziral navado, 
da v pogrebnih govorih ali ča
sopisnih nekrologih našteva
mo vrline rajnega, dokler j e bil 
umrli živ, se pa zmenili nismo 
zanj. Obljubil sem si, kar sku
šam narediti sedaj, čeprav sem 
dobil namig, naj tega ne delam. 
Res bi bilo neprijetno, če bi se 
na zadnjih straneh Fužinarja, 
tam , kjer so navadno osm rtni
ce, pojavil portret Alfonza Hut- 
terja. M arsikdo bi zaradi površ
nega prebiranja mislil, d a je  Al
fonz umrl... potem bi ga pa na 
cesti kje srečali zdravega in či
lega, kar m u vsi še vrsto let že
limo. Poudarjam , vsi; ne m o
rem si misliti, da bi ta dobričina 
imel kakega sovražnika.

G ospod Alfonz H utter je  
imel zelo tehtno vlogo že v 
sceneriji moje mladosti. Vrsto 
večerov je  hodil k nam kot mlad 
fant, da bi ga moj oče učil slo
venščine. Nam otrokom  se je  
to zdelo čudno. Po našem bi 
bilo bolj logično, da se kdo uči 
nemškega jezika, češ, slovens
ko tako ali tako vsak zna. Dosti 
kaj pa nism o razmišljali o tem. 
Takrat se je  dogajalo še polno 
drugih čudes: Čez nebo je  plul 
zepelin, na ofovškem polju v 
Dobji vasi je  pristal čisto pravi 
aeroplan, na Prevaljah so nape
ljevali čudežno elektriko, da 
smo lahko pospravili petrolej
ke, radioaparat na baterije in 
akum ulator je  ati zamenja! za 
takega, ki se je  napajal iz na no 
vo napeljane napetosti iz om re
žja, v M arseillu so ubili kralja 
A leksandra in so zato učitelji na 
ovratnikih in rokavih nosili čr
ne žalne trakove, v šoli sm o se 
pripravljali za pevski nastop, ki 
g a je  snem ala ekipa Radia Lju
bljana. Potem  smo se dejansko 
čuli v radiu, po začetni ljubljan
ski kukavici.

Tistega fanta, ki je  hodil k 
nam  na učne ure, sem nekoč 
opazil v prodajalni železnine na 
Prevaljah. To trgovino smo na 
kratko imenovali »pri Filipow- 
skiju«. Ne spom nim  se, kaj je  
takrat tam  kupoval moj oče, ki 
me je  vzel s seboj. Vem le, da 
sem tam buljil v razpredalčka- 
no škatlo, nastavljeno sredi te 
sne prodajalne. V vsakem pre
katu je  bila posebna vrsta žeb
ljev. Zame, otroka, so bili po
sebno vabljivi m ajhni. Verjetno 
je  Alfonz, prej om enjeni očetov 
učenec, sedaj pa se je izkazal 
kot trgovski pomočnik »pri Fi- 
lipowskiju«, zaznal moje o troš
ko poželenje. Zgrabil je  ščepec 
predm eta mojega hrepenenja 
in mi ga, zavitega v ha hitro zvi
ti trikotni papirnati škrnicelj, 
stisnil v žep. D om a je  potem 
moja hobby žilica dobila m ate
rialno osnovo, saj sem imel naj

teže dosegljivo kom ponento: 
žebljičke. Le neka nevšečnost 
je  nastopila. Imel sem kup mlaj
ših bratov in sester, ki so tudi 
hoteli zabijati žeblje, kam orko
li. »Evi biju!« so se cmerili in 
pritoževali atiju in mami, ker 
jim  nisem privoščil svojega za
klada.

Mislim, da sem z zadnjim od
stavkom dovolj dešifriral zago
neten naslov sestavka, ki ga be
rete.

Tudi Alfonzovo ženo Štefko 
sem spoznal dokaj zgodaj. Na 
dom ačem  vrtu nam  je  dobro us
peval paradižnik. To je  bila ta
krat za Mežiško dolino razm e
roma nova povrtnina. Ati, k ije  
bil v prvi svetovni vojski na soš
ki fronti ranjen in prišel v ita
lijansko vojno ujetništvo, ati, 
ki g a je  pozneje jugoslovanska 
vojska večkrat klicala na orožne 
vaje, predvsem v Bitolj, seje na
lezel nekaj južnjaščine. Pred h i
šo je  vsadil marelice, da, celo 
figovo drevesce, ki jezares rodi
lo, smo imeli. N ekočje bilo pa
radižnika za dom ačo porabo 
preveč. Starša sta sklenila pro
dati ga. Z bratom  Pepijem sva 
se postavila s košaram a najlep
še rdečine pred »rdeči kon- 
zum«, današnjo prodajalno 
kmetijske zadruge na Preva
ljah. Tam je  takratna prevaljška 
oblast nudila priliko občasne 
»tržne« prodaje. In kdo nam aje 
razm erom a hitro odkupil kar 
vso ponudbo? Kuhinjska po
m očnica gospe Filipovvskijeve

Štefka! Danes prem išljujem, 
ali so res rabili toliko paradiž
nika ali pa so odkupili le iz us
miljenja do z otroki prenatrpa
ne Lodrantove družine. N am a

z bratom  se je  zaslužek zdel 
im eniten.

Potem  sem celo naslednje le
to težko čakal na novo letino 
paradižnika, pomagal mami 
gojiti v topli gredi sadike, šči- 
pal zalistke, zalival in ugibal, 
kako bo vreme, kakšen bo novi 
pridelek in ne nazadnje, ali bo 

ospa Filipovvskijeva ozirom a 
tefka spet rabila paradižnik in 

ga odkupila. Ta akcija je  bila v 
moji notranjosti tako odm ev
na, da se je  vanjo vključil tudi 
moj vrstnik, bratranec Janko. 
Tudi ta je  na domačem vrtu na
bral sočivja, predvsem so imeli 
pri Sušniku zelo roden in dober 
prpič, in ga ponujal prevaljškim 
tržanom , čeprav zaradi imovi- 
tosti njihove družine sploh ni 
bilo potrebe po takem zasluž
ku.

Od paradajzarskega vložka 
se vračam k Alfonzu. Olike sem 
se učil pri njem. Vsako leto je 
prišel voščit očetu in m am i za 
velikonočne praznike. Dvakrat 
im enitno in nobel se mi je  to 
zdelo: Prvič, ker domači med 
seboj nism o imeli navade izre
kati takih abstraktnih misli in 
želja; to je  bila, po mojem, do
m ena im enitnejšega sloja ljudi. 
Še bolj pom em bno pa je  bilo, 
da voščilec nikoli ni prišel praz
nih rok. N ekočje kot darilo pri
nesel celo ročni vrtalni stroj. 
M orem trditi, da je  brat Lojzij 
ravno prek tega orodja dobil 
simpatije do ključavničarskega 
poklica in je  postal, seveda tudi 
po zaslugi Pačnikovih m ojst
rov, pri njih s e je  namreč učil, 
dokaj uspešen mehanik. Ta pri
m er jasno  kaže, kako včasih ka
ka m alenkost odločilno vpliva

na vtirjanje življenja.
Kritiki, tudi tisti zelo blago

hotni (glej oceno mojega pris
pevka »40 let dolga pot« v Fu- 
žinarju, Frančka Lasbaherja!) 
mi bodo vnovič očitali, da opi
sujem vse iz svoje osebne per
spektive. Opisujem pač to, kar 
sem doživljal in česar mi gos
pod Alfonz H utter nima pra
vice ubraniti. Kot sem že pove
dal, mi je , zaradi svoje skrom 
nosti, prepovedal, razgaljati ali 
slaviti ga pred javnostjo. To bo 
vendarle nekoč moral narediti 
nekdo, spretnejši od m ene in 
tak, ki ne bo dobil prepovedi. 
Alfonzov življenjepis namreč 
naravnost kliče po temeljitejši 
obdelavi.

Rojen v družini z enajstimi 
otroki v kočevskih Kočarjih je 
šel, iščoč svoj prostor pod son
cem, v Št. Pavel v Labotski do
lini, kjer mu je  brat, advokat, 
priskrbel učno m esto v trgovini 
enega izm ed Filipovvskijev. Ko 
je  Alfonz čez nekaj časa v Št. 
Pavlu postal »iberžen«, so mu 
našli novo delovno m esto pri 
Punzengrubeiju  v Črni, zatem 
pa spet pri Filipowskijevih, to
krat na Prevaljah. Ker je  bilo 
prej om enjeno, da ima Alfonz 
brata v Št. Pavlu, s katerim  se 
še sedaj srečuje, naj bo pove
dano tudi, da mu je  neki drugi 
brat v Ameriki. »S trebuhom  
za kruhom ...« je  bila parola že 
nekdaj, tudi za ljudi s sušnega 
kočevskega sveta.

Ko je  prišel Alfonz na Pre
valje, ni znal slovensko. Njegov 
delodajalec, rajni trgovec The- 
odor Filipovvski, lastnik biv
še prevaljške trgovine z železni



št. 2/1990 K O R O Š K I F U Z l N A R 27

m

no, m u je  ukazal naučiti se je 
zika okolice. In poiskali so uči
telja Lodranta... s tem  sem za
čel pripoved. Pri tem je zanim i
va slučajnost, da je  bilo prvo 
službeno m esto mojega očeta 
učiteljevanje v Starem Logu, 
torej tudi na Kočevskem. Ati 
nam je  pripovedoval, kako je 
tam  m lade trdobučneže s po
sebnim kočevarsko-nemškim 
občevalnim jezikom  učil tudi 
slovenskih pesmi. Pri petju »Po 
jezeru, bliz’ Triglava...« so za
peli končni refren: .......fsaka
sfojo šverkole.« Kot vemo, Ne
mci nekako niso sposobni izgo
voriti glasu ž in jim  je  skupek 
soglasnikov v besedi žvrgoleti 
zares trd oreh.

Ob pripovedi, kako s e je  Al
fonz učil slovenščine, se je  vre
dno spom niti, d a je  to eden iz
med redkih primerov, ko se je  
kak Nem ec lotil tega. Kot ve
mo, smo v glavnem Slovenci 
prisiljeni učiti sejezika severne
ga soseda. Večini Nemcev kaj 
takega »na kraj pameti ne pa
de«. Na Koroškem se glede te
ga ni v stoletjih prav do danes 
nič spremenilo, kljub tem u, da 
so Nemci vmes izgubili obe 
svetovni vojni.

Zgodbo v zvezi s priseljenim 
Alfonzom bom uporabil še za 
načenjanje nekega problema: 
za priseljevanje v Mežiško do
lino na splošno. V prejšnjem 
stoletju so prihajali s severoza
hoda, po nastanku državne m e
je  na Lokovici pred sedem de
setimi leti se je  začel pritok od 
jugovzhoda. Domačini smo bi
tko za ohranitev sam obitnosti 
že davno izgubili. Jezik se nam 
je  oplevelil z nemškim i izrazi, 
z nemško sintakso. S štajerske 
strani pa se je  tudi v izgovarja
vo slovenskih besed vsililo to 
liko sprem em b, da že m alo
kdo ve, kaj je  prvinsko. Naši 
ozki eji v vrstilnih števnikih pe
ti, šesti, sedm i so se morali 
um akniti v peati, šeasti, sead- 
mi, uoasm i..., o v vodi, volu se 
nam esto ua in uo bere kot tisti 
o v staroslovanskem  Vodanu,

naše m ’so, s poudarkom  na pr
vem zlogu se je  sprem enilo v 
measo, v cerkvi nam esto vere 
vsiljujejo viro. Zakaj sploh za
dnjo besedo še pišemo z ejem? 
Kolegica iz Ljubljane, ki že več 
kot trideset let živi pri nas, me 
pokliče s tako presunljivo po
udarjeno ozkim ojem, kar po
sebej se m ora potruditi in na- 
šobiti ustnice za tako oblikova
nje. Nekdo drug mi dokazuje, 
da vrh m ed Črno in Smrekov
cem ni moj, saj je  na zemljevi
du zapisano Ludranski vrh. Pri
kažem m u svoj rodovnik, kjer 
so se čmjanski, mežiški ali li- 
buški fajmoštri marsikdaj 
»zmotili« in napisali mojim  
prednikom  v svoje bukve tudi 
ime Ludrant. Če je  kdo še na
prej radoveden, m u razlagam, 
d a je  pri tem im enu resnica ne
kje med ojem in ujem, tako na 
prim er kot pri naši besedi luo- 
eder. Da, kar tri zaporedne vo
kale je  bilo treba zapisati, da bi 
se približali pravi izgovarjavi te 
naše besede, ki pomeni toliko 
kot knjižnoslovenski lump, ba
raba, lopov, skopuh... v glav
nem  nekaj negativnega. Kot vi
dite, se prav nič ne ustrašim  tu 
di sebe devati v blato, če tako 
zahteva resnica.

Vsako okolje ima pravico do 
svojih posebnosti, nimajo pa 
priseljenci pravice s seboj pri
nesene krame kazati našim 
otrokom  za boljšo, kot je  naša 
rovtarščina. Tisti s sterilno iz
govarjavo naj se pa ob tem  pre
piru nikakor ne držijo vzvišeno. 
Pom ilujem  njihovo izkoreni
njenost in jim  svetujem, da si 
preberejo, k^j je  menil in na
pisal o dialektih naš pesnik 
O ton Zupančič.

Protestiram  proti im enova
nju Temeljnovega in še kakšne
ga »hriba« v naši okolici; tako 
moram  brati v sicer dobrem  vo
diču po Mežiški dolini. Moja 
rajna babica, ki je  poznala res 
vse domačije, brege in vrhe, od 
Olševe do Gruobeijevega vrha, 
z neko skrivnostno nem irno ži
lico je  prečesavala ta okoliš več

kot osem deset let, bi se ob be
sedi hrib nam rdnila in vprašala, 
kaj ta beseda pomeni.

Zaključujem to vokalno in 
etim ološko pasažo. Nisem 
strokovnjak na tem  področju. 
Vodi me le neki šesti čut. Ker 
tega m enda v resnici ni, me bo
do tovrstni izvedenci prav lah
ko potolkli. Ne poznam  njiho
vega izrazoslovja in m etod, da 
bi se mogel braniti. Boril se 
bom  pa na neki drugi fronti.

Večkrat sem bil že obdolžen, 
da se obnašam  nasršeno proti 
doseljencem. Zakaj se m i očita 
neki refleksni sam oobram bni 
m ehanizem , ko m e hočejo, m e
ne dom ačina, izbrisati? Ze res, 
d a je  pokojni dr. Sušnik ob ope
vanju Mežiške doline iztisnil 
stih, da je  tukaj kruh tudi za 
brata z juga. Vendar je  govoril, 
preberite še enkrat! o kruhu in 
bratu, ne pa o pogači in gospo
du!

Naj naredi kdo, na primer, 
analizo, koliko dom ačinov in 
koliko tujcev je  bilo doslej v 
dolgoletni zgodovini obrato
vanja mežiškega rudnika in to 
pilnice v vodstvenem  kadru, in 
koliko teh vodilnih tujcev se je  
ustalilo pri nas. Takoj bo razu
mljivo, zakaj ni bilo dolgoročne 
perspektive, zakaj se je  delalo z 
dobesedno požrešnostjo le za 
danes in nič mislilo naju tri. Na 
kemijo se nekoliko spoznam  in 
tudi na večkrat predim enzioni
rane naprave v topilnici v Žer
javu. Kdo je  odločal, da so jih  
postavili? Kdo je, m orda (?) do
bil podkupnino od prodajalcev, 
ko so nabavljali te gigante? Ne 
morem  opisati gneva, ki me 
prešinja, ko me kak mlad tam 
kajšnji strokovnjak poučuje, 
kako sploh ne reflektirajo več 
na dom ačo rudo, da so se spe
cializirali na predelavo sekun
darnih surovin, reci sulfidno, 
sulfatno, oksidno in ne vem še 
kakšno akum ulatorsko svinja
rijo, katero zbirajo po celem 
svetu. Zakaj m ora ta tuji strup 
prebavljati ravno »moja« doli
na, dolina, ki bi bila sposobna

prehranjevati SVOJE ljudi z 
lastnim bogastvom. Kak smisel 
im a v nekem  kraju industrija, 
ki ji je  treba dovažati vse tri 
izhodiščne pogoje: surovine, 
energijo in ljudi? Tak sistem 
dolgoročno ne m ore biti kon
kurenčen: za spoznanje tega ni 
treba imeti velike pameti.

Pred svojim dom om  moram , 
prav tako, gledati žalostne po
sledice m egalom anskih am bi
cij podjetja Stavbenik. Koliko 
lepega prostora ob Meži so si 
zaplotili! Sedaj je  tu  v glavnem 
prazno ozirom a polno v neredu 
navlečene odpadne krame, ki
lom eter dolg areal, skoraj sredi 
Prevalj, v posm eh siceršnji toli
ki stiski za prostor. Še nedavno 
so tod imeli Prevaljčani svoje 
vrtove. Zelenjava je  na ugaslini 
bivših plavžev uspevala, saj je  
črnina zemlje, ki so jo  pridni 
predniki sami nanosili na šlok- 
no, dobro zbirala sončno to
ploto. Žejalo pa gredic ni, ker v 
bližini teče Meža, in so pridni 
vrtičkarji lahko obilno zalivali. 
Novi čas je  hotel dokazati, da 
je  enostavnejše kupovati povrt
nino iz Makedonije.

Tam, kjer si služim  vsakdanji 
kruh, im am vrstnika, skrom ne
ga, življenjsko izkušenega. Pri
šel je  iz drugega konca Sloveni
je. V več desetletjih sodelova
nja mi ni za najkrajši hip vzbu
jal misli, da me hoče izpodri
niti, ali še slabše, da me hoče 
uporabiti za podnožje svojemu 
spom eniku. Njegovi otroci se 
bodo pri nas asimilirali. Tako 
narava poskrbi za ohranjanje 
zdravega človeškega rodu.

Upirajo se m i prišleki, na
m erno uporabljam , tokrat! iz
raz z negativnim prizvokom, ki 
se moji rustikalnosti posm ehu
jejo in mislijo, da so, ker so od 
drugod, več vredni. Ogorčen 
sem nad takimi, ki brez poseb
nih sposobnosti, včasih celo tu 
di brez uradnih kvalifikacij, za
sedajo vodstvena mesta, taki, ki 
našo dolino jem ljejo, ne kot 
svoj dom , kjer bi se vključili v 
življenje, temveč le kot eksploa- 
tacijski prostor. Ko nimajo več 
koristi, odidejo, nam  pa zapus
tijo šlokne, halde, nasipe žlind
re in jalovine, gozdne goličave, 
pa tudi kulturno in ne vem ka
kšno škodo še.

Dragi gospod Alfonz! Tudi 
vi ste prišli »od nekod«. Bili ste 
na svojski način koristni naši 
deželici. Z vzgledom, ne z be
sedo, ste nas učili skrom nosti, 
poštenosti, natančnosti, dosle
dnosti, olike in še, kar je  teh 
hvalevrednih lastnosti. Niste 
rinili navzgor. Pomagali ste pri 
delih za splošno družbeno do
bro, ne za plačilo, temveč iz 
nagibov, ki so vredni človeka. 
V moji zavesti je  vaša osebnost 
svetlo izrisana. Ko vam ob 
osem desetletnici želimo zdrav
ja , sm o pravzaprav sebičneži. 
Vemo, da boste na ta račun na 
Prevaljah še marsikaj postorili, 
še postavili kako klopco ali po
magali tam , kjer se vam bo zde
lo potrebno.
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DENARNI ZAVODI V MEŽIŠKI DOLINI

»D enarje  sveta vladar«. Star 
pregovor, ki svojo resničnost 
potrjuje še danes. D enar povz
roča enim  veselje, drugim trp
ljenje. Že stoletja je  krivec za 
življenje na eni strani v izobi
lju, na drugi pa v revščini in la
koti.

D en arje  staro plačilno sred
stvo, ki se je  med Slovenci uve
ljavilo v srednjem veku. Neka
tere bančne posle so opravljali 
že v Babilonu pod okriljem vla
darjev. Bančno poslovanje seje 
nadalje razvijalo v Grčiji in Ri
mu. V srednjem veku so prve 
banke nastale v severni Italiji 
(Lombardiji). Prva je  bila usta
novljena leta 1407 v Genovi, v
18. stoletju so v Angliji že us
tanavljali številne banke, v 19. 
stoletju p a jih  najdem o tudi na 
Slovenskem. Ker so se sedaj pri 
nas pričele sprem em be tudi v 
bančništvu, je  prav, da se za tre
nutek ozrem o v preteklost.

Prve hranilnice in posojilni
ce v Mežiški dolini so pričeli 
ustanavljati konec 19. stoletja, 
kar je  za tukajšnje razmere ne
koliko pozno. Od srede prejš
njega stoletja se je  nam reč tu 
pričel m očan proces prehoda 
kmetij v nekmečke roke. Do le
ta 1880 jih  je  propadlo ali bilo 
prodanih 59. Stanje pojasnjuje 
ustanovitev hranilnice v Pliber
ku leta 1868 in reifeiznovke le
ta 1873,1 saj je  bil Pliberk tudi 
sicer upravno središče Mežiške 
doline. Kljub svoji prvenstveni 
gospodarski vlogi pa so hranil
nice in posojilnice imele tudi 
velik političen pomen. Še zlasti 
zato, ker je  bilo v dolini precej 
nemškega prebivalstva, ki je  
imelo ključne položaje v indu
striji in m ed uradništvom .

Slovenske hranilnice in po
sojilnice so bile ustanovljene v 
Črni 4. 11. 1890, v Farni vasi 
pri Prevaljah 12. 4. 1892 in v 
Mežici okrog leta 1906 . Med 
ustanovitelji so bili duhovniki 
in družine m ladih izobražen
cev. Osnovni nam en hranilnic 
in posojilnic je  bila gospodars
ka sam opomoč. Z zbiranjem in 
kreditiranjem  denarnih sreds
tev so poskušali zavarovati sre
dnja in m ajhna kmečka gospo
darstva pred propadom . Hkrati 
so bile te ustanove tudi nosil
ke narodne zavesti, povezane s 
konzervativno politično us
m erjenostjo3. Imele so narod
noobram bno vlogo.

H ranilnice in posojilnice v 
Črni, Farni vasi in Mežici so 
bile do leta 1919 članice Zveze 
slovenskih posojilnic v Celju, 
potem  so prešlevokvirZ adruž- 
ne zveze v Ljubljani.4

Iz čisto narodnostnih razlo
gov so na slovenskem ozerrflju 
forsirali ustanavljanje nemških 
liberalnih reifeiznovk tudi ob 
že obstoječih slovenskih poso-
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jilnicah. Tako je  bila leta 1892 
ustanovljena nemška hranilni
ca in posojilnica za spodnjo 
Mežiško dolino na Ravnah. De
lovati je  začela leto kasneje. 8.
10. 1910 je  na Prevaljah pričela 
delovati nem ška hranilnica in 
posojilnica5, ki je  bila aktivna 
do prve svetovne vojne. Osnov
ni nam en nem ških posojilnicje 
bil pridobiti čim več kmečkih 
posestev in jih  prodati N em 
cem ali som išljenikom in tako 
obm očje germanizirati. Obstoj 
teh dveh hranilnic kaže na 
nemško moč v Mežiški dolini 
konec 19. stoletja.

Po prvi svetovni vojni so hra
nilnice in posojilnice delovale 
pri Devici Mariji na Jezeru 
(Prevalje), na Ravnah (H ranil
nica in posojilnica za Mežiško 
dolino), v Mežici in Črni. Ker 
so imele kmečki značaj, so si 
delavci v dvajsetih letih ustano
vili svojo posojilnico.

Pom oč so dajali svojim čla
nom, ki so bili v večini delavci. 
Na Prevaljah so 11. 5. 1924 us
tanovili »D elavsko-km ečko 
hranilnico in posojilnico za 
Mežiško dolino« (zadruga z 
om ejenim  jam stvom ). Na Rav
nah pa so leta 1929 ustanovili 
»Ljudsko posojilnico za M ežiš
ko dolino« (zadruga z om eje
nim jam stvom  ). Njeni člani so 
bili v večini delavci. Kot akti ven 
član v nadzornem  odboru je  de
loval tudi Prežihov Voranc, ki 
je  bil takrat uradnik v železar
ni Ravne. Posojilnica je  imela 
nekaj hranilnih vlog, večji del 
pa posojilo od Zveze slovens
kih zadrug v Ljubljani. 
Posojilnici na Prevaljah in na 
Ravnah sta bili likvidirani leta 
1947.

V času med obem a vojnam a 
je  bila na Prevaljah ustanovlje
na še kreditna zadruga- »Za
druga državnih službenika za 
nabavku kredita« (zadruga z 
om ejeno zavezo). Med nemško 
okupacijo je  na Prevaljah delo
vala podružnica M estne hranil
nice Velikovec® Verjetno pa so 
bile njene podružnice tudi v 
Črni, Mežici in na Ravnah.

Večina posojilnic in hranil
nic je  delovala do leta 1947, do 
likvidacije vseh. Mežiška doli
na je  v bančnem  poslovanju po
stala vezana na banko v Slovenj 
Gradcu. T u je  bila 1. 12. 1947 
ustanovljena podružnica Na
rodne banke FLRJ. 1957 posta
ne podružnica K omunalne 
banke M aribor in 1960 sam o
stojna K om unalna banka Slo- 
v en jG radec  za obm očje obči
ne. Ze naslednje leto prične de
lovati kot Kom unalna banka za 
celo krajino, kjer im a svoje eks
poziture in agencije. Leta 1965 
je  prišla v organizacijsko m re
žo Kreditne banke Celje, ki je  
pokrivala območje Mežiške do

line do leta 1971. Takrat posta
ne banka v Slovenj Gradcu po
družnica Ljubljanske banke. 1.
I. 1978 prične delovati kot Te
m eljna koroška banka.

Na Prevaljah je  delovala po
družnica N arodne banke FLRJ 
od 26. 6. 1950 do 9. 12. 1955 za 
obm očje občine. Dolgoročno 
kreditiranjeje potekalo prek In- 
vest banke Maribor. 10. 12. 
1955 je  postala podružnica Ko
m unalne banke M aribor do 30.
II. 1960, ko je  pričela poslovati 
kot občinska Komunalna ban
ka. 23. 4. 1961 je  tu pričela po
slovati ekspozitura N arodne 
banke FLRJ. Isto leto se je  for
m irala tudi služba družbenega 
knjigovodstva, kije bilakasneje 
skupaj z ekspozituro prestavlje
na na Ravne. SDK so formirali 
iz družbenih evidenc podružni
ce K om unalne banke Maribor. 
Leta 1965 preide v okvir Kredit
ne banke Celje in 1971 k Lju
bljanski banki.

Bančno mrežo so v dolini pri
čeli razvijati v šestdesetih letih. 
Leta 1966 sta bili ustanovljeni 
ekspozitura na Ravnah in v M e
žici, leta 1974 prične poslovati 
agencija v Črni in 1978 še agen
cija na Javorniku na Ravnah na 
Koroškem .

Tudi kmetijske zadruge so se 
po drugi vojni ukvarjale s hra
nilno službo in na tak način 
pom agale kmetom pri posodo
bitvi kmetij. Ustanavljale so 
kreditne odseke: v Mežici (2.3.
1948), Kotljah (6.11.1948), Pre
valjah (18. 11. 1948), Ravnah 
(8. 12. 1948) in v Črni (29. 3.
1949).

Leta 1971 je  bila ustanovlje
na Koroška zadružna hranilni
ca, enota Prevalje, ki v okviru 
kmetijske zadruge opravlja hra
nilno kreditno službo še danes. 
Njeno poslovanje je  nam enje
no predvsem  km etom  koope
rantom  za izboljševanje in iz
popolnjevanje kmečkega obra
ta .4

V sedem desetih letih je  ban
ka pričela skrbeti za vzgojo m la
dih varčevalcev, zato je na os
novnih šolah ustanavljala šols
ke hranilnice. Danes im^jo šol
ske hranilnice na osnovni šoli 
v Črni (1973), OŠ Prežihovega 
Voranca (1974), OŠ Prevalje 
(1976), OŠ v Mežici (1977), OŠ 
Javornik-R avne (1977). Šolsko 
hranilnico imata tudi vzgojno- 
varstveni zavod Ravne na Ko
roškem (1985) in OŠ s prilago
jenim  program om  Ravne na 
Kor. (1988).

V poslovanju s prebivalci je  
banka v sedem desetih letih pri
čela s prizadevanjem usm er
janja osebnih dohodkov prek 
bančnih knjižic, že konec se
dem desetih let pa se uveljavlja
jo  tekoči računi, ki so danes ze
lo razširjeni.
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Priti v Tatre pomeni srečati se 
z najrazličnejšimi barvami ka
menin, cvetja, voda, pa tudi zra
ka, ki se po dežju bohoti v mav
ričnih barvah. Tatre so drugač
ne od naših čudovitih Alp. Bele 
barve skal, ki jih srečamo v Ju
lijskih ter Kamniško-Savinjskih 
Alpah in Karavankah, zamenja
jo temno zelene, sive in črne ska
le, ko se po nebu pode grozeči 
oblaki. Ko pa sije sonce, je vse 
rumeno in svetlo zeleno. Barve 
popestrijo in olepšujejo Tatre. 
So vseh mogočih odtenkov gle
de na svetlobo in bogato rastli
nje. Planinci se radi vračajo v to 
morje lesketajočih se barv v le
pem, sončnem vremenu. Groze
če črne skale ob nevihtah je treba 
doživeti, saj čas ohrani le lepoto, 
ki je svojstvena in kot nevidna 
sila vleče, da se pozabi neprijet
nosti, ki takšne podvige sprem
ljajo.

Opisal bom občutke, poti, ras
tline in vrhove, ki so se mi naj
bolj vtisnili v spomin, ko sem ob 
različnih priložnostih obiskoval 
ta biser narave. Začelo seje pred 
dvema letoma, ko sem se podal 
na pot skupaj s prijatelji iz Ko
pra, ki so organizirali prelep iz
let. Že takrat sem sklenil, da se 
bom v ta čudoviti svet še vračal.

Kar je za naše Alpe Triglav, je 
za Tatre Gerlachovsky štit, 2655 
metrov visoki vrh. Kot se Triglav 
v Julijcih mogočno dviga nad os
tale očake, se v Tatrah Gerlachov 
sky štit kaže v vsej veličini. Samo 
pravi kraj je treba izbrati za opa
zovanje. Od jutra do večera se 
obarva z vsemi mogočimi barva
mi. Pred sončnim vzhodom je 
temen, skoraj črn. Sive in tem
no zelene barve ga oblijejo, ko je 
oblačno ali dežuje. Svetlo zelen 
in rumen je ob lepem vremenu.

Iz Poprada, kjer smo stanova
li, je bil ob lepem vremenu, ko 
tudi ni bilo nesnage v zraku, ču
dovit pogled na celotno pogorje 
Visokih Tater. Posebej je izsto
pal Gerlach. Jasno je kazal, kdo 
je prvi. Mogočna piramida, ki jo 
je skozi tisočletja izdolbla in raz
jedla erozija, daje občutek spoš
tovanja in zaskrbljenosti. Ven
dar je zaradi svojega ponosa kri
vičen do ostalih vrhov. Narava 
mu je bila premalo naklonjena 
in ni vse lepote pustila na njem. 
VTatrah je mnogo čudovitih go
ra in vrhov, ki so izredno lepi. 
So pa nižji in zato »izgubljajo 
vrednost«. Obiskovalci najbolj 
občudujejo Gerlachovsky štit. 
Posebno draž pa mu dajejo ne- 
markirane poti in je potreben vz
pon z vodniki, ki vodijo planin
ce na vrh, navadno od Sliezske- 
ga doma.

Gerlachovsky štit ima zanimi
vo in pestro zgodovino. Ime je 
dobil po naselju Gerlachov, kjer 
je v 13. stoletju zgradil svoj dvo
rec vitez Gerlach. Slovaški so 
vladali tudi močni gospodarji in 
vrh je nosil njihova imena. V ča
su avstroogrske vladavine se je 
imenoval Franc Jožefov vrh, po 
drugi svetovni vojni je dobil ime 
po generalisimu Stalinu. Slovaš
ki znanec in prijatelj mi je dejal.

m

T A T R E
Jože Žunec

da upa, da bo sedaj svoje staro 
ime obdržal.

Povzpeti se v lepem vremenu 
v zapadnem delu Visokih Tater 
na impozantni 2494 metrov vi
soki Krivan je enkratno doživet
je. Če je Gerlachovsky štit naj
višji, je Krivan najbolj priljub
ljen. Svoje mesto je našel v slo
vaški himni, je ponos Slovakov. 
Mnoge legende ga opevajo.

Vzpon smo začeli pri štrbs- 
kem plesu, kije na 1350 m nad
morske višine. Plešo pomeni je
zero. Razen po lepem jezeru je 
kraj poznan tudi po zimsko
športnem turizmu. Pot se vije 
med gozdovi in livadami, ki so 
posejane s cvetjem različnih 
barv. Do Jamskega plesa (jeze
ra), ki je  le sto metrov višje, gre 
hitro in niti oznojil se nisem. 
Pred jezerom pot zavije navkre
ber. Je urejena, korak kljub vz
penjanju ni težak. Povedati mo
ram, da so vse markirane poti v 
Tatrah skoraj tlakovane, zato se 
hodi brez nabadanja na neureje
nem kamenju in skalah. Prepo
vedano je zapustiti urejene steze; 
za to skrbi množica čuvajev. Le 
vzpon na Daxnerovo sedlo pred 
Krivanom gre po razmetanih 
skalah. Še malo po grebenu in 
že smo bili na legendarnem vr
hu.

Z vrha je enkraten razgled. 
Krivan je stražar na zapadu Vi
sokih Tater. Je opozorilo vsem, 
ki mislijo, da mali slovaški na
rod ni sposoben ohraniti svoje 
svobode. Zgodovina govori dru
gače in Slovaki so ponosni na 
svojo goro, čuvaja njihove prvo
bitnosti.

Vzpon na mejno goro, 2499 
visoki Rysy, je bil novo doživet
je zaradi njene lepote, zaradi ne
vihte, ki nas je spremljala, pa tu
di na meji ni bilo vojakov, mili
ce in carinikov. Vse gore v Ta
trah so lepe, na Rysy pa imam 
kljub slabemu vremenu najlepše 
spomine.

Jutranje sonce je napovedova
lo lepo vreme, barve mogočne
ga skalovja so bile vesele in sve
tle, prevladovali sta rumena in 
rumeno zelena. Odtenek je daja
lo močno jutranje sonce. Mnogo 
vode je bilo ob poti. Potoki so 
prijetno žuboreli. Jezera so mi
rovala, pravkar so se prebujala. 
Ozračje je bilo mirno. Nič ni ka
zalo, da bi se vreme lahko po
slabšalo.

Pod velikim balvanom, ki se 
imenuje Hincova skala, seje ne
nadoma stemnilo. Svetle barve, 
ki so prej krasile skalovje, so po
stale temne, črne in neprijazne. 
V daljavi je  treskalo. Postal sem 
nemiren. Kako bo šele na grebe
nu in na vrhu? Temni, kopasti

oblaki so se podili po nebu in 
zakrivali sonce.

Koča, najvišja v Visokih Ta
trah, se imenuje »Pod Rysmi« 
in je  na nadmorski višini 2250 m. 
Nisem se ustavljal, zato sem bil 
kmalu na sedlu Vaha. še  bolj se 
je  stemnilo. Pogosteje je  treska
lo. še  čisto malo po grebenu in 
že bom na vrhu, sem razmišljal. 
Bo varno? Grebenske poti so ze
lo nevarne, ko se bliža nevihta.

Večina se je  vrnila. Nekateri 
smo se odločili in pospešeno 
krenili na vrh. Ko sem že bil na 
vrhu, je  še vedno grmelo tam ne
kje na Poljskem.

Z vrha sem opazoval črne ska
le okoliških gora, med katerimi 
so se v daljavi bliskale svetle 
strele preko ozkih grebenov. 
Grozeča brezna so blažila valu
joča gorska očesa, jezera.

Nasproti, roko bi stegnil in bi 
jo  dosegel, je  ena najveličastnej

ših gora Visokih Tater, Vysoka 
(2560 metrov). Pravijo, da je to 
gora za hrabre, krasijo jo  črne in 
navpične skale. Leži med tremi 
dolinami: Češko, Rumanovo in 
Dračevo dolino. Vse tri imajo 
svoja jezerca, pravzaprav večje- 
zerc. Skoda, zaradi vremena se 
je  bilo vzponu treba odpovedati. 
Bil sem jezen. Črno in divje ska
lovje je grozilo. Strma, mogočna 
gmota je bila neprijazna, toda va
bila je. Pa kdaj drugič!

Kmalu sem bil spet pri koči. 
Dež je bil, kot da so se odprle 
nebeške zapornice. Debele kap
lje so mi polzele po obrazu, si
lile v nezaščitene dele na glavi. 
Skrbno sem se zavil, slišal sem le 
šumenje, ki gaje povzročil leden 
dež, ko je padal na površnik.

V jezerca ob poti so se zlivali 
hudourniki, ki so hitro narašča
li zaradi izredno močnega nali
va. Sive, črne in temno zelene 
barve so delovale veličastno in 
ukazujoče. Mogočno skalovje 
m eje  vznemiijalo, vse je spomi
njalo na neki daljni, nezemeljski 
svet. Temno zelene, z mahom 
porasle skale so postale neprijaz
na kot led spolzka ploskev. Ne
previden korak bi lahko postal 
usoden.

Nehalo je deževati, ko sem 
prišel do gorskega hotela »Kap. 
Moravka« (1494 m), ki leži ob 
Popradskem jezeru. Mimo teče 
Hincov potok, ki se začne v zgor
njem delu ene največjih in naj
hladnejših tatranskih dolin v 
Mengusovski dolini. V zgor
njem delu doline je Veliko Hin- 
covo jezero.

Preoblekel sem se. Na poti 
proti štrbskem u plesu sem si 
ogledal spominsko pokopališče, 
ki je  na drugi strani jezera in iz
redno lepo urejeno. Na njem so 
tudi spominska obeležja češko
slovaških alpinistov in planin
cev, ki so se ponesrečili v naših 
gorah.

Če ni šlo na Vysoko, pa se je 
posrečilo na mnogo pristopnejšo 
Vychodno Visoko, ki ima 2428 
metrov. Izhodišče za vzpon je pri 
gorskem hotelu Sliezsky dom, ki

je na nadmorski višini 1670 me
trov. Do hotela smo prišli iz Ta- 
transke Polianke preko prelaza 
Velky Križny kopec. Pot se nato 
vije ob Velickem potoku in ob 
istoimenskem jezeru je hotel. 
Začno se serpentine proti previs
nim mokrim skalam, ki se ime
nujejo Večny dažd (večni dež). 
Pot je  zelo slikovita, saj je  na 
desni pogled na mogočne Gra- 
natove stene, na levi pa na masiv 
Gerlachovskega štita. Dno doli
ne je travnato. Na koncu doline 
se začno serpentine, ki se vijejo 
po melišču, kjer je  včasih še po
zno v poletje sneg. Pridemo do 
sedla Polski hreben, kije na nad
morski višini 2200 metrov, še  
malo hoje po grebenu čez manj
še pragove in že smo na vrhu.

Jezerca  v v isok ogorsk i dolini v Tatrah
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Tatre, brez dvom a so  lahko p o n o sn e  na svoje  s ten e

Splačalo se je. Z vrha je enkra
ten in nepozaben pogled na je
zera, ki so severno in vzhodno 
od gore. Pogled na drugo stran 
pa se zaustavi na mogočnem 
Gerlachovskem štitu.

Na potepanjih po Tatrah so bi
li dnevi, sončni in svetli, ko sem 
užival ob gledanju cvetlic, ki bo
gato krase pokrajino. Sinjino ne
ba so v lepem vremenu prenaša
le med poti in skalovje rogljaste 
temno modre in grozdaste mo
dre zlatičnice. Nebeška barva mi 
je  pričarala raj na zemlji, mir in 
blaženost duše. Modrino je še 
posebej poudaril zapozneli svišč 
z velikimi zvonastimi cvetovi. 
Občutil sem nepopisno lepoto 
barvnih odtenkov, ki so bili v 
jutranji rosi nekako slavnostni, 
igrivo nagajivi v soncu in skriv
nostni ob neurju. Čutil sem ti
ho in nežno zvonjenje, ki me 
je dvignilo visoko nad vso um a
zanostjo sodobne urbane pokra
jine.

Sviščevke imajo rade neap- 
nenčasta tla, so različnih oblik 
in se prečudovito vraščajo v ne
pokvarjeno naravo. Spominčice 
samo dopolnijo, kar manjka 
sviščevkam. Imel sem srečo, da 
sem videl cel travnik modro pre
litih barv, ki so bile videti kot 
svojevrstno jezerce, valujoče v 
vetru.

V nižjih predelih so se z m o
dro vijoličasto barvo bohotile us- 
tnatice. Višje, med skalnimi raz
pokami sem našel čmobinovke, 
ki so bile svetlo modre do vijo
ličasto modrih barv. Ob njih so 
gospodovalno kraljevale zvonč
nice, modre barve z rahlim vijo
ličastim odtenkom.

V Tatrah sem videl precej si
nje obarvanega cvetja, čutil nje
gov dih in veselje, dostojanstvo 
in neminljivost lepote v toplih in 
sončnih dneh poletja.

Lilijevke so delovale modro 
kot žlahtni rudniki, kjer dragoce
na kovina leži na površju, samo 
pobrati jo  je treba. Zlato rume
no cvetje pa umre, če ga odtr
gaš. Nečloveško in surovo je tak
šno dejanje, škoda, da v avgus
tu ne cveti pogačica, dopolnila bi

zlato žilo lilijevk. So pa rožnice 
s svojevrstno obliko in rumeno 
barvo cvetov ter rjavimi plodovi 
popestrile in olepšale v soncu si
joče rum eno zelene barve skalo
vja. Metuljnice so samo dopolni
le barvito preprogo s presenetlji
vo oblikovanimi cvetovi in so vz
budile v popotniku neizrekljivo 
spoštovanje do narave.

Drobne rum ene vijolice so se 
mi zdele prebarvane. Navajen 
sem modre barve vijolic. Neka
tere so še bile modre, pa tudi 
bele. Lepa stvaritev narave je bi
la prava paša za oči. Jutranja ro
sa jim  je dala svojstven lesk. V 
kapljicah rose so se zbirali son
čni žarki. Zdelo se mi je, da sem 
videl lesketajoče se oči majhnih 
živalic. Kdor enkrat spozna gor
sko lepoto narave, se ji več ne 
more odpovedati. Mnogi so pri
krajšani, ker ne vedo, kakšno 
moč imajo gorske cvetlice v ju 
tranjem soncu.

Velecvetni naprstec z rum eni
mi cvetovi in nevejnim visokim 
steblom me vedno razveseli, ko 
ga opazim. Lepa rastlina, ki je 
zelo razširjena. Če jo utrgaš, hi
tro uvene. Pa kaj to pišem, gors
ko cvetje se ne trga!

V okolju Karpatov se mi je 
grint s svojo glavico predstavil 
kot lepa naravna skulptura. Bil 
je  vzvišen in se ni zmenil za 
obiskovalce, kot bi se zavedal 
svoje veličine. Od daleč mu je 
bil podoben enoglavi svinjak, ki 
pa tega grdega imena ne zasluži. 
Kdo se je tako poigra! z njego
vim imenom? Skržolice so se 
zdele kot nekakšna dopolnitev 
obema.

Rdeči cvetovi kukavičevk so 
samevali med moijem drugih 
cvetlic. Njihova doba cvetenja se 
je bližala koncu. Bilo pa je  več 
rdeče obarvanih klinčnic, ki so 
me vedno privlačevale zaradi 
različkov in imele name neko 
posebno moč. Zadnje rdeče 
obarvane metuljnice so me pose
bej osrečile, saj so s svojo barvo 
dopolnjevale floro in jo  naredile 
bogatejšo. Rdečemu barvilu je 
dajal ton tudi pečnik. Ponudba 
rdečih cvetov je bila v avgustu v

Tatrah slabša kot rumenih in 
modrih, zato je  bil dobrodošel 
tudi grintavec, čeprav je imel 
skromne cvetove. Nebirovke s 
široko jajčastimi koški, med to 
vrsto spadajo tudi razni asati, so 
dajale posebno draž. Morda tudi 
zato, ker se znajo braniti pred 
vsiljivimi obiskovalci. Tudi radi- 
čevke, ki so često spremljevalke 
asatov, so domovale v višinah do 
dveh kilometrov.

Belo živorodno dresen sem 
našel na vseh višinah, le v snegu 
ne. Nenavadno je to cvetje, iz- 
gleda nežno, pa prenese vse spre
membe visokogorja v poz
nem poletju. Včasih so cvetovi 
tudi rdeči. Njene spremljevalke 
so bele klinčnice, ki so zelo po
živele kamnite Tatre, jim  dale 
vtis nežnosti. Omenim naj ob tej 
priložnosti, da lepo slovensko 
ljudsko ime klinček pove veliko 
tistemu, ki še razume preprosto 
govorico naših dedov in babic, 
ki so živeli v hišah, kritih s sla
mo. Debelolistna komulica in 
močvirska samoperka sta pola
gali belo cvetje v raznobarvno 
odejo. Prva v visokogorju, druga 
pa nižje, kjer je  dovolj vlage. 
Že ime pove, da ljubi močvirja. 
Vode pa je v Tatrah v obilici. V 
apnencu Biljanskih Tater, ki niso 
obarvane, temveč so bele kot na
še Alpe, je  homulico zamenjal 
kamnokreč. Rad se postavlja ob 
snegu, zato mu tudi možatosti 
ne manjka.

Kimajoči cvetovi metuljnic so 
mi med potepanjem po Tatrah 
potrjevali, da sem bil na pravi 
stezi. Metuljnice popotnika niko 
li ne zasedajo, vedno ga pošljejo 
v lepoto s cvetjem prekritega go
rovja.

Nepozaben vtis so name na
redile orjaške jaščarice. škoda, 
dajih  mimoidoči niso puščali na 
miru. Surove rane, ki sojih  ime
le, so kazale na človeško zlobo.

Lepo cvetje navadne smetlike, 
nežno bele barve, ima pravza
prav nenavadno in za njen videz 
neprimerno ime; ne vem, zakaj 
ga je dobila. Podobno krivično 
je za raznolistno lakoto, pa skal
no špajko! Planica ali očnica ima

pravo ime, kije odsev njene biti. 
Čeprav raste v Karpatih, kamor 
spadajo tudi Tatre, je žal nisem 
opazil. Postala je  zelo previdna. 
Že ve, zakaj! Tudi bodeči neži 
ime odgovarja, lepo se vrašča v 
skalnata pobočja in osušene tra
te, kjer je najrajši. Spet so se po
javile vsiljive klinčnice, vendar 
rumeno zeleno obarvane z rjav
kastimi odtenki.

Cepetuljka iz vrst kukavičevk 
z rumeno zelenimi cvetovi je 
značilna rastlina Visokih Tater. 
Rada je le nad dvatisoč metrov 
visoko, zato je med planinci ze
lo cenjena. Zasluži posebno po
zornost, čeprav ima male, nedi- 
šeče cvetove; kljubuje vsem vre
menskim neugodnostim.

V Belijanskih Tatrah, ki so ap
nenčaste sestave, smo si ogleda
li tudi podzemeljsko jam o, ki se 
imenuje Belianska jaskyna. Je 
300 metrov globoko brezno z je- 
zerci. Za obiskovalce sta urejena 
dva kilometra poti, ki ima 120 
metrov višinske razlike. Najvišja 
točka jam e je na 1002 metrih 
nadmorske višine. Sestavljajo jo 
stare kamenine in apnenec, zato 
je  v njej obilo kapnikov, ki ima
jo različne oblike in imena: Ja- 
nošik (slovaški ljudski junak) na 
skali, kraljica z otrokom, mnogo 
je lepih stebrov in podobnega. 
Ni sicer tako lepa kot naša Po
stojnska jama, vendar je v njej 
mnogo izvirnega.

Ravan okoli Ždiara, naselja s 
svojevrstno arhitekturo, je  bila 
vsa v rumeni barvi. Nizke lese
ne hišice se posrečeno skladajo 
z zanimivo pokrajino, od koder 
je  lep pogled na najvišja vrhova 
Belijanskih Tater na Ždiarska vi- 
dla (2146 m) in Havran 
(2152 m). Nad rum eno preprogo 
so se kot v pravljici kazale lese
ne hišice, daleč na obzorju pod 
modrim nebom pa smo videli 
skalnato pogorje, kije bilo v bar
vi naših Alp. Mir in idiličnost 
pokrajine sta porok, da se bom 
sam še vrnil. Tegobe modernega 
časa ostanejo vsaj za nekaj časa 
v ozadju ob uživanju, ki ga daje 
takšna pomirjajoča pokrajina.

Skladi sk a l v Tatrah
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blo, prosil, skopal še globlji ja
rek, ga prekril z debelimi vejami 
-  nič ni pomagalo, avtomobili
zem je šel neusmiljeno naprej. 
Jurij je  obupal nad svojim de
lom. Danes se ga spominjamo, 
saj je bil prvi pobudnik za ohra
nitev čistega in zdravega okolja 

* na Naravskem travniku, kjer je  
zdaj podoba čisto drugačna.

Čez sredino travnika pelje raz- 
vožena široka cesta z globokimi 
brazdami, vdrtinami težkih vozil 
in traktorjev. Na desni in levi 
pomožno cestišče, vozi se tudi 
po travi -  prave dirke motokro
sa. Ob deževju blato in voda, ob 
suhem vremenu avtomobili dvi
gajo prah visoko nad drevesa. 
Tekmujejo, kdo ima močnejši 
glas in stroj.

Poleti je  ob sobotah in nede
ljah življenje na travniku zelo 
razgibano. Do 40 avtomobilov 
stoji v travi in pod grmi, ob njih 
so razprostrte odeje, mize s stoli, 
na kuriščih se pečejo razne do
brote. Sprostitev in življenje v 
naravi je  zdravo in potrebno vsa
komur, a s tem ne smemo ško
diti naravi. Za sabo moramo po
čistiti in odnesti vse, kar smo pri
nesli. Tako omogočimo tistim, 
ki pridejo za nami, da najdejo 
naravo čisto, kot smo jo mi. A 
če si v ponedeljek ogledamo po
sledice sobot in nedelj, nam za
stane dih. Ostanki kurišč, okrog 
njih vse mogoče škatle, papir, 
konzerve, ostanki jedil, stekleni
ce, embalaža in še in še. G rm o
vje se je  spremenilo v latrino in 
odlagališče za staro posodo in 
drugo ropotijo. Takšno je danes 
stanje na Naravskem travniku, 
nekoč imenovanem »okno Urš
lje gore.« Zd^j tu ni več slišati 
ptičjih koncertov, ni več srnjadi, 
zajcev niti ujed.

Planinci, ki hodite od tu na 
Uršljo goro, vsi tisti, ki si želite 
sprostitve ob prostem času na 
tem travniku, bodite obzirni do 
naše narave! Očuvajmo jo  čisto, 
povrnimo našemu Naravskemu 
travniku vsaj malo nekdanje sa
motnosti, mikavnosti in zelene 
barve trave, da bi se sem vrnilo 
nekdanje življenje.

Srečni so ljudje, ki živijo v teh 
krajih. Nimajo vsega, kar nudi 
visoko razvit svet, imajo pa mir 
in sprostitev, ki pretehta darove 
modem e dobe. Če so to sploh 
darila, če ni to slovo od pisanih 
krajin, kjer prevladuje zelena 
barva.

Kdor nima večjih planinskih 
podvigov za cilj, naj gre na 
Predne Solisko, 2093 metrov vi
soko goro, ki se dviga tik nad 
štrbskim plesom. Pod vrhom je 
lepa koča, kjer je  prav prijetno ob 
lepem vremenu. Vzpon je lahek 
in ga lahko opravi vsakdo. Raz
gled pa je v nasprotnem vzponu, 
na vzhodu se dvigajo očaki Viso
kih Tater, na zapadu domuje 
Krivan, na jugu pa se odpre ce
lotna Podtatranska kotlina.

Zapadne Tatre loči od Visokih 
Tater Koprova dolina. V popreč
ju  so Zapadne Tatre za 300 m 
nižje kot Visoke Tatre, vendar 
imajo mnogo dvatisočakov. Naj
višji vrhovi so skoraj v celoti po
vezani z markiranimi in nadela

nimi potmi, razen Liptovske Ko- 
py, ki so del Tatranskega narod
nega parka, kot so tudi celotne 
Visoke in Belianske Tatre. Zapa
dne Tatre so zelo primerne za 
povprečnega hribolazca. Po le
poti pa ne zaostajajo za Visoki
mi Tatrami.

Najvišji vrh v Zapadnih Tat
rah je Byston (2248 m). Dosto
pen je  brez večjih tehničnih pro
blemov po začetku poti v isto
imenski dolini. Pot se nadaljuje 
navzgor po pobočju in grebenu. 
Levo se vidi Bystre plešo, majh
no jezerce. še  nekaj poti vodi na 
ta vrh. Bolj značilna kot Bystra 
je skupina Rohače, kamor šteje
mo zelo lepa vrha Ostry Rohač 
(2084 m) in Plačlive (2126 m). 
Zelo lep vzpon je iz Smutne do
line. Pokrajina je  zelo slikovita, 
več manjših jezerc pa jo  še do
datno poživi. Omeniti velja, da 
so v Zapadnih Tatrah tudi izred
no lepe podzemeljske jam ejcot 
Demanovska ladova jaskvna* pa 
Demanovska jaskyna, ki prese

nečajo z arhitekturo, ki jo  je us
tvarila narava, največji umetnik. 
Človek se ji s stvaritvami le od 
daleč približuje in je ne bo nikoli 
dosegel.

Že ime pove, da se Nizke Ta
tre ne morejo kosati po višini s 
svojimi sorodniki. So pa lepe, 
blage in primerne za izlete, pa 
tudi tri vrhove imajo nad 2000 
metri, ki niso čisto nedolžni. 
Najvišji je Dumbier (2043 m). 
Južna vrata za vzpone na naj
višje vrhove je Bystrianska doli
na in večina se odloči za ta pri
stop, ki je poln lepot.

Med jamami in brezni, ki so 
jih  polne Tatre, je  med najlepši
mi Bystrianska jaskyna, kjer je 
najznačilnejši vodopad, sestav
ljen iz kapnikov, kar predstavlja 
neverjetno umetnino narave.

Tatre niso daleč, so svojevrs
ten biser narave, zato jih  bom še 
obiskal. Iskal bom mir in nepo- 
tvorjeno naravo v hribih, ki mi 
daje novih moči.

VARSTVO OKOLJA

NARAVSKI TRAVNIK -  
UMAZANO OKNO URŠLJE GORE

Franci Telcer

Naravski travnik pod Uršljo 
goro so številni planinci imeno
vali »okno Uršlje gore«, saj se tu 
odpre edinstven pogled na m o
gočno Peco, Olševo in Raduho, 
med katerimi se skrivajo obrisi 
Obilja, Kamniških Alp in v oza
dju Julijcev. Proti jugu se širi 
gozdno bogastvo Smrekovca vse 
do Bele peči in Bukovskega vr
ha. Vmes so doline, globače in 
grabni, javorski, jazbinski in Mr- 
davsov.

Po travniku nekdaj ni bilo ne 
steze ne ceste. Dostop na Goro 
je ob zgornji gozdni meji po ste
zi ali poti, ki je  še danes vidna, 
in se je  priključila na pot na G o
ro pri Naravskem križu, znanem 
že s starih zemljevidov. Od tu na
prej je  vodila tudi cesta za smer 
proti Jelenu in dalje proti Križa
nu. Plot je ločil travnik od steze. 
Če si tod hodil oprezno in tiho, 
si na jasi lahko opazoval druži
ne srnjadi, tudi posamezne gam
se. Ob svitu je  bilo slišati klopot 
velikega petelina, celi koncerti 
ptičjih pevcev so se oglašali v ro
sna jutra. Še tako razvajeno oko 
in uho je bilo prisiljeno postati 
in uživati v gorski samotni nara
vi.

Ob vsakem letnem času je bil 
travnik privlačen in bogat. Viso
ki macesni in velikanske smreke 
so zaprle pot planinskih vetro
vom.

Enkraten je bil pozimi, saj je 
bila včasih snežna odeja visoka 
tudi do dva metra. Posebno ob 
plotu so se nagrmadile snežne 
barikade in zavarovale planins
ko pot. Posamezna velika dreve
sa na travniku so bila podobna 
visokim snežnim stebrom z zna
čilnim pogledom na planinske 
velikane v ozadju. Pomladni

dnevi so bili omamljeni z nasta
jajočim novim življenjem, brste
njem in prebujanjem narave. 
Travnik se je  spremenil v zlate 
preproge trobentic, pomešanih z 
belimi vetrnicami in telohom. 
Ob robovih seje skrival plavi en
cijan, na skalnih predelih rum e
ni ženikelj.

V času jesenskega dežja so se 
mešale zlato rum ene barve. 
Kljub osamljenosti je  travnik ži
vel v vseh letnih časih ter bil za 
občudovalce zanimiv in opazo
vanja vreden.

Kljub načrtu za postavitev 
planinske koče (ki se ni uresni
čil), je  Naravski travnik ohranil 
svojo nedotaknjenost vse do leta 
1960. Takrat so speljali cesto v 
bližino travnika, kmalu pa čez 
njegovo sredino do roba gozda.

Najprej so cesto uporabljali le za 
spravilo lesa, potem pa so se po 
njej začeli voziti fazni turisti in 
si tako krajšali pot na Goro. Nek
danja pot ob plotu je bila kmalu 
opuščena.

Bivši gospodarji Naravske 
kmetije so se odselili in niso več 
skrbeli za košnjo in čistočo na 
travniku, kjer so se začeli pojav
ljati kupi lesa in odpadkov. M no
gim to samovoljno pustošenje in 
uničevanje naravnih lepot ni bilo 
po volji. Prvi seje postavil v bran 
zdaj že pokojni Jurij, zadnji pre
bivalec na Naravskem. Na skraj
nem vstopu na travnik je sprva 
postavil barikado iz vej, a že prvo 
nedeljo so jo  avtomobilisti od
stranili. Postavil je  drugo, moč
nejšo, skopal globok jarek, zopet 
zaman njegov trud. Napisal je  ta
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Z ladjo Sonne po Tihem oceanu
Utrinki z znanstveno raziskovalne odprave

Dr. Ivo Štrucl

Poleti 1989 sem se udeležil 
dvomesečne znanstveno razis
kovalne odprave na Tihem oce
anu, in sicer z nemško razisko
valno ladjo SONNE. Na odpra
vo me je  povabila Philippsova 
univerza iz M arburga ozirom a 
vodja njene odprave profesor 
dr. W erner Tufar.

Ladja nas je  čakala v Val pa- 
raisu, največjem pristanišču Či
la, kam or sem pripotoval z leta
lom preko Frankfurta, Rio de 
Janeira, Sao Paola in Santiaga 
de Chile. Let z boeingom je  tra
jal dvajset ur. Večidel smo leteli 
ponoči, toda Ande smo videli v 
vsej veličini in krasoti, vključno 
z Aconcaguo (6964 m), najviš

jim  vrhom Južne Amerike. Po 
tridnevnem  bivanju v turistič
nem središču Vina del Mar pri 
Valparaisu smo 4. julija odpluli 
proti Velikonočnemu otoku, 
kam or smo prispeli 12. julija. 
Otok je namreč od Valparaisa 
oddaljen preko 3700 km, poto
vali pa sm o s poprečno h itrost
jo  20,5 km na uro.

Velikonočni otok nima pris
tanišča, zato potnike z ladje na 
otok še vedno prevažajo z lah
kimi čolni, kar pa je  ob slabem 
vrem enu ali razburkanem  m or
ju  prava avantura. Tako je  bilo 
tudi ob našem prihodu. Na pre
voz smo čakali ves dan, in ko 
smo se končno proti večeru le 
lahko izkrcali, tistega dne za
radi razbesnelega morja nismo 
mogli nazaj na ladjo. Tudi ob 
sicer m irnem  m orju je  butanje 
valov ob obalne čeri tako m oč
no, d a je  za upravljanje čolnov 
treba precej spretnosti in izku
šenj.

D omače ime za otok je  Rapa 
Nui. Odkril ga je  nizozemski 
admiral Jakob Roggeveen na 
velikonočno nedeljo leta 1722 
in je  otok zato tudi tako im eno

val. Ker pripada od leta 1888 
Čilu J e  njegovo uradno ime Isle 
de Pascua. Otok je velik 165 
km2. Klima je  subtropska, po
prečna letna tem peratura znaša 
21°C, dežuje pa čez celo leto 
(1150 mm), toda redkokdaj v 
daljših nalivih.

Otok je  postal svetovno znan 
po več metrov visokih kipih, 
im enovani Moai, ki strmijo 
prostodušno v daljavo in ne ra
zodevajo ničesar o svojem na
m enu ali poreklu. Kipi so izkle
sani iz bazaltnega tufa in so raz
treseni po celem otoku. Naj višji 
meri 9,8 m, največji postavljeni 
kip pa tehta  82 ton. Na otoku 
je  le eno naselje, to je  Hanga

Roa, ki pa je  zelo razvlečeno in 
brez urejenih, kaj šele asfaltira
nih cestišč. Odkar imajo letališ
če, ima Velikonočni otok redno 
letalsko zvezo s Santiagom de 
Chile in Tahitijem, pred tem pa 
je  veljal za najbolj osam ljen 
otok sredi Tihega oceana. Otok 
je  poraščen s travo, tu in tam 
tudi z nizkim grmičevjem. Na 
obm očju Hanga Roa so nasadi
li palme, fikuse in druge sub
tropske rastline, tu  in tam  pa so 
tudi pogozdili manjša območja 
z evkaliptusi.

Velikonočni otok je  vulkans
kega porekla in sestoji v glav
nem  iz bazaltne lave in piro- 
klastičnih kamenin -  tufov in 
vulkanskih breč. Morje okoli 
njega je  globoko 1800-2000 m. 
Na otoku so trije ugasli vulkani: 
Terevaka (511 m), Poike (370 
m ) in Rano Kao (350 m) ter še 
cela vrsta manjših vulkanskih 
stožcev.

Naš cilj pa ni bil Velikonoč
ni otok, temveč 800 km oddalje
ni Vzhodni tihooceanski gre
ben ozirom a Albatroško gorov
je. Ker pa leži to gorovje 2800 m 
pod morsko gladino, smo na

daljnji mesec in pol okrog se
be videli le tem no modro m or
je. V vsem tem času nas je  dva
krat obiskal večji trop kitov ter 
ena ladja, ki pa je  ostala daleč 
na obzorju. Ker je  bila naša po
zornost posvečena m orskem u 
dnu, nas sam ota sredi oceana 
niti ni motila. Ladja je  bila naš 
dom in delovno mesto, za zaba
vo pa tako in tako ni bilo časa. 
Čudoviti, toda obenem  otožni 
so predvsem sončni zahodi sre
di morja. Takrat še najprej po
misliš, kako daleč si od doma, 
vendar danes tudi največje da
ljave ne pomenijo ničesar več. 
Telefon si lahko zavrtel v vsa
kem času in se pogovarjal z do
mačimi, kot da kličeš iz sosed
ne hiše, le cene telefonskega 
pogovora so bile malo preveč 
zasoljene.

Preden se spustim o v večno 
temo morskega dna, pa si po
glejmo še glavne značilnosti la
dje. Zgrajena je  bila leta 1969 
kot prekooceanska predeloval
na ribiška ladja, vendar so jo  le
ta 1977 pregradili v znanstveno 
raziskovalne namene. Dolga je 
86,8 m, široka 14,2 m, njena 
nosilnost pa znaša 2607 BRT.

Ladjo upravlja 26 ljudi, na 
krov pa lahko vzame 22 razisko
valcev in zdravnika. Da ta ne bi 
bil brez dela, ima kot dodatno 
zadolžitev razvijanje barvnih 
filmov. Na naši odpravi smo na 
srečo imeli le enega bolnika, in 
to prav zdravnico, ki smo jo 
morali že prve dni odpeljati na 
Velikonočni otok, od koder je  
potem odletela domov.

Raziskovalna ladja Sonne 
je  zgrajena za raznovrstne raz
iskave, zato je  oprem ljena z la
boratoriji in oprem o za geološ
ke, geofizikalne, geokemične, 
hidrološke, ekološke in biološ
ke raziskave. Velik del oprem e 
dostavljajo s kontejnerji še 
udeleženci posam eznih od-

Eden od štev iln ih  kipov na 
V elik on očn em  otoku

prav. K ladji spada seveda tudi 
m oderno oprem ljen računal
niški center s term inali v vsa
kem laboratoriju in delovnem 
prostoru.

Za raziskovanje morskega 
dna je  ladja nam esto s podm or
nico oprem ljena s tako im eno
vanim OFOS-om (Oceanfloor 
observation system) ozirom a s 
televizijskimi sanm i, na katerih 
so m ontirani video in fotograf
ska kamera, reflektorji in blis- 
kavka, vzorčevalci vode ter 
transponderji navigacijskega 
sistem a za zvezno določevanje 
točnega položaja sani. Pretežen 
del prostora na saneh zavzem a
jo  seveda akum ulatorji. V pra
vem pom enu besede to pravza
prav niti niso sani, saj vleče la
dja to napravo okoli devet m e
trov nad morskim dnom.

Za sistem atično vzorčevanje 
in raziskovanje fizikalno-ke- 
m ičnih lastnosti morske vode 
služi krožni vzorčevalec vode z

Spuščanje OFOS-a na m orsko dno

R aziskovalna ladja S on n e
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Č eljustna grabilnika z vgrajenim  videorekorderjem

dvanajstimi valjastimi posoda
mi z daljinsko krmiljenimi od
piralnimi mehanizmi. Na vzor- 
čevalni napravi je  vgrajena tudi 
m ultisonda, ki omogoča zvez
no merjenje pritiska, hitrosti 
zvoka, prevodnosti vode, vseb
nosti kisika, tem peraturo, pre
pustnosti svetlobe in kalnosti 
ter slanosti vode.

Zelo pom em bnaje seveda tu 
di različna oprem a zajem an je  
vzorcev z morskega dna, ven
dar bi tu  om enil le dve najbolj 
pogosto uporabljeni pripravi, 
to je  čeljustni grabilnik in škra- 
per z verigasto vrečo. Ker je  če
ljustni grabilnik oprem ljen z vi- 
deo-kamero, omogoča siste
matsko in selektivno vzorčeva- 
nje najbolj zanimivih delov 
morskega dna. Z obema napra
vama smo iz globine 2800 m na 
krov dvignili prek deset ton 
vzorcev rude, bazalta in sedi
mentov iz 16 km dolgega odse
ka centralnega jarka Vzhodne
ga tihooceanskega grebena. 
M arsikdo se bo seveda spraše
val, zakaj takšno zanim anje raz
iskovalcev za podm orska go
rovja ali morska dna, ki so 2800 
m in več globoka.

Nameni in cilji so zelo različ
ni, toda vsi imajo nekaj skupne
ga, in sicer željo po razkrivanju 
neznanega in novih spoznanj o 
razvoju, sestavi in bodočnosti 
našega planeta. Naša odprava z 
delovnim naslovom OLGA (to 
je  kratica, ki pomeni: Ozeani-

sche Lagerstiitten-Geologisch 
-M ineralogische Analyse) s ije  
zastavila za cilj raziskati sulfi- 
dna nahajališča železove, ba
krove in cinkove rude na m ors
kem dnu. Na obm očju Vzhod
nega tihooceanskega grebena 
je  njihov nastanek povezan z 
vročimi hidroterm alnim i vrelci 
ozirom a črnimi dimniki (Black 
smokers). Ti pa so povezani s 
tektonskimi in vulkanskimi 
procesi. Raziskano obm očje le
ži namreč ob tektonskem  šivu 
dveh velikih plošč, pacifiško in 
Nazca ploščo, ki se prav na tem 
obm očju razm erom a hitro raz
mikata, in sicer okoli 18 cm na 
leto. Zato je morsko dno Vzho
dnega tihooceanskega grebena 
tudi zelo razgibano, razpokano 
ter prekrito z ogrom nim i nako
pičenji bazaltne lave.

H idroterm alni vrelci so obo
gateni s kalcijem, silicijem, že
lezom, m anganom , bakrom, 
cinkom in drugimi pozitivno 
naelektrenimi ioni. Kakor hitro 
pride kisla hidroterm alna raz
topina v stik z (1 ,8 -290  mrzlo 
alkalno morsko vodo, se na kra
ju  sam em  izločajo železovi, 
cinkovi in bakrovi sulfidi. O d
tod tudi črna barva dimnikov 
ozirom a ime »black smokers« 
ter stalagm itom  podobna obli
ka rudnih stebrov. Pri norm al
nem atm osferskem pritisku bi 
3 5 0 t  vroča voda ob izstopu iz 
razpoke seveda takoj izhlapela, 
podobno, kot se to dogaja z gej-

ziri; pri visokih pritiskih, kakrš
ni vladajo na globini 2800 m, 
pa ostaja voda tekoča. Na podo
ben način si lahko predstavlja
mo tudi nastanek železovih na
hajališč na Hamunovem vrhu, 
toda to je bilo pred več kot šti
risto milijoni leti.

H idroterm alni vrelci na m or
skem dnu  pa niso pom em bni 
in zanimivi le z vidika nastanka 
sulfidnih in oksidnih orude- 
nenj, pom em bno vlogo igrajo 
tudi pri razvoju nenavadne glo
bokom orske favne, ki uspeva tu 
v večni temi. Najbolj čudni so 
do tri m etre dolgi, v šopih na
kopičeni cevasti črvi. Okoli vro
čih vrelcev in sulfidnih stebrov 
pa najdem o tudi še celo vrsto 
drugih živali, in to v velikih 
m nožinah, zlasti: morske ve- 
ternice, rakovice, školjke, m or
ske lilije, ribe, meduze, kačje 
repe in kolobarnike. Ta življe
njska skupnost je  avtarkična in 
popolnom a neodvisnaod sonč
ne energije. Hrani se s plankto
nom  in bakterijami, ki energijo 
za svoj razvoj črpajo iz kemič
nih snovi hidroterm alnih izvi
rov. Območja brez h idroter
m alnih izvirov pa so prave puš
čave, kjer le tu in tam vidimo 
kakšno posam ično morsko lili
jo  ali izgubljeno ribico.

To pa še daleč ni vse, kar nam 
je  odprava razkrila. Precej zani
mivih rezultatov pričakujemo 
še iz podrobnih kemičnih, m i
kroskopskih, rentgenskih in bi
oloških preiskav tako rudnih in 
kam eninskih vzorcev kakor 
vzorcev vode in različnih pri
merkov globokom orskega ži
valskega sveta.

otok, kjer sem dvodnevni po
čitek za posadko izkoristil za 
ogled 1600 m širokega in 250 m 
globokega kraterja vulkana Ra
no Kao. Na dnu kratetjaje m oč
virje ozirom a m očvirnato jeze
ro, na robu pa starodavno ob
redno naselje Orongo. Večurni 
sprehodi po otoku so bili po 
mesec in pol dolgem zibanju na 
ladji pravi užitek. Ogledal sem 
si tudi nekaj jam , med njimi tu 
di jam o Ana Kai Tagata, ki je  
znana po tem, da so v njej opra
vljali ljudožerske obrede. Pod
zemeljskih jam  je  na Veliko
nočnem  otoku razm erom a ve
liko, vendar jih  ne sm emo isto
vetiti s kraškimi jam am i. Po na
stanku ločimo dve vrsti: abra- 
zijsko-udorne ali morske jam e 
in tunelskejam e v lavi. Najdalj
ša dostopna tunelska jam a v la
vi je  dolga 500 m, široka in vi
soka pa osem krat pet metrov. 
Ker so jam e v preteklosti upo
rabljali za pokop ljudi in v njih 
naredili rodbinska svetišča, so 
jih  skrbno varovali in zagraje- 
vali tako, da je  še marsikatera 
od njih ostala skrita tudi naj
bolj vnetim  zbiralcem in pre
kupčevalcem s starodavnim i 
kipci in lesenimi tablicam i z 
vrezanim i znaki davno pozab
ljene pisave rongo-rongo.

Po precej napornem  toda 
pestrem  počitku na Veliko
nočnem  otoku sm o odpluli na 
4740 km dolgo pot v Limo ozi
rom a Callao. Bolj ko smo se 
približevali glavnemu m estu 
Peruja, bolj turobno je  postaja
lo vreme. Lima je namreč zna
na po tem, da tu  redkokdaj de
žuje, da pa tudi šest mesecev za-

.

m Wm

D el vu lkan skega  kraterja vulkana Rano Kao

O bredna p loščad  Ahu Tahai Iz 5. sto letja  na V elikonočnem
otoku

Preučevali smo tudi m ožnos
ti pridobivanja opisanih m ine
ralnih surovin z morskega dna, 
toda v zvezi s tem je  še precej 
problemov, tako da si zaenkrat 
še ne sm em o delati prevelikih 
utvar o njihovi bližnji gospo
darski koristi. To seveda ne ve
lja za vsa doslej ugotovljena ru
dna nahajališča na morskem 
dnu, toda vse kaže, da rudniki 
na kopnem v njih še nim ajo re
sne konkurence, karje z ekološ
kega vidika seveda velika SRE
Č A

Po opravljenih raziskavah 
sm o se vrnili na Velikonočni

radi megle ne vidijo sonca, in 
to kljub dejstvu, da leži šest- 
m ilijonsko m esto sredi velike 
priobalne puščave.

E nkratno priložnost stopiti 
na tla inkovskega cesarstva sem 
seveda izkoristil za ogled Cuz- 
ca, M achu Piccha, jezera Titi- 
caca in drugih znam enitosti 
Peruja, o katerih bom m orda 
poročal v eni od naslednjih šte
vilk Fužinaija.

M edtem ko prebirate te vrs
tice, bom  zopet na ladji Son- 
ne, tokrat na obm očju poline
zijskih koralnih otokov in Pa- 
pue Nove Gvineje.
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L I K V I D A C I J A
(Odlomek)
Mitja Sipek

DOMAČE LEPOSLOVJE

Vzdušje v sodnem  prostoru 
je  bilo hladno, negibno kot v 
kaki m ehanični delavnici, polni 
mirujočih strojev. Potem nek
do vključi stikalo in glavni stroj 
prične enakom erno kovinsko 
pesem:

»Vstanite!« Vsi stroji se pos
tavijo pokonci, le strojček, ki pi
še zapisnik, ostane v prvotni le
gi-

»Piši!« ukaže glavni stroj 
stranskem u strojčku:

»Peter Zadnikar, partizansko 
ime Peter, je  kriv, ker je  18. ja 
nuarja 1945 brez dovoljenja za
pustil četo in odšel proti sovraž
nim postojankam  v dolino z na
m enom , da izda položaje čete. 
Tako je  zagrešil čin veleizdaje 
ter je  kot dezerter obsojen na 
smrt. Sodba bo izvršena takoj. 
Na terenu, dne 23. januatja  
1945«.

Strojček pri pisalnem stroju, 
k ije  z enim  prstom  nabijal črke 
na papir, se je  zmedel in udaril 
po dve tipki naenkrat, da so se 
kot dvignjene kačje glave zaple
tle in obstale v tem položaju in 
jih  ni bilo mogoče enostavno 
spraviti v pravilno lego. Ta ne
predvideni dogodek je  višal 
tem peraturo v prostoru s tako 
pošastno naglico, dasejezdelo , 
da bo eksplodiral. Vse oči so bi
le naravnane v tla, obrazi zarip
li in dihanje sunkovito, le Peter 
je  strm el naravnost v sekretarja 
in čakal besed, k ijih  do zadnje 
ni razum el niti ene.

Sekretarje zaijul z nečloveš
kim glasom:

»Ven, spravi ga ven!« in pri 
tem  pokazal na ujetnika. Kurir, 
ki je  povelje pričakoval, ga je 
sunkovito potegnil za sabo in 
skoraj v diru dosegel šupo, kjer 
je  bil ujetnik na varnem.

»Sedite!« je  ukazal sekretar 
tako silno, da so klopi zaječale 
pod težo teles, ki so vsa v enem 
trenutku zdrsnila navzdol. Ne 
da bi pustil en sam hip oddiha, 
je  nadaljeval:

»Likvidacija bo danes zvečer. 
Zdaj je  prepozno, ker se že sko
raj svita. Kurir bo skopal jam o 
pod rebrco, jasno?« S pogle
dom  je  ošvrknil kurirja, kije sa
mo prikimal, ne da bi ugovarjal, 
če prav je  vedel, da v globoko 
zam rznjeno zemljo ne bo zvrtal 
niti mišje luknje.

»Likvidacijo bo izvršil obveš
čevalec,« in z iztegnjeno rokoje 
pokazal tja, kjer je  v poltem i kot 
jastreb  ždel obveščevalec.

»Rekel sem že, da to ni moj 
posel, jaz imam druge naloge, 
sploh pa ne spadam k vaši eno
ti«, je  protestiral obveščevalec, 
vendar v njegovem glasu ni bi
lo več čutiti tiste ohole sam oza
vesti, ki so je  bili vsi navajeni, 
kadar so imeli opravka z njim.

Sekretar pa je  postajal vedno 
bolj trd. Kot tem en nevihtni ob 
lak je  rasel iz trenutka v trenu
tek in prekril z grozečo tem o 
ves prostor v še bolj črno tem o. 
Z glasom, ki ni dopuščal dvo
mov, je  ukazoval:

»Naša situacija je  izjemna: 
Nemci nas obkoljujejo, jaz od 
govarjam za skupino ne glede 
na to, kateri četi ali organizaciji 
kdo pripada, zato prevzemam 
komando. Vsaka sabotaža m o
jih  navodil se kaznuje s sm rtjo 
na licu mesta. JASNO! Ima kdo 
kako vprašanje?« je  še za nam e
ček navrgel in izginil skozi vra
ta, pri tem  pa trčil ob mene na 
vhodu v izbo.

»Ti, popazi na obveščeval
ca!« mi je  m imogrede šepnil. 
Komaj sem ga dohitel pred go
zdno jaso  in ga vprašal, kaj m i
sli s tem. »Ali m u ne zaupaš?« 
sem hotel naravnost razčistiti 
dvome. Obstal je  in ne da bi se 
obrnil, skoraj sam zase, polagal 
en dvom na drugega.

»N obenih dokazov nim am, 
vendar mi ni všeč. Zdi se mi, 
kot d a je  vrinjen.«

»Kako to misliš?« sem bil 
presenečen. »Če ti ni všeč, še 
ni razlog, da mu ne zaupaš. Kaj 
misliš s tem  »vrinjen?« Od ko
ga, od naših?«

»Lahko od naših, da išče dla
ko v jajcu, lahko pa tudi od Šva
bov. Zakaj pa toliko gnjavi, da 
pobijamo naše za vsako figo, ko 
pa je treba v akcijo, se um akne 
v svojo konspiracijo«.

»V bataljonu dezerterje brez 
diskusije ustrelijo«, sem skušal 
opravičevati stališče obvešče
valca.

»Da, v bataljonu je  drugače, 
saj m orajo za vsako ceno ohra
niti disciplino, toda tu, pri tej 
peščici, komu pa naj en dezer
ter, ki niti ni dezerter, zbija m o
ralo...«.

Končal je  sredi stavka, kot da 
se je  ustrašil lastnih besed. Par
tijska disciplina je  vendar pov
sod ista, ne glede na število bor
cev. Za trenutek se m u je  celo 
zazdelo, da je  obveščevalec pač 
prežet s partijsko disciplino do 
nerazsodnosti. Celo za vzgled 
bi si ga lahko vzel. Toda že na
slednji hip je  našel nasprotne 
dokaze. Čemu tedaj odklanja 
izvršitev likvidacije in krši last
na pravila brezpogojne pokorš
čine?

Dan je  mineval počasi. Sneg 
je  brez presledka padal in spre
minjal turobno belo pustinjo v 
sanjsko lunino pokrajino. N ih
če ni spregovoril besede tudi 
potem  ne, ko je  terenska zveza 
prinesla sporočilo, da so poli
cijske patrulje krenile iz doline. 
Zdelo se je , kot da vsakdo išče 
svojo skrivno stezico, ki ga bo

popeljala iz sm rtnega obroča, 
ki se je  nevidno, a zanesljivo 
vedno bolj krčil. Vsi so čakali 
na naslednji ukaz, vendar ga ni
so dočakali. Sekretarje postajal 
sam nekoliko odm aknjen in ne
kam oprezal. Kurir, ki naj bi 
skopal grob za obsojenca, se ni 
prem aknil nikam or in ga tudi 
nihče ni priganjal. Obveščeva
lec s i je  dal opravka s papirji v 
svoji konspirativni torbi. Tova
rišica, k ije  imela poleg drugega 
na skrbi tudi pripravo in raz
deljevanje hladnega obroka, je  
izginila neznano kam. Vse oči 
pa so skrivoma visele na obveš
čevalcu, kar je  prav dobro čutil 
ter iskreno želel, da bi se pri
kazala njegova skupina »lete
čih« in ga rešila zanke na vratu, 
ki si jo  je  sam nataknil. Prav 
tako nestrpno je  vosovce pri
čakoval sekretar, čeprav je  ve
del, da se niso podali v divje za
m ete niti m eter od svoje zem 
ljanke.

Nekakšno sovraštvo se je  na
selilo mednje, neko čudno za
ničevanje, celo sum ničenje in 
strah, ki je  bil hujši kot strah 
pred bližajočo se policijo.

Končno se je  zmračilo in 
kmalu je  bila gluha tem a pov
sod okoli.

G rupa se je  brez poziva zbi
rala v hladni izbi, prav tista, ki 
je  pred par dnevi z vikom in 
krikom obsojala pobeglega Pe
tra in prisegala, da ga bo last
noročno zadavila, ko ga dobi v 
roke. Danes pa je  razorožena 
in do golega slečena klečala 
pred lastno vestjo in čakala na

čudež. Čudeža pa ni hotelo biti, 
le sekretar je  suho ukazal: 
»Gremo!«

V globokem snegu je  stopala 
pogrebna povorka, spredaj ku
rir z lopato in kram pom, za 
njim obsojenec z zvezanimi ro
kami na hrbtu, potem  ekseku- 
tor-obveščevalec, zadaj sekre
tar z napeijeno brzostrelko. 
Rok in tovarišica sta ostala na 
straži vsak na enem  obronku 
gozdne jase, do koder so vodile 
zasnežene gozdne poti.

Povorka se je  za hip ustavila, 
čeprav nihče ni ukazal in ta pre- 
m orje  sekretar izkoristil. Stopil 
je  trdo do obveščevalca in šepe- 
taje, vendar tako, da so slišali 
tudi drugi pogrebci, ukazal: 
»Patrulje so veijetno zelo blizu 
in vsak strel nas lahko izda. Op
ravil boš s hladnim  orožjem, si 
razum el?« je  zasadil poslednje 
besede kot mesarsko rezilo na
ravnost v m ožgane otrplega ek- 
sekutorja. »Če pa bo potrebno 
streljanje, bosta padla oba, de
zerter in ti, ker si zavrnil ukaz.«

Tisti hip je  zaregljala brzo
strelka na enem  od stražarskih 
mest. Nagonsko so se vsi vrgli 
v globoki sneg in čakali nasled
njih rafalov, pa jih  ni bilo. Ko 
so se izkopali iz snega, sta m anj
kala dva, obsojeni in obvešče
valec in dve gazi, vsaka v drugo 
smer,sta ostali, pa še tije  kmalu 
zavela burja.

Ko se le ni nič več ganilo, se 
je  skupina ponovno zbrala pri 
uti. Izkazalo se je , d a je  tovari
šica v preveliki nervozi pom eri
la na prvo senco, ki se je  pre
mikala; bila je  le srna.

O tem  dogodku nismo nikoli 
več spregovorili, kot da ga ni 
bilo. Tudi obveščevalca nismo 
nikoli več videli. Na sm rt obso
jenega sem po vojni srečeval 
skoraj vsak dan in se o mnogo- 
čem pogovaijal z njim. Spomi
nov na vojna leta pa nisva om e
nila niti z besedo.

STOPIMO ČEZ PRAG
Franc Pečnik

Usta med listjem, koreninami, oči v kamnih, vzidanih v hitro raz
padajoče b^jte, ž e je  bilo slišati o vas, a ni nihče prav verjel, v me
gli dolgih stolpcev preračunljivosti, kakor če reče drevo kamnu: 
»Glej, človek. Pravijo, da ima dušo;«
in je slišati kig malo verjetno. Duše ubitih, roke nad breznom, brv 
za dež, ki se nenadoma ustraši globine, v naročju mladih grmičastih 
sanj, ki vas niso mogle skriti, ko ste se sklanjali nad tolmun še v 
zgornjem toku življenja.

Bojevniki, ujeti med žice električnih pastirjev, govorite mi, stari, 
zdnj še v vse drugačnem trpljenju prskušani partizani, govori
te mi, daleč stran od spomenikov, ki pečatijo vaša usta in prestre- 
znjo roso zanje. Govorite mi v govorici nemih, ki je bolj in bolj 
znana tudi med živimi, ali skozi usta še živečega, ki je blodil z 
vami in ves pokončen ostal v gozdu med palčki, ki v praproti pri
pravljajo nov upor.

Govorite mi to, kar hočem slišati, da bo potešena vaša razlita 
kri, ki po|je v meni, ko se kot podtalnica pretakam pod goro, še 
ves dremoten in čakam na vaš klic. Govorite mi, izbrani izmed 
pravičnih, ki stojite zdgj na meji in tehtate s krepkimi koščenimi 
rokami v zelenih rokavicah smrek, brez tehtnic nove dobe, podlo
ženih s kovanci mrtvih obrazov, s podkvami, ki so še ostale v neki 
skrinji trohnečih spominov.



št. 2/1990 K O R O Š K I F U Ž I N A R 35

*<<
• 'v '

gozdarstva, kmetijske zadruge 
in občine, posebno pa kmetov 
zadružnikov in kooperantov.

Pri tem in drugem  delu se je  
Logar izkazal kot izreden orga
nizator, ki je  znal vzbuditi za
nim anje pri ljudeh in ustano
vah, nato pa organizirati sred
stva in uskladiti dejavnosti. Ta
ko je  bila njegova zamisel, da 
se je  obrnil za pom oč na JLA 
in jo  tud i dobil.

Z geslom »na vsako kmetijo 
telefon« je  stekla akcija, ki jo  je  
podprla tudi JL A  Danes je  tik 
pred zaključkom. Napeljanega 
je  550 km kabelskega telefons
kega omrežja. Od 650 kmetov v 
občinijih  telefona nim a le še 22, 
skupno paje  bilo narejenih nad 
800 telefonskih priključkov.

Drugič se je  obrnil Logar na 
JLA, ko je  pričel akcijo za gra
dnjo ceste na Dolgo brdo, nato 
pa za glavno cesto Kotlje -  D u
lar in naprej proti Slovenj G rad
cu in nazadnje še cesto Č rna -  
Šentvid. Prvi dve sta zgrajeni, 
zadnjo pa še gradijo.

Pri pregledu Logarjevih us
pehov v njegovih 35 direktors
kih letih ne m orem o tudi mimo 
kmečkega turizm a. D aje  postal 
Šentanel naša prva turistična 
vas, je  poleg drugih dejavni
kov gotovo tudi njegova zaslu
ga. Ključ za uspeh nam  je  zau
pal sam.:

»Mi sm o odvisni od kmetov, 
od ljudi, ne ljudje od nas.«

Jože Logar -  Pepi, k ije  vnet 
lovec in ljubitelj lepega petja, 
je  prejel tudi precej priznanj, 
med drugim  zvezno priznanje 
Zadružne zveze Jugoslavije, 
nagrado občine Ravne ter razna 
republiška priznanja in odliko
vanja.

Želimo mu, da bi tudi v po
koju ostal še dolgo aktiven.

Rok Gorenšek

90-LETNICA MARIJE KUHAR

GESLO DIREKTORJA JOŽETA LOGARJA:

»MI SMO ODVISNI OD LJUDI, 
NE LJUDJE OD NAS!«

»Po ljudeh gor, po ljudeh 
dol!« pravi pregovor in hoče re
či, da so uspehi podjetij in ce
lih kolektivov največkrat odvis
ni od tega, kakšen človek je  kje 
na vodilnem  položaju. Eden 
naših direktorjev, ki se je  pri 
svojem delu dosledno držal te
ga pregovora, je  direktor G ozd
nega gospodarstva Ravne Jože 
Logar, ki odhaja v zasluženi po
koj.

Rodil se je  3. januaija  1933 
pri Nacesniku na Brdinjah, 
končal gozdarsko šolo v Ljub
ljani in se po odsluženi vojaš
čini jeseni 1953 zaposlil v Črni 
kot revirni gozdar. Leta 1955 je 
postal direktor gozdne uprave 
na Ravnah, kar je  ostal celih 
35 let.

Leta 1963 so se gozdarji in 
kmetijci v občini prvič po vojni 
dogovorili, kaj je  treba storiti, 
da bi obdržali km ete na km eti
jah. Zastavili so si naslednji 
program:
-  dokončati elektrifikacijo
-  speljati cesto na vsako km eti

jo
-  posodobiti in preusm eriti

kmetije
-  zbrati za to potrebna finanč
na sredstva in pritegniti k sou
deležbi tudi kmete.

S skupnim i močmi so začeli 
izvajati ta program in rezultat 
ni izostal. Leta 1968 so dokon
čali elektrifikacijo, do leta 1975 
pa so v glavnem zgradili ceste. 
Vseh je  nad 450 km in danes 
ni več kmetije brez nje, s tem pa 
jim  je  om ogočen obstoj in raz
voj.

Vmes, leta 1964, sta se Logar 
in inž. Uršič (KZ Prevalje) do
govorila za združitev razpolož
ljivih sredstev obeh organizacij 
za nabavo m otornih ročnih ko
silnic, traktorjev in druge potre
bne kmetijske mehanizacije. 
(To takrat ni bilo dovoljeno, ker 
ni bilo v skladu z uradno poli
tiko, saj kmet ni smel biti last

nik kmetijskih strojev na stroj
ni pogon. In to naš kmet, ki je  
že v stari Avstriji uporabljal za 
pogon m latilnic in slam oreznic 
vodna kolesa in gepeljne.) Z iz
najdljivostjo, ugodnim i krediti 
in drugo pomočjo danes ni več 
kmetije, ki bi bila brez traktor
ja, napredek pa je  bil dosežen 
tudi na drugih področjih.

Danes je  preusm erjenih že 
nad 400 kmetij. Na Logarjevo 
pobudo so bili izdelani tipski 
projekti za adaptacijo hlevov in 
stanovanjskih hiš po kmetijah. 
Tako je  danes v ravenski obči
ni že kakih 400 novih hiš na 
kmetijah, 150 paje  adaptiranih. 
Vse to je  bilo doseženo s sode
lovanjem vseh zainteresiranih:

Letos 26. januaija, na njen rojstni dan, smo H otuljci obiskali 
Prežihinjo v Domžalah, kjer živi pri hčerki Mojci in zetu Marku 
Gosarju. Po iskrenih voščilih smo preživeli z njo lep popoldan.

Marija Kuhar s e je  rodila 26. januarja 1900 v Volenovi bajti na 
Brdinjah. S Prežihovim Vorancem se je  poročila 1. 1924. Rodila 
m u je  dve hčerki, Vido in Mojco. Družinske-življenje p a je  traja
lo le nekaj let. Ko je  moral Voranc v emigracijo, je  ostala sama 
z dvema m ajhnim a otrokom a, brez stanovanja, brez dela, izpo
stavljena policijskemu nagajanju in ponižanjem.

Pred vojsko je  odhajala za Vorancem v Čelovec, Pariz in Lju
bljano, med vojsko je  bila v taborišču. Tudi po vojski ni bilo vse 
tako, kot bi lahko bilo. Voranc je  zbolel in pred 40 leti umrl.

Ostala je  sama na Prežihovem vrhu. Leta so tekla, ona pa je 
ostala najzvestejša varuhinja Vorančevega spom ina in dela ter 
gostiteljica neštetih obiskovalcev Prežihove domačije.

Vsi, ki Marijo Kuhar, »Prežihovo Micko«, poznam o, ji ob nje
nem visokem jubileju  voščimo iz srca in ji želim o še m noga sreč
na leta zdravja in zadovoljstva.

Rok Gorenšek
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KRAJEVNA SKUPNOST ČRNA NA KOROŠKEM

USODA OBROBJA
Črna na Koroškem je naj večja 

krajevna skupnost v občini Rav
ne, saj obsega skoraj polovico 
njenega ozemlja. Čeprav bogata 
z gozdovi, je  vendar revna in bi 
bila, ko bi bila samostojna ob
čina, všteta med nerazvite. Pred
stavlja surovinsko bazo za lesno 
in metalurško industrijo; ti jo  iz
črpavata v kapitalskem, ekološ
kem in demografskem smislu.

Iz bogatih gozdov v pogorju 
Pece, Smrekovca in Uršlje gore 
vozijo skoraj nepredelan les v 
predelavo izven občine (edini le
snopredelovalni obrat na doma
čih tleh je žaga v Mušeniku), s 
čimer odteka iz kraja ogromno 
naravno bogastvo, ki je  zaradi 
nizkih odkupnih cen nepoplača- 
no, razen tega pa ne daje kruha 
domačinom, ki bi z nadaljnjo 
obdelavo in predelavo lesu veča
li vrednost in sebi omogočali 
preživetje.

Na območju krajevne skup
nosti Črna je (bilo) tudi veliko 
rudnega bogastva, katerega pre
delava v bližnjem Žerjavu za
struplja življenjsko okolje doma
činom in jemlje veselje drugim, 
da bi se tod naselili.

Zaradi vsega tega in še zaradi 
nenehnega razraščanja železar
ne na Ravnah se je prebivalstvo 
iz krajevne skupnosti Črna vsa 
povojna desetletja odseljevalo in 
je  v hribovitih predelih že teme
ljito zdesetkano.

Ker v zadnjem času nastajajo 
težave s prenaseljenostjo občin
skega središča in ker je industri
ja  v dolini začela stagnirati, so 
odgovorni za razvoj v občini za
čeli razmišljati, kako bi bilo kra
jem na obrobju občine (in dr
žave) mogoče vrniti življenje.

Prav tako si nadaljnjega umi
ranja svojega kraja ne želijo sami 
Črnjani, ki so pripravljeni zanj 
tudi marsikaj storiti. To dokazu
je samoprispevek, ki so ga plače
vali precej dalj kot v razvitejših 
predelih občine. Veliko dajo tudi 
na zunanji videz kraja in so mu 
pred nekaj leti prislužili naziv 
najlepše urejenega kraja v Slove
niji-

Zato Črna ni videti kot zapuš
čen kraj. Toda hotel, kulturni, 
gasilski dom, šola z novo telo
vadnico in zavod za prizadeto 
mladino so premalo za njegovo 
življenje in rast. Črna nima do
volj lastne gospodarske dejav
nosti, ki bi ji dajala perspektivo. 
To so mnogi videli le v indus
trijskih središčih, in so se odse
ljevali tja, sredstva, ki so se ste
kala v centrih, so tam tudi osta
jala in jih je  bilo za obrobje ob
čine ves čas premalo.

ČRNO ODPRETI V SVET

Tako je ostala Črna prometno 
zaprta, ob vsem obilju vode v

Mojca Potočnik

okolici pa Črnjani trpijo veliko 
pomanjkanje pitne vode. Edina 
dobra posledica zmanjševanja 
števila prebivalstva je ta, da je v 
šoli dovolj prostora, kar pa ima 
tudi svojo slabo stran, saj je  na 
podružnicah šolarjev že premalo 
in je  obstoj šol v hribovskih za
selkih zaradi visokih stroškov ve
dno teže upravičevati. V Podpeci 
so šolo ukinili že pred leti, v Ko
privni visi s tremi učenci le še 
na nitki, v Javorju je  učencev ne
kaj več in bo šola morda osta
la tudi zaradi zelo težavnega pre
voza v dolino. Otroci iz Bistre, 
Tople, z Ludranskega vrha in 
drugih oddaljenih območij mo
rajo hoditi že od prvega razreda v 
šolo v Črno, zato so cestne pove
zave zanje še toliko pomembnej
še. Lani so nanovo začeli urejati 
cesto v Toplo, kjer so asfalt uniči
li težki rudniški in gozdni tovor
njaki, dokaj dobra (vendar ozka) 
pa je cesta v Koprivno, ki ji ma
njka le nekaj kilometrov asfalta 
do državne meje in do morebit
nega bodočega mejnega preho
da Luže. O odprtju tega prehoda 
se že dolgo govori, zanj so moč
no zainteresirane sosednje obči
ne v Avstriji, naša pa je dala pre
dnost mozirski občini in Pavliče
vemu sedlu. Dejstvo je, da bi 
prehod Luže pomenil ponovno 
življenjsko povezavo Koprivne 
in Tople s kraji onstran meje, 
kar bi lahko zelo ugodno vpliva
lo na razvoj turizma v območju 
Pece (ideja o Interalp centru!). 
Druga cestna povezava, ki bi 
Črno približala notranjosti Slo
venije in jo naredila turistično 
in gospodarsko zanimivejšo, je 
cesta čez Sleme v Šoštanj. Za
čeli so jo že graditi in asfaltira
ti, vendar so ji zaradi pomanj
kanja sredstev v občinskih pla
nih vzeli prioriteto. Črnjani se s 
tem, kot sta povedala tajnik KS 
Črna Tomo Jeseničnik in direk
torica Novne Mateja Mešl, nika
kor ne strinjajo, prav tako ne z 
odložitvijo ureditve dolinske ce
ste proti Ravnam. Obe sta za 
Črno življenjskega pomena, ob
voznice v središčih, ki naj bi ji
ma vzele prvenstvo, pa gotovo 
ne. Črna se mora prometno od
preti v svet, drugače živahnejše
ga življenjskega utripa v tem 
predelu ni pričakovati.

IZRABITI NARAVNE 
DANOSTI

Zaradipredelave svinca v Žer
javu je Črna z bližnjo okolico 
ekološko močno obremenjena. 
Ker pa se je v zadnjem času one
snaževanje bistveno zmanjšalo 
in se še zmanjšuje, življenje v 
tem predelu znova dobiva per
spektivo. Strokovnjaki za razvoj 
v (bivšem) Ekonomskem centru 
Ravne jo  vidijo v več smereh.

Najprej bi bilo treba v Črni 
izboljšati osnovne možnosti za 
življenje, pri čemer je  ob izbolj
šani prometni povezavi bistve
nega pomena napeljava novega 
vodovoda. Temu naj bi sledila 
gospodarska oživitev Črne. Kraj 
skoraj nima lastne industrije -  
izjemi sta mušeniška žaga, obrat 
Lesne, in tovarna baterij, ki jo je 
zgradil Rudnik Mežica. Večjih 
tovarn v kraju tudi v prihodnje 
ne bi smeli graditi, manjši obrati 
in obrtne delavnice pa naj bi iz
rabljale predvsem naravne da
nosti Črne z okolico, te pa so v 
lesu in lesarski tradiciji ter v 
vodnih virih. Na mnogih poto
kih, ki pritekajo proti Črni z veli
kimi padci, bi bilo mogoče zgra
diti male vodne elektrarne, te pa 
bi prinašale dohodek lastnikom 
in dajale energijo manjšim les
nim predelovalnim obratom. 
Zgrajena je že zasebna žaga za 
fini razrez lesa, ki bo lahko de
lala za novo tovarno masivnega 
unikatnega pohištva v Črni. Če 
bodo prizadevanja ravenskega 
Razorja uspešna, bo tovarna za
čela obratovati že letos. Z lastno 
proizvodnjo in s ponudbo ko
operantov bo nudila izdelavo ce
lotne pohištvene in notranje le
sene opreme za lokale in stano
vanja -  po naročilu. To bo po
membno dopolnilo serijski po
hištveni industriji.

Ob tem želijo razvojni stro
kovnjaki pospešiti v Črni storit
veno obrt. Čeprav imajo pri tem 
nemalo težav, predvsem zaradi 
lastništva sicer praznih prosto
rov, primernih za lokale, še niso 
vrgli puške v koruzo. Boljša to
vrstna ponudba je za kraj, ki že
li biti turistično središče, nam 
reč nujna.

Da vidijo razvojniki perspekti
vo tega predela v turizmu, ni na
ključje. Ne zaradi hotela Planin
ka, ki ima določene nočitvene

zmogljivosti, temveč v velikih 
naravnih lepotah, ki obkrožajo 
Črno. V pogoijih Pece, Raduhe, 
Olševe in Smrekovca je nešteto 
lepot, ki ne privabljajo več obi
skovalcev samo zato, ker turisti 
ne vejo zanje in ker so promet
no tako odmaknjene. Vendar 
prihodnost turizma teh krajev ni 
v gradnji velikih turističnih ob
jektov, hotelov, temveč naj bi iz
rabili male nočitvene zmoglji
vosti, ki že obstajajo in bi jih bi
lo treba le obnoviti ali dopolniti 
z neopaznimi posegi v prostor. 
Največ tovrstnih možnosti je v 
Podpeci, kjerje veliko opuščenih 
stavb in praznih zemljišč, ki so 
v lasti Rudnika Mežica. Od nje
ga je v veliki meri odvisno, ali 
se bo turistična dejavnost v tem 
predelu razvila ali pa bo kraj, 
kjer je  nekoč cvetelo rudarstvo, 
umiral še naprej. Če bi se tod 
razvil »turizem v malem«, bi bil 
to tudi dodaten vir zaslužka za 
okoliške kmetije in nova per
spektiva zanje. Mnoge je zdaj v 
samem kmetovanju ne vidijo in 
ljudje jih  množično zapuščajo. 
Nikjer ni toliko izpraznjenih 
kmetij kot v teh oddaljenih hri
bovitih predelih, kar je  zaradi 
obmejne lege nedopustno in v 
nasprotju z govorjenjem politi
kov o zeleni meji. Toda besede 
so tu res premalo. V vodstvu 
občine bodo v prihodnje morali 
pokazati več posluha za življenje 
v teh krajih. Ideje za njegovo 
oživitev so razvojni strokovnjaki 
dali, našli so ljudi, ki imajo vo
ljo sodelovati in prispevati k na
predku, na vrsti je  torej občinska 
uprava, da zravna prezapletene 
birokratske ovinke in zanke, ki 
ovirajo pot naprej, ter usmeri v 
ta prostor tudi materialno in de
narno pomoč.

Pripis:
Podatke za ta članek so pri

spevali:
dipl.soc. Mateja Mešl. direk

torica Novne,
prof. Jožica Ovnič, ravnatelji

ca OS Miloš Ledinek
dipl. inž. Dušan Štrucl, ekolog 

in Tomo Jeseničnik, tajnik KS 
Črna.

Vsem iskrena hvala!
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OD LJUDSKE IGRE DO MUZIKLA
Zapis o občinskem srečanju amaterskih gledaliških skupin

Na Koroškem in Štajerskem 
se je  v letošnjem marcu na ob
činskih in medobčinskih sreča
njih predstavilo petnajst različ
nih skupin, ki so se potegovale 
za sodelovanje na območni pri
reditvi 33. srečanja gledaliških 
skupin Slovenije v Gornji Rad
goni.

Na Ravnah se je  taka prilož
nost pokazala 15., ko so nasto
pile tri skupine ravenskih sred
nješolcev iz MKUD Franci Pa
radiž, in 17. marca, ko sta se 
predstavili dram ski skupini 
KPD H olm ec in KUD Bratstvo. 
Za organizacijo srečanja, pri
znanja in spom inska darila je  
poskrbela ravenska Zveza kul
turnih organizacij.

Prav strnjenosti nastopov v 
Titovem dom u in zato izredno 
kratkemu času, ki so ga imele 
na voljo za pripravo odra po
sam ezne skupine, v glavnem ne 
ravno pogosto nastopajoče na 
tehnično dobro oprem ljenem  
odru, gre pripisati tehnične 
spodrsljaje, vendar le-ti niso 
pokvarili splošnega vtisa.

Belinovo priredbo Cankarje
vega K urenta je  režiserka Silva

Majda Potrata

Sešel predelala in omogočila 
igralcem, da so na lepi sceni Bo
risa Sešla s stilizirano igro in v 
stiliziranih kostum ih ugledališ- 
čili zahtevno besedilo, k ije  naj
več interpretacijskih naporov 
zahtevalo od nosilca naslovne 
vloge. Ritem predstave je  rasel 
iz njegove igre in protiigre zbo
ra.

Na sugestivni moči lepe be
sede je  bila zgrajena tudi druga 
predstava. M iran Kodrin, avtor 
izbora poezije H erm ana Vogla 
in režiser recitala V vejah do
muješ, je  s postavitvijo nasto
pajočih na različne točke v dvo
rani ustvaril dram atično napete 
odnose med njimi, s čim er je 
poudaril Voglovo pesniško 
sporočilo.

V drugo sm er so krenili čla
ni English Š tudent Theatra 
pod vodstvom režiserja in pri
reditelja Emila Pečnika. Pripra
vili so muzikal Čarovnik iz Oza 
v angleščini. Sinkretičnost žan
ra zahteva od nastopajočih pev
ske, igralske in plesne darove, 
in kot kaže v vseh pogledih 
bleščeča predstava, jih  imajo v 
veliki meri kar vsi nastopajoči.

ROKA, KI SAMA RIŠE
Osmošolec z OŠ Prežihov Voranc na Ravnah 

Ciril Lesnika je prejel že vrsto nagrad na razpisih 
in natečajih

Svetlolasi fant, živahen in 
zvedav, željan vsega novega in 
zanimivega, z razgibano domi-

iljijo, nariše dom ala vse, kar vi
li, o čem er razmišlja in kar sli
ši med poukom. Svinčnik in 
Irugi risarski pripomočki so 
vsakdanji gostje v njegovi levi 
■oki. Novinca m ed učitelji ta 
ijegova dejavnost med uro naj
prej zmoti. Ko pa vidi, da fantu 
isanje le pomaga ohranjati 
ubranost, mu pusti, da to poč- 
le. In še noben tovariš ni bil 
tud, če je na Cirilovi risbi za
jed a l lastno podobo ali karika- 
uro.

V soboto se je  najprej pred
stavila dram ska skupina s H ol
mca. V režiji Janeza Mikelna 
so odigrali veseloigro Josipa 
Ogrinca V Ljubljano jo  dajmo. 
Iz čitalniških časov izvirajočo 
igro, napisano 1869, so postavi
li v dom ače narečje, to pa jim  
je  zagotovilo priljubljenost na 
različnih koncih Koroške.

Peto predstavo so v srbohr
vaščini pripravili v gledališču 
Bratstvo. Režijo so prepustili 
gostu Janu Jankoviču, ki je  ob 
pomoči asistentke režije Cvet
ke Kos poskrbel za prvo izved
bo burleske Ivana Goleša Dik- 
tatora boli zub na našem odru.

Večno se ponavljajočo zgodbo 
o diktatorstvu so razbrem eni
li resnosti in jo  uprizorili s ko
m ičnim i sredstvi na različnih 
ravninah sporočilnosti.

Okolju, m ožnostim  in spo
sobnostim  prilagojena gledališ
ka dejavnost se torej kaže v 
veliki raznovrstnosti žanrov in 
tudi v različni ravni dosežkov. 
Z občinskega srečanja so bile 
za srečanje v Gornji Radgoni iz
brane tri predstave, in sicer Ku
rent, Čarovnik iz Oza in Dikta- 
tora boli zub.

Pisana in živa gledališka de
javnost na Ravnah obvezuje 
vse, ki imajo kakršnokoli bese
do v kulturi, da preprečijo spre
m em bo nam em bnosti Titove
ga dom a, ker bi s tem  spodreza
li korenine tudi am aterski gle
dališki dejavnosti.

Iz
predstave
KUD
Bratstvo

Ciril Lesnika svojega daru in 
znanja ne drži le zase. Je član 
likovnega krožka na OŠ Preži
hov Voranc na Ravnah, pom a
ga pri likovni oprem i šolskega 
glasila, svoje risbe pa pošilja tu 
di na razne natečaje in nagrad
ne razpise. Najbolj veselje prve 
nagrade, ki jo  je  lansko jesen že 
drugič dobil za avtorski strip -  
letos za likovno - vsebinsko 
upodobitev Večerja kneza La
zarja. Temo, ki je  bila razpisa
na ob 600-letnici kosovske bit
ke, je  oblikoval na podlagi srb
ske ljudske pesmi. Risbe je  raz
poredil v obliki ščita, v dialogu 
kneza Lazarja in Miloša Obili
ca pa je  zavrnil očitek Srbov, da 
smo Slovenci izdajalci Jugosla
vije. Prvo nagrado si je  Ciril 
Lesnika priboril prvič med 
1880, lani pa med 1230 deli, ki 
so jih  na natečaj poslali učenci 
iz vse Jugoslavije.

Pred kratkim je zmagal na na
tečaju za znak mariborskega re
gionalnega TVprograma. Kolo, 
ki ga je  dobil za nagrado, mu 
bo pomagalo še hitreje prijadra
ti do počitnic -  saj odličen us
peh m u tako ne uide! -  in skoz
nje v jesen, ko se bo zanj zače
lo resno likovno -  oblikovalno 
delo in učenje. Ker je  uspel na 
sprejem nem  izpitu, bo namreč 
septem bra že dijak srednje šole 
za oblikovanje v Ljubljani.

KOROŠKI JEKLARJI 
IZDALI PRVO KASETO

Koroški jeklarji igrruo že 22 let. Prek 20 lastnih skladb jim  vrti
jo  na Koroškem radiu in v Titovem Velenju, njihovo uspešnico 
Najlepša dolina pa so uvrstili tudi v priljubljeno oddajo Marjanca. 
So tudi soustanovitelji zdaj že tradicionalne glasbene prireditve 
Z valčkom in polko po Koroški.

Vseh 22 let ustvarjajo in igrajo skupaj: na harm oniko Jože Ko- 
nečnik, klarinet Franc Rečnik, trobento Jože Kovačec, bas Rudi 
Štrikar, kitaro M iran Rečnik ter bobne Jože Šteharnik, z njimi pa 
prepeva Sonja Mager.

Izid lastne kasete veliko pomeni ansam blu, ki ima za seboj 
prek 300 porok (ali ovseti, po koroško), številne nastope na Vinski 
in Graški gori, pa bronastega Orfeja lanskega Ptujskega festivala, 
in jim  daje moči in spodbudo za nadaljnje delo.

Zahvalijo se vsem, ki so pripomogli k izidu njihove kasete.
M arta Vrenčur
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KARATEIST ROMAN BREZNIK -  
JUGOSLOVANSKI REPREZENTANT

Helena Merkač

Roman Breznik, vodja in gla
vni inštruktor v ravenskem kara
te klubu, sicer elektromehanik v 
Tehniških službah Železarne 
Ravne, je  bil eden izmed 11 tek
movalcev, ki so predstavljali ju 
goslovansko reprezentanco na 
svetovnem prvenstvu v tradicio
nalnem karateju. To je bilo 10. 
in 11. marca v Limi, glavnem 
mestu Peruja v Latinski Ameri
ki.

Breznik, še ne tridesetletni 
Ravenčan, je  začel svojo izredno 
uspešno športno pot leta 1976 
pri pokojnem pionirju ravenske
ga karateja Brunu Borovniku. 
Leta 1980 je že vodil začetniške 
tečaje, 1981. pa je prevzel klub. 
Njegovo dobro delo se danes na 
Ravnah nedvomno odraža tudi v 
zanimanju mnogih za ta šport. 
V klub je namreč včlanjenih 90 
ljudi, kar je  poleg Celja in Ruš 
največ v Sloveniji.

Pa ne le, da je  Breznik ponov
no postavil ravenski karate na 
noge, kar mu ob stalnih razprti
jah zaradi različnih vsebinskih in 
organizacijskih pogledov na ka
rate tako v Jugoslaviji kot v sve
tu (organizacije ITKF, WUKO, 
SKIF1) ni bilo lahko, in ne le, da 
je  za ravenski klub lani pridobil 
članstvo v »SHOTOKAN KA- 
RATE-DO INTERNATIONAL 
FEDERATION« in s tem naj
boljšim tekmovalcem vstopnico 
za v Evropo in svet, karate je 
skrbno negoval in razvijal tudi 
pri sebi. Zanj je  karate stil živ
ljenja, neznanka, pri kateri novo 
odkrita spoznanja vedno sproža
jo  druga, še neodkrita. Je pristaš 
tradicionalnega karateja, ki mu 
ni bistveno tekmovanje, zmage 
in rezultati, pač pa m u je  bist
vena zdravstvena plat, ko se člo
vek športno udejstvuje vse svoje 
življenje, ne le takrat, ko zma
guje.

Zaradi takšnega odnosa do 
svojega športa je danes Roman 
Breznik poleg Celjana Videnška 
najboljši slovenski karateist. Za 
njim je vrsta tekmovanj in uspe
hov, med najpomembnejšimi pa 
so: letos februarja v Umagu op
ravljen izpit za 3. stopnjo črne
ga pasu (3. DAN), leta 1980 na
slov republiškega prvaka v težki 
kategoriji, leta 1981 3. mesto na 
državnem prvenstvu, udeležba 
na močnih mednarodnih turnir
jih, evropski pokal v Milanu v 
Italiji in nenazadnje letos sve
tovno prvenstvo v Peruju.

Nanj vežejo Breznika lepi spo
mini. Ni le prvič meril moči in 
znanja v svetovni konkurenci, 
dano m u je tudi bilo doživeti ti
pično južnoameriško mesto in 
njegov utrip.

Na prvenstvu je sodelovalo 46 
ekip iz 25 držav. Naša ekipa, ki 
jo  je določil selektor dr. Vladi
mir Jorga in ki jo trenira njegov 
brat dr. Ilija Jorga, je  osvojila v

borbah drugo mesto. V finalu jo 
je  premagala reprezentanca Ka
nade, tretji pa so bili Italijani. 
Breznik je tekmoval tudi posa
mezno. Premagal je dva tekmo
valca, tudi Kanadčana, kije prej
šnji dan kanadski reprezentanci 
pomagal osvojiti prvo mesto, 
kar si Breznik šteje še v poseb
no čast.

Roman Breznik je kot vsi lju
bitelji tradicionalnega karateja v 
Jugoslaviji izredno zadovoljen z 
uvrstitvijo v Peruju. Drugo me-

25. aprila so na Ravnah raz
glasili najboljšo športnico in 
športnika, ekipo in najboljšo kra
jevno skupnost v športni rekrea
ciji v letu 1989.

Najboljša športnica je postala
KATJUŠA PUŠNIK, rojena 

1969, alpska smučarka SK Črna 
in članica ženske državne repre
zentance A. Ima status športnice 
mednarodnega razreda.

Njena največja uspeha sta 4. 
mesto v veleslalomu na tekmi 
svetovnega pokala v ameriškem 
Park Cityju in zmaga v velesla
lomski tekmi na turneji Nor-Am 
v ZDA.

Največ aplavza pred domačim 
občinstvom je požela v Maribo
ru, ko je na tekmi svetovnega 
pokala za Zlato lisico s 6. mes
tom v slalomu rešila čast Jugo
slovank.

Zaradi uspešnih nastopov v 
sezoni 1988/89 je v skupni sla
lomski razvrstitvi svetovnega po
kala osvojila 10. mesto.

Med drugim je bila tudi ude
leženka svetovnega prvenstva v 
alpskem smučanju, ki je  bilo v 
februarju 1989 v ZDA.

Za najboljšo športnico v naši 
občini je bila proglašena že če
trto leto zapored.

Najboljši športnik za leto 1989
je

MITJA KUNC, rojen 1971, 
alpski smučar SK Črna in član 
moške državne reprezentance B.

sto je še toliko več vredno, ker 
je bilo to za njih prvo tako po
membno tekmovanje in ker so 
ga v primerjavi z drugimi osvojili 
z zelo skromnimi pripravami.

Toda časa za spanje na lovori
kah pri Brezniku ni bilo. Že ap
rila je  z reprezentanco odpotoval 
na petdnevni evropski karate se
minar in na prvenstvo Evrope. 
Oboje je bilo v Londonu.

Romanu Brezniku želimo us
pešno tudi nadaljnjo športno 
pot!

Ima status perspektivnega šport
nika.

V letu 1989 je nastopal na 
svetovnem mladinskem prvenst
vu na Aljaski, kjer je  v superve
leslalomu zasedel 16. mesto, v 
veleslalomu pa 11. mesto, kar 
je bila najboljša jugoslovanska 
uvrstitev. Poleg tega je prijetno 
presenetil še z dvema zlatima 
odličjema, nato še z 2., 6. in 7. 
mestom na veleslalomskih tek
mah FIS.

Prav tako se je  odlikoval na 
prvih tekmah evropskega poka
la, saj se je  v veleslalomu v ita
lijanskem smučarskem središču 
z visoko startno številko prebil 
na 14. mesto.

Najboljša športna ekipa je po
stala

5-članska alpinistična odprava 
ALPINISTIČNEGA ODSEKA 
RAVNE: vodja Franc Pušnik, 
Stanko Mihev, Rok Kolar, An
drej Gradišnik in Edi Krebs.

1. oktobra 1989 so premagali 
še nepreplezano severno steno 
7.455 m visoke Gangapurne v 
nepalski Himalaji, kar je  bil v 
tem letu eden največjih uspehov 
slovenskega alpinizma.

Vrh sta dosegla Rok Kolar in 
Stanko Mihev, ki sta v težkih 
razmerah v dveh dneh v alps
kem stilu premagala prvenstve
no še nepreplezano smer v 1.600 
m visoki steni, ocenjeno s težav
nostno stopnjo TD, 60-75.

Njihova smer je prva v tej ste
ni in vzpon lahko označimo za 
uspeh, morda celo največji v 
zgodovini alpinizma na Koroš
kem.

Za najboljšo krajevno skup
nost v športni rekreaciji so raz
glasili KS MEŽICA. V KS s sko
raj 4.300 prebivalci je glavni no
silec rekreacijske dejavnosti 
Društvo za telesno vzgojo in 
športno rekreacijo Partizan Me
žica s svojimi klubi in sekcijami.

Aktivni so še planinsko društ
vo, teniški in nogometni klub, 
taborniški odred, smučarski in 
odbojkarski klub, komisija za re
kreacijo pri rudniku, ŠŠD in tu
ristično društvo. Organizirali so 
redno vadbo in številna rekrea
cijska tekmovanja ter množične 
prireditve.

V rekreacijski dejavnosti je  v 
Mežici sodelovalo 1.380 kraja
nov oziroma 32 % aktivnih pre
bivalcev.

še  posebej so se krajani izka
zali v času turističnega tedna v 
Mežici, saj so društva in klubi 
skupaj s turističnim društvom 
pripravili pester program šport- 
no-rekreativnih prireditev.

NAJBOLJŠI ŠPORTNIKI 
OBČINE V LETU 1989

Albert Hojnik
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ZLATA POROKA 
KARLA IN REZKE ŠTEKL

Karel Štekl, rojen 15. 2. 1911 na Javorniku pri Zgornjem Tič- 
lerju. Pri hiši nas je  bilo pet otrok. Oče nam je  padel v prvi sve
tovni vojni leta 1917 za Karpati na ruski fronti.

Osnovno šolo sem takrat obiskoval na Ravnah in jo  uspešno 
končal, nakar sem se šel učit za strugarja. Po končanem šolanju 
sem se leta 1929 zaposlil v Železarni Ravne in v njej delal vse 
do upokojitve leta 1969. Sedaj sem že 20 let v zasluženem  pokoju.

V vojnem času sem stružil razne osovine za tanke. Delati smo 
morali po 12 ur dnevno in tudi več. Vojake sem služil osem najst 
mesecev.

PREGOVORI O TREH REČEH
Tri reči pridejo nenapovedane v hišo: starost, dolg in smrt. 
Tri reči se ne dajo skriti: vonj, dim in ljubezen.
Tri reči pridejo prav v sili: star denar, staro seno in star kruh. 
Tri reči so plačilo ljubezni: skrb, strah in'sum.
Tri reči izgubiš pri mizi: lakoto, žejo in čas.
Tri reči spravi čimprej od hiše: dekleta, smeti in miši.
Tri reči naredijo iz moškega norca: denar, vino in ženske.

Po odsluženju vojaškega roka sem se spoznal s sosedovo hčer
ko, Reziko Glavar -  po domače Spodnjo Tičlerjevo in se z njo 
poročil 28. 1. 1940. leta.

Rezka s e je  rodila 23. 8. 1917. leta. Tudi ona je  končala os
novno šolo. Ker pa je  bilo pri Glavarjevih veliko otrok, ni bilo 
denarja za nadaljnje šolanje, zato so se m orale še mlade zaposliti. 
Žena Rezka je delala dobro leto in pol, zaradi bolehne m atere 
pa je  morala službo pustiti in ostati dom a ter streči materi.

Rodilo se nama je  pet otrok, od katerih sta dva um rla še m ajh
na, ostali trije pa še živijo in so zdravi. Hvala Bogu za otroke, 
saj so vsi pridni in pošteni in jih  imava srčno rada. Dva sta po 
ročena in imata po dva otroka, tako da imava s svojimi štirimi 
vnuki resnično veselje in zadovoljstvo. Tudi snahe so dobre in 
pridne, da bi le bilo tako tudi naprej.

Da sva lahko preživljala družino, sva m orala hoditi »delat na 
kmete«, in to kar 30 let, da sva si kaj prislužila in da nam je 
bilo lažje. Delati sva hodila k M eležniku, Spodnjem u Tičleiju, 
Zgornjem u Tičlerju ter k Lečniku.

Vključil sem se tudi v vrste gasilcev in bil član celih 50 let in 
še danes kot veteran tekm ujem v vrstah gasilcev. Žena Rezka pa 
je  kot vse ostale žene pač morala ostati doma pri otrocih. Kot se 
da razbrati iz življenjepisa, najin zakon ni bil z rožicami postlan. 
Kakor za vsakim slabim dnem  posije sonce, tako je  bilo tudi v 
najinem zakonu. Hvala Bogu, da sva zdrava in srečna učakala 
zlato poroko.

OBLETNICE POROK

PESMI IN PLESI ZA STAROSTNIKE

1. papirnata
2. bom bažna
3. usnjena
4. svilena
5. lesena
6. sladkorna
7. bakrena (volnena)
8. bronasta (slana)
9. keramična

10. cinasta
11. jeklena
12. lanena

13. čipkasta
14. slonokoščena
15. kristalna
20. porcelanasta 
25. srebrna 
30. biserna 
40. rubinasta 
50. zlata 
60. diam antna 
65. železna 
67. 1/2 kamnita 
70. m ilostna

Želel sem ugoditi prošnji starostnikov v Črnečah in jim  v po
častitev m ednarodnega dneva invalidov pripraviti prijeten glasbe
no -  plesni spored. Uspelo mi je, ker sem naletel na zelo veliko 
razum evanje članov različnih kulturnih skupin od Črne do Raven.

Tako smo lahko 2. marca 1990 zaigrali, zapeli in z besedo nu
dili našim gostiteljem malo smeha in veselja. S tem smo jim  po
kazali in povedali, da niso sami, ampak da m islim o nanje.

Nastopili smo: ansam bel Zvonko Ortan -  Korošci, folklora in 
harm onikaiji KUD G ozdar Črna na Koroškem ter dekliška ples
na in dekliška pevska skupina z Raven na Koroškem.

Zahvaljujem se vsem, ki so s prevozom in drugimi uslugami 
omogočili to prireditev, nastopajočim pa za brezhibno izvedeni 
program. Vsem v Koroškem dom u starostnikov v Črnečah pa kli
čem: Bog vas živi še na mnoga zdrava leta!

Zvonko Ortan
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SPREMEMBE
Marjan Kolar

Pred nami je drugačen Ko
roški fužinar, kot smo ga bili 
navajeni. Zaenkrat sta nova 
predvsem oblika in videz, po 
malem bo gotovo tudi vsebina. 
Med vzroki za prenovo om eni
mo vsaj dva.

Najprej so se v naši družbi 
zadnji čas zgodile tako številne 
in velike sprem em be, da se 
menda niso premaknile samo 
zemljepisne koordinate Slove
nije, zato je  naravno, da se Fu
žinar ne more obnašati, kakor 
da se ni zgodilo nič. Drugič pa 
ima izdajatelj in založnik, ki že 
40. leto plačuje tiskarske račune 
in avtorske honorarje, vso pra
vico, da v hudih časih zahteva 
od uredništva varčnost pri ob
segu, zato tudi racionalnost pri 
pisanju, pri vsebini premike te
žišč iz preteklosti v sedanjost in 
pri načinu obdelave posam ez
nih tem  zasuk od čustvenosti, 
ideološkega besedišča in lokal
nih mitologij v eksaktnejše pri
stope posam eznih strok.

Spom nim o se desetletnih 
stereotipov o naravnih danos
tih Mežiške doline, ki so bile: 
svinec, železo in les, in postavi
mo obnje današnjo resničnost: 
rudnik svinca bo treba zapreti, 
gozdovi so bolni, železarna vi
di svojo prihodnost predvsem v 
finalizaciji izdelkov in stroje
gradnji. Zato retorika o naših 
olcaijih, knapih in fužinarjih 
odhaja v zgodovino.

LITERARNE 
REVIJE

UREDNIŠTVO DIALOGOV 
p.p. 114
62001 MARIBOR

Prispevki naj praviloma ne 
presegajo ene avtorske pole. 
Slabo tipkane, nečitljive in ne
lektorirane prispevke bo dalo 
uredništvo prepisati oz. lektori
rati na avtorjeve stroške. Roko
pisov ne vračajo. Vsakemu pri
spevku je  treba priložiti: svoj 
natančen naslov, občino stal
nega prebivališča in številko ži
ro računa.

LITERATURA 
Gosposka 10/1 
61000 LJUBLJANA

MENTOR 
Kidričeva 5
61000 LJUBLJANA

SODOBNOST 
Mestni trg 26 
p.p. 30-1
61001 LJUBLJANA

Koroški fužinar sicer res ne 
more biti kaj drugega kot loka
len, kvečjemu regionalen časo
pis, vendar to še daleč ne po
meni, da m ora biti provincia
len po duhu. Sprem em be se 
sploh težko zgodijo čez noč in 
ni treba, da bi se. Ne sm emo 
sijih  tudi predstavljati tako, ka
kor da bodo zgodovina, naro
dopisje pa um etnostna in lite
rarna veda zdaj pregnane iz Fu- 
žinaija. N ikakor ne. Toda prav 
je, da s časom dobijo v njem 
svoj prostor tudi doslej zapos
tavljena obdobja preteklosti in 
področja, besedo pa ponudim o 
predvsem strokovnjakom , saj 
ni vede, ki ne bi bila v m inulih 
40 letih napredovala mnogo 
bolj, kakor bi se to dalo sklepa
ti iz Koroškega fužinarja.

Ima pa lahko vsak časopis se
veda sam o takšne dim enzije in 
dom et kot njegovi sodelavci, 
torej je  zmeraj le seštevek nji
hovega znanja, širine, duha in 
veščine pisanja. Čeprav je  v na
ši občini vsako leto več ljudi s 
fakultetno izobrazbo in raste 
(posebno v železarni) tudi šte
vilo magistrov in doktorjev 
znanosti, bi bilo zm otno misli
ti, da to avtom atično pom eni 
tudi večanje števila piscev. Ni
ti število raziskav samo po sebi 
še ne daje več dobrih poljud
nih člankov s teh področij. 
Strokovnem u znanju je  pred- 
tem treba pač dodati širše raz
gledanosti, zm ožnosti povezav 
različnih strok ter spretnost iz
ražanja ne le v strokovni, am 
pak v publicistični zvrsti jezika.

A če je  klima v železarni na
klonjena raziskovanju in pi
sanju, je  zunaj tovarne stanje 
drugačno. Čeprav ljudi z visoko 
izobrazbo tudi tu ne manjka, so 
plačani za to, da dobro oprav
ljajo svoje vsakdanje delo -  pro
fesorji poučujejo, zdravniki 
zdravijo itn. Njihovi opisi del 
ne obsegajo tudi raziskovalne 
dejavnosti. Če hoče kdo od njih 
še po opravljenem strokovnem 
izpitu študirati in raziskovati, 
m u tega sicer nihče ne brani, 
vendar m ora to početi v svojem 
prostem času na račun družine, 
rekreacije in počitka. To pa 
zmore le malokdo in zato tudi 
rezultatov ni toliko, kot bi že
leli.

Prenovljeni Koroški fužinar 
naj bi nudil bralcem koristne 
informacije iz železarne in ob
čine, ki bi jih  s časom začeli bo
gatiti komentarji. Zaželene so 
sveže pobude z različnih pod
ročij, ki bi lahko služile pri raz
voju kraja ter nam ostrile spo
sobnost za ločevanje plodnih 
predlogov od jalovih. Pri tem se 
bom o načelno izogibali stran 

karskih zdrah, ne bo pa hudo, 
če bo iz sicer kvalitetnega stro 
kovnega besedila razbrati av
torjevo politično usmeritev.

Ko je  novi uredniški odbor , 
Koroškega fužinarja obravna-" 
val te vsebinske poudarke, je  
predlagal tudi naslednje spre
mem be:

-  Fužinar ni leposlovno gla
silo, zato bodo občasne obja
ve proze in poezije v njem prej 
izjema kot pravilo. (Za literate 
objavljamo levo nek;y naslo
vov slovenskih leposlovnih re
vij, kam or lahko pošljejo svoje 
prispevke).

-  Pogrebnih govorov ne bo
mo več objavljali. V naši obči
ni um re vsako leto nekaj nad 
200 ljudi. Objava 20 -  25 govo
rov pomeni torej krivico do 
vseh drugih. O tem , kdaj objavi
ti posm rtni spominski zapis (ne 
govor!) o kakšnem pom em b
nem pokojniku, bo uredniški 
odbor odločil sproti.

-  Koroški fužinar je  v m inu
lih 40 letih objavil veliko šte
vilo spom inskih in drugih član
kov o zadnji vojni. S tem je  pre
cej prispeval k zgodovinopisju 
o tej dobi. Praktično ni dogod
ka iz NOB, ki ne bi bil popisan 
in osvetljen, nekateri po več
krat. Uredniški odbor je  zato 
ocenil, d a je  časopis opravil na 
tem  področju pom em bno delo. 
Spodbudili bomo zgodovinarje 
k potrebnim  sintezam , m em o
arsko gradivo o tem času pa bo
mo objavili le, če bo po stro
kovni presoji izjemnega pom e
na.

Koroški fužinar nikoli ni bil
časopis ene same generacije in

tudi v prihodnje želi družiti 
različne rodove, ki jim  je skup
na želja po pisanju in ki imajo 
povedati kaj lepega, pametnega 
in novega. Tako naj bi bilo tudi 
naprej. A ker sm o tisti, ki smo 
svoje prve prispevke vanj napi
sali konec 50 let, danes 30 -  35 
let starejši, je  zelo prav, da se 
nam  pridružijo ter nas po m a
lem zamenjajo mlajši. Želimo 
čimprej spoznati njihova vide
nja -  ne zgodovine, ampak se
danjosti in prihodnosti.

Tako je  zastavljena ta števil
ka, še bolj pa naj bi bile pri
hodnje.

Fotografije so prispevali: 
Alojz Krivograd ml., Helena 
Merkač, Mojca Potočnik- in av
torji člankov.
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